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Τάς Επιδόσεις δρώριεν γιγνορ.ένας καί τών τεχνών καί τώ>* 
άλλων άπάντων , ου διά τούς ε’[ψένοντας τοΐς καθεςώσιν^ αλλά 
διά τούς έπιχε φούντας καί τολμώντας άειτι κινεΐν τών {ΐίι κα­
λώς έχόντων. . £

’ΐσοκρά τ.



ΒΑΣΙΛΕΥ, νεομάθή της του Σοφοκλεους γλώσσης, 
Πλάτωνος καί Δημοσθενους, 

& τ,ς ήδη παριςας τάς παντοδαπάς σου γνώσεις 
Προς Κυβέρνησήν τοΰ Γένους.

Πρόχειρον νεοφανές Λεξικόν ’Ορθογραφίας 
Σε προσφέρει εις ε’κείνων, 

Ούς τιμάς Βασιλικώς με βραβεία τής παιδείας, 
Νέος Αυγουςος Ελλήνων.

Δέξαι ούν πανευμενως, Βασιλεύ, τήν προσφοράν μου, 
Καί ως προσφοράν ιδίαν, 

Καί ώς υπέρ του Κοινού πρότυπον απόπειραν μ 
Οχι ίσως άναξίαν*

Συνθεμένον πρδ πολλοΰ μέ κοινωφελείας πνεύμα.
Εκείτο παρερρ^χενον, 

"Εως πάροδον εις φως εν Βασιλικόν σου νεϋμα 
Να του δώση, περιμένον.

Εύπειθέςατος καί πιςότχτος 
πολίτης υπήκοος

Γ. Σερούϊος.
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ΚΑΝΟΝΕΣ ΟΡΘΟΓΡΑΦΙΑΣ ΟΙ ΑΝΑΓΚΑΙΟΤΑΤΟΙ.

Κανόνες επί της Αί Κλίσεως των Ισοσυλλάβων.
Τά Πρωτόκλιτα ισοσύλλαβα δμοτονοΰν καθ’ δλας τάς πτώσεις· 

πολίτης πολίτου, άνανίας άνανίου άνανίαι. ’Εζαιρεΐται μόνη ή 
γενική πληθυντική.

'Η Γενική πληθυντική των πρωτοκλίτων περισπάται· περσών, 
άνανιών, πλατω/ιδών, ςρατίωτών, ςιγματιών, παρασαγγών, 
πλην τριών· χρηςαι χρηςων, χλοϋναι χλούνων, ε’τησίαι ετησίων.

Τα εις της, πης — Καί τά εθνικά, καί δσα σύνθετα άπύ τύ 
τρίβω, άρχω, μετρώ, πωλώ, λατρώ, κάμνουν την κλητικήν εις 
α βραχύ· δέσποτα, πατριώτα, πατριάρχα, κυνώπα, πέρσα, σκυι» 
θα, παιδοτρίβα, βιβλιοπώλα, γεωμέτρα, είδωλολάτρα.

Τα εις ας — Πρωτόκλιτα έχουν το α μακρον καθ δλας τάς 
πτώσεις· δ αινείας, τδν αινείαν, τούς αινείας, ούτω καί άλκίδας, 
γοργίας, ’ΐωανώθας.

Τα εις ας — Πρωτόκλιτα τονιζόμενα ε’πι τής ληγούσης, πε- 
ρισπώνται καθ’ δλας τάς πτώσεις· θιψάς, κοσμάς, ιωνάς, ζωσι- 
μάς ( συν τούτοις και τά νεώτερα, γουναράς, ψαράς, παππάς )· 
τούτων τά πληθυντικά σχηματίζονται περιττοσυλλάβως· κοσμά­
δες, ζωσιμάδες, παππαδες, θωυάδες.

Τά εις ης — Πρωτόκλιτα συναιρούμενα "περισπώνται καθ δ 
λας τάς πτώσεις- έρμης έρμην, εο^χΐ ε'ρμάς, άπελλης.

Τά εις ης — Κύρια άλλιεθνή και νεώτερα, καί τά ε?ς ης ε­
πώνυμα τονιζόμενα ε’πί τής ληγούση;, περισπώνται καθ’ δλας 
τάς πτώσεις* μανασιτής, πεντεφρής, κωςής, μαρκής, ζαννής, παν-

Α



(6) \
ταζής, κοραής. Τούτων τά πληθυντικά σχηματίζονται περιττο­
σύλλαβος· κοραήδες, πανταζηδες.

Τα είς ας καί ης — ’Επωνυμα της καθομιλουμένης σχήμα· 
τίζονται εις το πληθυντ. καί ούτο, τζαβελλαΐοι, νοταραΐοι, βο- 
τσαραιοι, ζαϊμαιοι.

Τά εις ης — Πρωτόκλητα έχουν θηλυκά περιττοσύλλαβα εις 
ι Βραχύ· οιδν, πέρσης, περσίς· σκύθης, σκυθίς- πολίτης, πολΐτις, 
ψάλτης, ψάλτις, άγαμεμνονίδης, άγαμεμνονίς, άλεζανδρίδης, ά- 
λεξανδρίς, σοκρατείδης σοκρατεΐ’ς, χρυσείδης χρυσεΐ’ς, αυλητές 
αύλητρίς, ληςης λητρίς, έφεςης ε’φετρίς.

Τά εις ης.—Οταν λήγουν εις της και παράγωνται άποτύ γ'· 
πρόσωπον του παθητικ· παρακειμ· τά τοιαΰτα σχηματίζουν θη“ 
λυκά και εις τρία· οΓον, ποιητής καί ποιήτρια, ψάλτις καί ψάλ” 
τρία, πωλητίς καί πώλήτρια, δυνάςις καί δυνάςρια.

Κανόνες της Παραληγουσης.
Τά εις εας — Παραληγουν ε· βορέας, άνδρέας, χαιρέας, κυ- 

νέας, θρασέας, πλην του μιχαίας.
Τα εις ιας — Παραληγουν ι βραχύ. άνανίας, ζαχαρίας, τραυ­

ματίας, ταμίας, πλην τοΰ έρμείας, αινείας, αυγείας, πατραλοίας, 
κολοίας, βύας, μαρσύας, γωβρύας, μανδύας, μηνύας, μηλύας.

Τά εις οας — Παραληγουν ο· βαγόας, τηλεβόας, ύδρορρόας.
Τά εις ιβης— Παιδοτρίβης, πρωθηβης, το μέν άπο τύ τρί­

βω, τοδεάπο τύ ηβη· προσεκτέον λοιπον την παραλήγουσαν των 
πρωτοτύπων.

Τά εις ιβας — ’Ανίβας, δίβας, πλην τοΰ άρρύβας, ρηβας.
Τα εις ωβας — ’ΐώβας.
Τά εις υγης — Γύγης.
Τά εις ιδας — Παραληγουν ι βραχύ, άλκίδας, βρασίδας, μί­

δας, πελοπίδας· ταΰτα καί κλίνονται διττως· τού άλκίδου καί 
άλκίδα, τοΰ μίδου καί μίδα.

Τά είς ωνδας —. Παραληγουν ω ’Επαμινώνδας, Χαρώνδας.



Τά εις ιδης —· Κύρια παραλήγουν ι βραχύ· εύριπίδης, Θουκυ­
δίδης, Σιμωνίδης, βακχυλίδης· όκτδς ε’άν πατρωνυμικόν τι λαμ- 
βάνεται ώς κύριον· οιον αριςείδης.

Τά εις ιδης — Πατρωνυμικά παράγονται απδ την άρσενικήν 
γενικήν κατά μεταβολήν τής ληγούσης εις ι βραχύ· ή δε αρσενι­
κή γενική καταλήγει εις ου, ος, εου, εος, εως, οου, λοιπόν

"Οσα πατρωνυμικά παράγονται από την γενικήν ου, καί ος, 
ταυτα παραλήγουν ι οραχύ- φιλίππου φιλιππίδης, Αλεξάνδρου Α- 
λεξανδρίδης, πλάτωνος πλατωνίδης, αγαμε'μνονοςαγαμεμνονίδης.

"Οσα δε παράγονται από τήν γενικήν, εου, εος, εως, ταυτα 
παραλήγουν ει διά τήν συμβαίνουσαν συναίρεσιν τουε, οϊομ, μνη- 
σιθεου μνησιθείδης - θείδης, σωκράτεος σωκρατείδης, δημοσθένεος 
δημοσθενείδης, αρίςε'ως Αριςείδης, αχιλλέως αχιλλείδης.

"Οσα δε παράγονται από ττ.ν γενικήν ου, παραλήγουν οι διά 
τήν συμβαίνουσαν συναίρεσιν του ο οιον, πειριθόου πειριθοίδηζ 
πειριθοίδης.

Τά θηλυκά πατρωνυμικά σχηματίζονται εις ις περιττοσύλλα­
βα κατ’ αποκοπήν τοΰ δη των αρσενικών σι”ον, φιλιππις, άγα- 
μεμνονίς, μνησιθεΐ'ς αριςείς· ταυτα δέ τά εις ε"ς σχηματίζοντα* 
συνηθέςερον ίωνικώς εις ηϊς· οιον, δημοσθενηΐ’ς, βρυσηίς, χρυσηις·

Τά εις δης — Πατρωνυμικά, όταν παράγωνται από ιας πρω­
τόκλιτα, ή άπδ ιος τριτόκλιτα, τότε σχηματίζονται εις αδης, ζα­
χαρίας ζαχαριάδης, Αθανάσιος αθανασιάδής, ήλιάδης, αντωνιάδης· 
Ετι τα εις εας ανύρεας - αοης. ’Έτι τα εις ας περισπ. σκοπάς 
- παδης, θωμάς, κοσμάς· και καθόλου οσα φυλάττουν τά α επ^ 
των πλαγίων· νικήτας-τάδης, κόττας. Τά δε λοιπά σχημα­
τίζονται εις ιδης, ίωαννίδης νικολαΐ'δης, ώς ειρηται.

Τα θηλυκά των εις άδης σχηματίζονται εις ας περιττοσύλλα­
βα- ή γεωργιάς, ή διονυσιάς, ή ίερεμιάς, ή πελιάς, ή ίλιάς.

Τά εις ωδής — 'Ηρώδης, εξ’ού και ήρωδιανός.
Τά εις υθης — Σκύθης, λαπίθης.
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Τά είς οκης — Καππαδόκης, θβοτόχης, δηϊόκης.
Τά είς ελλάς καί ελλης μέλλ. Τσαβελλας, τορρίτσέλης, γ*υ- 

ζίλλης. .
Τά είς υλλας — Σύλλας, ψύλλας, μύλλας, φωτύλλας, βα- 

βύλλας, άκύλλας, πλην του σίλας.
Τά εις ωλης. —— Μανώλης, βιβλιοπώλης, άρτοπώλης.
Τά εις ωμας — Θ<ορζ.(χς, ψωμάς, πλην τού κοσμάς.
Τά εις ινας — Ξενικά, τά μεν ι· κίννας, κατιλίνας, σχινάς, 

σίνας· τά δέ η· πορσήνας, μουρήνας, ζηνάς, μηνάς, μαικήνας.
Τά είς ινης — Παραλήγουν ι βραχύ· αίσχίνης, άργυροδίνης, 

σισίνης, λεπτίνης, πλην τού φιλογύνης, μόνης, δελφύνης.
Τά είς ωνας — ’ΐωνάς, κλεωνάς, μυλωνάς, μαμωνάς.
Τά εις ωνης — Παραληγουν ω· σιτώνης, τελώνης, (πλάν τού 

γηρυόνής καί μηριόνης ) σύ/ τούτοις καί τά νεώτερα άντώνης, 
βριώνης, κωλοκοτρώνης.

Τά είς ωπας — Κυνώπας.
Τά εις ηρας — ’Ορνιθοθήρας, λεξιθήρας, τύρας, δύρας.
Τά είς ορας — Μχνδραγόρας, πρωταγόρας, εύαγόρας.
Τά είς υσης ·— Χρυσής, Καμβύσης (ύ), πλην τού άγχίσης.
Τά είς ιτης — 'Όσα μεν παράγονται από το γ\ πρόσωπον τού 

παθητικού παρακείμενου, ταύτα φυλάττουν την παραλήγουσαν 
των ιδίων ρημάτων οίον, πορθητής, κριτής, κωλυτης, κολλητης, 

χ,ρ'^Όζ, μύςις,ρύςις, αγύρτης, ίτης, κομήτης, πλανήτης, 
διαβήτης, σφενδονήτης, τρωγλοδύτης, επενδύτης, έπηλύτης, λη- 
ςής, νήςης, πύκτης, £δώ σημειωτέον καί τά κύρια, αισυήτης, 
πολυπήτης, μαργίτης.

*Οσα δε παράγονται από ονόματα ις, υς, α, τ>, ταύταπαρα~ 
λήγουν την λήγουσαν των πρωτοτύπων· οιον, πόλις πολίτης, 
πρέσβυς πρεσβύτης, αιγινα αίγινήτης, σφενδόνη σφενδονήτης, 
γα’α γαιήτης, κόμη κομήτης, πλάνη πλανήτης, κουρά κουρήτης, 
πλην τού τεχνίτης, φυλακίτης, τραπεζίτης, σκηνίτης, ζελβίτης, 

σαμαρείτης,



*Οσα δ} παράγονται άπδ ονόματα ος άρσενικά η θηλυκά $ ου­
δέτερα, καί ον, ταϋτα παραληγουν ι βραχύ· έρημος ερημίτης, δ- 
πλονύπλίτης, αβδηρίτης, ςαγειρίτης, ζυγές ζυγίτης, ζεύγος ζευ­
γίτης, θράνος θρανίτης, πλην του σωρείτης, δρείτης, ώρείτης, 
βαθυρρείτης και τά δμοιοσύνθετα· άκαλαρρείτης.

Τά ε?ς ετης — Εύεργέτης, μουσηγέτης, ευχέτης, επαινετής, 
οίκε της, ικέτης, πλήν του επαίτης, προσαίτης.

Τά εις υτας — άρχύτας, άμύντας, πλήν τοϋ νικήτας, δαφίτας.
Τά εις οτας — Οίοβότας, κόττας, πλην τού εύρώτας, ταύ- 

τα καί φυλάττουν τύ ας καθ’ άλας τάς πτώσεις·
Τά είς ωτης — ίσα μέν παράγονται από τό γ'. πρόσωπον τού 

παθητ.. παρακ. των εις όω ρηγάτων, ταΰτα παραληγουν ω. δηλ· 
την παραλήγουσαν των ιδίων ρημάτων. οιδν, χρυσωτής, πληρω- 
της, κατορθωτής, γνώσης, χρεώςης, κλώςτ,ς, σώςης· τούτων ε­
ξαιρούνται τά παραγίμενα ε’κ των έξηρημένων ρημάτων βότης, 
άρότης, πότης, δότης, ανότης,, δμότης.

Τά ε& ωτης — γενικώς παραληγουν ω· θιασώτης, ηπειρώτης, 
δεσμώτης, άσκαλαβώτης, λαβώτης, πολυβώτης, φώτης, άραχώ- 
της, χωττεντώτης, δονκισώτης, κομπώτης, πλην τού δημότης, 
ιππότης, αγρότης, τοζότης, δεσπότης.

Τά εις ιωτης και εωτης —* παραληγουν <ύ· ιδιώτης, ςρατιώ- 
της, πατριώτης, σικελιώτης, φθιώτης, ύδρεώτης, έςιαιώτης· συν 
τουτοις καί τά νεώτερα, παναγιώτης, άνδριώτης, άξιώτης, θερ- 
μιώτης, χιώτης.

Τά εις ιχας — Λίχας, ψίχας, τά όποια και φυλάττουν τδ 
ας καθ’ δλας τάς πτώσεις.

Κανόνες επί της Β'. Κλίσεως των Ισοσυλλάβων.
Τά δευτερόκλιτα Ισοσύλλαβα, όσα μεν παροξύτονα, φυλάτ­

τουν τ?ιν παροξυτονίαν καθ’ ολας τάς πτώσεις, και μόνη ή όνο- 
μαςικ-δ πληθυντική προπαροξύνεται· τίμια, τίμιας, τίμιαι.

Οσα δί προπαροξύτονα, φυλάττουν τ^ν όμοτονίαν έπί τ?5ς
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αιτιατικής «νίκης και πληθυντικής όνομαςικής. αλήθεια, αλήθει­
αν, άλήθειαι· επί δέ τών λοιπών πτώσεων παροξύνονται· ή δε γε­
νική πληθυντική εχει κανόνα γενικόν ίδιον.

'Η Γενική πληθυντική των δευτερόκλιτων περισπαται· μου­
σών, αληθειών, μελαινών, τυπτουσών, τυψασών,τυψουσών εξαι­
ρούνται όσα έχουν αρσενικά τριτόκλιτα· άγιος άγιαι άγιων, δί­
καιος δίκαιαι δικαίων, Θηβαίος θηβαΐαι Θηβαίων, καί πλήν τού 
άφύων.

*Η Όνομαςική, αιτιατική καί κλητική τών δευτερόκλιτων, 
δμοχρονούν καί δμοτονοΰν μούσα μούσαν ώ μούσα, ταχυΐα τα- 
χεΐαν ώ ταχυΓα, δι,καία δικαίαν ώ δικά ία.

Τό ας — Τής ενικής γενικής καί αιτιατικής πληθυντικής 
τώνδευτερόκλιτων είναι μακρόν· τής αλήθειας τάςάληθείας, τής 
ταχείας τάς ταχείας, τάς μούσας, τάς ποιούσας, τάς πάσας.

Τό ας ·— Γενικώς τών ισοσυλλάβων είναι μακρόν.
*Η Όνομαςική τών θηλυκών ε’πιθέτων δμοχρονεί μέ την γενι­

κήν τού αρσενικού· οίον, δικαίου δικαία, θείου θεία, πο'κν ποία, 
( πλήν τού δίου δια) παντός πάσα, φύντος φύσα, ποιούντος ποι­
ούσα, ταχε'ος ταχεία, ήμίσεως ήμίσεα, Θήλεος Θήλεια.

Τα εις α, η — Δευτερόκλιτα συναιρούμενα περισπώνται καθ’ 
ολας τάς πτώσεις· μνάα μνά, άθηνά, ναυσικά, λεοντέα λεοντή, 
κυνή, παρδαλή, χρυσέα χρυσή, χαλκή, σιδηρά, συκέα συκή, ά- 
μιγδαλή, γή.

Κανόνες επί της Παραληγουσης.
Τά εις αια — Δισύλλαβα ούσιαςικά, παραλήγουν αι καίβρα. 

χυκαταληκτούν· γαία, αία, γραία, πλήν τού θέα, γέα, ρέα, κέα..
Τα εις αια — Υπερδισύλλαβα ούσιαςικά,
Τά μέν ασυναίρετα παραλήγουν αι καί μακροκαταληκτούν- 

έλαία, περικεφαλαία, καρθαία, νεολαία, περαία, σημαία, πλά- 
ταια, ποτίδαια, πλήν τού ιδέα ,ύδρέα, δωρεά, άλέα, γενεά, νε­
μέα, άρδέα, άβεα, ερέα, έλέα, τεγέα, άσέα, μηδέα, τενέα οθεν 
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έξαχτέον τον έξης κανόνα. Τα εις εα. κύρια πόλεων παραλήγουν 
ε, άβεα, νεμέα· πλήν τοϋ καρθαία, ποτίδαια, πλάταια, άςυπά- 
λαια, φώκαια.

Τα δε συναιρούμενα παραλήγουν ε, άμιγδαλέα, συκέα, ιτέα, 
μηλέα, λεοντέα, παρδαλέα.

Τα δέ — επίθετα φυλάττουν την παραλήγουσαν των αρσενι­
κών· χρυσέα, άργαλέα, δίκαια, άθηναία, σεληναία, νέα, θεά, 
βαιά, λαιά, σκαιά, φαιά.

Τά εις ια —"Οσα μεν παράγονται άπδ τά ης πρωτόκλιτα, 
από τά ος τριτόκλιτα, καί άπο τά εις ων ή άλλως περιττοσύλ­
λαβα, ταΰτα παραλήγουν ι καί παροξύνονται· οΓον, εύεργέτης 
εύεργεσία, πέρσης περσία, δημοκράτης δημοκρατία, αύθέντης 
αυθεντία, κακός κακία, γεωργός γεωργία, ήγεμών ηγεμονία, 
μακεδών μακεδονία, μάκαρ μακαρία.

’Εάν δέ τινα των τοιούτων προφέρωνται προπαροξύτονα, τότε 
παραλήγουν ει· βοηθός βοήθεια, περίεργος περιέργεια, κα?ιλιερ- 
γός καλλιέργεια, υπερήφανος υπερηφάνεια.

"Οσα δέ ιδίως παράγονται άπδ τά εις της ( παραγόμενα από 
τδ γ'. πρόσωπον του παθητ. παρακ. ) ταυτα παραλήγουν ι· και 
προπαροξύνονται· ψάλτης ψάλτρια, ποιητής ποιήτρια, δυνάςης 
δυνάς-ρια.

Οσα δέ παράγονται άπδ τά εις ης συνηρημένα, παραλήγουν 
ει και προπαροξύνονται· εύγενής ευγένεια, άμαθής άμάθεια, εύ- 
κλεής εύκλεια, αλήθεια, αύτάρκεια, προμήθεια, οξυδέρκεια.

Εάν δέ τινα των τοιούτων προφέρωνται παροξυτόνως, τότε 
παραλήγουν ι· άμαθία, εύγενία, άηδία, ακηδία, ευφυΐα· πλήν 
του υγεία κχί σιτοδεία, κατά συγκοπήν άπο του ύγίεια σιτοδέεια.

"Όσα δέ παράγονται άπο τά εις υς, ταΰτα παραλήγουν ει ή 
υικα'ι βραχυκαταληκτοϋν ταχύς ταχεία, οξύς όξεϊα, βαρύς βα­
ρεία, δριμύς δριμεΐα, δήλυς ζήλεια, ήμισυς ήμίσεια.

"Οσα δέ παράγονται άπδ τά εις οος,’ ους, ταΰτα παραλήγουν



(«)
•γ νβύ< εύνοια, άγνοια, ρους ροιά, διάρροια, πτόβς πτοία, χρβδς 
χροιά, πλους βύπλοια, βούς εύβοια.

Κανών Γενικός επί των ανωτέρω 
Τεσσάρων Κανόνων.

Τα ανωτέρω τεσσαρα είδη των εις ιζ ώς ούσιαςικών παράγον­
ται από την άρσενικήν γενικήν κατά μεταβολήν τής ληγούσης 
εις ι βραχύ, λοιπόν

"Οσα [αεν παράγονται άποτήν γενικήν ου,ος, ταΰτα παραλή­
γουν ι· δημοκράτου δημοκρατία, πέρσου περσία, γεωργού γεωρ­
γία, φιλάνθρωπου φιλανθρωπία, μακεδόνος μακεδονία, μάκαρος 
μακαρία, χειρύς εύχειρία, άνδρός άνδρία.

"Οσα δέ παράγονται άπο την γενικήν εος, εως, παραλήγουν 
ει διά την συμβαίνουσαν συναίρεσιν τουε-οιον, άληθέος άληθέϊα α­
λήθεια, ταχέος ταχεία, βασιλέως βασιλεία βασίλεια, ίερέως ιέρεια.

"Οσα δέ παράγονται άπο την γενικήν οος, παραληγουν οι· διά 
την συμβαίνουσαν συναίρεσιν τού ο· οϊον, νοος νόϊα εύνοια, χροος 
χροιά, ροος ροιά, βοος εύβοια, φλοος φλοιά.

"Οσα των εις εια— Παράγονται άπο τά εις ευω ρήματα, πζ- 
ραλήγουν ει και μακροκατάληκτουν βασιλεύω βασιλεία, παιδεία, 
κολακεία, ειρωνεία, αλαζονεία.

"Οσα των εις εια — Παράγονται άπο. τά εις ω βαρύτονα ρή­
ματα, παραληγουν ει και βραχυκχταληκτούν· θάλλω θάλλεια, 
μήδω μήδεια. .

. Τά εις ια — Κύρια παροξύτονα πόλεων, χωρών, καί προσώ­
πων , παραληγουν ι βραχύ· λαμία, έρετρία, θεσσαλία, ψυτταλία, 
Ιταλία, άσία, ρ,ζρία, πλ-^ν τού καδμεία, ριζρείζ, '/^είζ, λεβα- 
δεία καί λεβαδία (άπο λεβάδεια πρίν) βοία, τροία.

Τα εις εια — Κύρια προπαροξύτονα πόλεων, χωρών, καί'προ­
σώπων, παραληγουν ετ ζέλεια, άπάμεια, άμάσεια, άμάλθεια, 
σαμάρεια, λαοδίκεια, άντιόχεια, άλεξάνδρεια, άδράςεια, μή­
δεια, θάλεια· πλήν τοΰβέροια, μελίβοια, εύβοια, πολύμνια, και
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®Γτί άλλο· σχηροατισμ.δς δέ Ίώνων «?ναι, τά βίς η κύρια να τά 
προφέρουν ώςβια' πηνβλοπη-π»ια, βύρώπη-πεια, λαοδίκη-χεια, 
προπαροξύτονα.

Ία είζ υη— Κύρια πόλεων καί χωρών, παραλήγουν υ- λιβύη, 
καπύη, βιζύη, πακτύη (καί τδ άλύη, σιπύη, ίγνύη).

Των εις ια— Τινά δεν ΰπόκεινται είς τούς ανωτέρω κανόνας· 
καρδία, ζψία, τρικυμία, όρρ,ιά, βία, σηπία, πότνια, έςία, ου­
σία, άχυρρ,ιά, φατρία, ρ,ία, φλιά, ’ξία, ανία· παρειά, ζειά,φορ- 
βειά, χειά, φειά, χρεία, ρινεία, λεία, ριυΐα, όργυιά, αίθυια, ε’- 
λήθυια, δρείθυια, άρπυια, μητρυιά, άγυιά, σικύα, πιτύα, ματ- 
τύα, καρύα, κτλ.

Τα είς οα — Τά μέν ούσιαςιπά παραλήγουν ο· πύα, ςοά , 
δμοά, πλήν τοϋ ώα, μίνωα, ψώα, καί ςωά ( Δωρικώς).

Τά δε επίθετα παραλήγουν ω κατά τά αυτών άρσενικά· πα­
τρώα, αθώα, έωα, πλήν τοϋ άθρόα.

Τά είς ιβη — Στιβή, τριβή, ήβη, αμοιβή, φοίβη, καλύοη, 
κρυβή, τουτέςί π^οσεκτέαν τήν παραλήγουσαν τών έξ ών παρά­
γονται ρηγάτων· σηριειωτ. καί το ε’ρνσίβη, θίσβη, θήβη, κορδύ- 
βη, άλύβη, λιλύβη, δθεν λιλύβαιον.

Τά εις οβη, — Γϊιόβη, ρόβη, βομβή, πλήν τοϋ λώβη.
Τά ε’ς ιγη — Σιγή, πηγή, πληγή, διανοιγή, πυγή, βυγή, 

ρ,αρρ,ηρυγή, κορκογυρή, τουτε'ςι προσεκτεον, τήν παραλήγου­
σαν των ε’ξ ών παράγονται ρηαάτων. *

Τά είς ωγη -— ’Αγωγή, άρωγή, οιρωγή, κυματώγη· πλήν 
τοϋ αρμογή· ε’δώ και τδ ςοργή, οργή, άριόργη.

Τά είς ηδα — Λήδα.
Τα είς ιδη »—. Γίαραλήγουν ι βραχύ· ϊδη? κνίδη, άδελφιδή, 

χλιδή, κεαιδή- πλήν τού αοιδή.
Τα είς ωδπ— Παραλήγουν ω· φδή, β’δωδή, εδώ «7ψ.ιι«τέβν 

καί το χορδή, πορδή.
Τα εις εζχ τράπεζα, πρέβεζα, άργυρόπεζα.
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Τά εις υζα — Λακέρυζα, χόρυζα, ορυζα, μύζα, φύζα· πλήν 
τού σχίζα, ρίζα, ολως δέ προσεκτέον. τήν παραλήγουσαν τών 
ε'ξ ώνπαράγονται.

Τά εις οη — Τα μεν οξύτονα παραλήγουν ο· θοή, πνοή, ά- 
κοή, βοή, πλήν τού ζωή, αλωή, ίωη.

Τα δε παροξύτονα παραλήγουν ομοίως ο· λευκοθόη, θεονόη, 
όγδοη, φθόη, διπλόη, Αρσινόη, αλόη, μερόη, χλόη.

■ Τά εις αιθα — Κισσαίθα.
Τά εις ικη — Νίκη, φοινίκη, φρίκη, δίκη, ύτίκη, τρίκκη, 

πλήν τού θήκη.
Τά εις ωκη— Τά μεν οξύτονα παραλήγουν ω* Ακωκή, ίωκη.
Τά δε παροξύτονα παραλήγουν ο· καπνοδόκη, ίςοδόκη, κοό- 

κη, πλήν του φώκη.
Τά εις ελλά — Παραλήγουνε· θύελλα, άελλα, δίκελλα, πέλλα· 

και τά νεότερα, κελλα, κρικέλλα. κανέλλα, κοπέλλα, τρέλλα.
Τά εις ελη — Κυβέλη, σεμέλη, θυμέλη, ελλη.
Τά εις "λα. καί λη — Μετά και άλλου συμφώνου, κίχλα, 

τρύγλα, αίγλη, τρώγλη, και το ςρύγλα.
Τά εις ηλα — Τά μεν παροξύτονα υπερδισύλλαβα παραλήγουν 

η- και μακροκαταληκτουν· φιλομήλα, κανδήλα, ( συν τούτοις 
καί τά νεότερα, ξυνήλα, σαπήλα, μαυρήλα, καήλα

Τά δε ε’π.ίλοιπα είναι ταύτα· ψύλλα, σκύλλα, σιβύλλα, ά- 
γυλλα, σκίλλα, άμιλλα, κίλλα.

Τά εις ιλη — Τά μεν οξύτονα είναι Ακανόνιςα· χηλή, θηλή, 
ώτειλή, Απειλή, φυλή, ςαφυλή.

Τά δε 7Γ<αροξύτονα παραλήγουν υ· κορδύλη, Αρβύλη, έριφύλη, 
σριύλη, πύλη, κααπύλη, κοτύλη, υλη, πλήν τού ίλη, κήλη, ςα- 
φήλη, ςήλη.

Τά δε επίθετα φυλάττουν τήν παραλήγουσαν τών ιδίων Αρσε­
νικών· υψηλή, ψιλή, δειλή, ςρογγύλη.

Τα εις ολη — ’Οξύτονα παραλήγουν ο’ ανατολή, ςολή,χολή, βο­
λή· πλήν τού εύχωλή, τερπωλή, κωλή, καί τδ αμαρτωλή, φειδωλή.
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Τά εις ολη — Βαρύτονα παραλήγουν ομοίως ο· άσβόλη, 
ιόλη, πλήν τού νεωτέρου πανώλη.

ΤαεΖςυμη Κύρια πόλεων, παραλήγουν υ· οισύμη, κύμη, δύμη.
Τα είς ΐμτι — Τά μέν ούσια,ςιχζ παραγόμενα άποτογ', πρό­

σωπον τού παθ. παρακ. φυλάττουν της παραλήγουσαν των ε’ξών 
παράγονται ρημάτων· ε’πιςήμη, μνήμη, φήμη, κνήμη, κωλύμη, 
πυγμή, ζύμη, τιμή, ςιγμή, πλήμη, λήμη.

Τα δέ επίθετα την παραλήγουσαν των ιδίων αρσενικών· έρή- 
μη, έτοιμη, ε’τύμη, χρυσίμη, φρονίμη.

Τά εις ομη — Τα μέν οξύτονα παραλήγουν ο· νομή, δρομή, 
τομή, οσμή.

Τά δέ παροξύτονα παραλήγουν ω· ιθώμη, σαλώμη, γνώμη, 
βρώμη, ρώμη, κώμη, πλήν τού κόμη ζ δθεν φυτοκόμος, τυροκό- 
μος, νοσοκομεΓον κτλ. )

Τά εις αινα —. παραλήγουν αι καί βραχυκαταληκτούν· δρά­
καινα, λέαινα, μύραινα, λύκαινα, φλύκταινα, χλαϊνα, πλήν του 
γέννα, γέεννα.

Τά εΖς ινα —’ Τα μέν" δισύλλαβα είναι άκανόνιςα,' πίννα, 
κίνα , γλήνα, πε’να, δείνα.

Τά δέ ύπερδισύλλαβα, προπαροξύτονα μέν, παραλήγουν υ· ά­
μυνά, δίκτυνα, γόρτυνα, πλήν του δέσποινα, αί'γινα, κόριννα.

Τά δέ παροξύτονα παραλήγουν ι· μαρίνα, μυρίνα, άγρυπίνα, 
μασσαλίνα, αΐκατερίνα.

Τα εις να —< Μετά καί άλλου συμφώνου· πύδνα, ΐΐρύμνΛ? 
μέθυμνα, αφιδνα, εχιδνα.

Τα εις ινη — Δισύλλαβα είναι άκανόνιςα· κλίνη , δίνη , λί­
μνη,μήνη, σκηνή, κρήνη, πήνη, γλήνη,' ποινή, θοίνη, φρύνη, 
γυνή, σμύρνη.

Τά εις ινη — Υπερδισύλλαβα,
Τα μεν παραλήγοντα γ. λ. μ. ρ. παραλήγουν η· άλκμήνη, σε-



(χδ)

λήνη, γαλήν"», μιτυλήνη, ειρήνη, αίκατερήνη , πβιρήνη, πυρήνη, 
σαγήνη, πλήν τοΰ κορύνη, τορύνη, ύσμίνη.

Τα δε έπίλοιπα παραλήγουν ι βραχύ· άξίνη, δωτίνη, μυρσίνη, 
άδραςίνη, πλήν τοΰ γορτύνη, αίσχύνη, οδύνη, άπήνη, άθήνη.

Τα δδ επίθετα την παραλήγουσαν τών ιδίων Αρσενικών πέτρι­
νη, Κλεινή, λαμψακηνή, μαγδαληνή, περγαμηνή.

Τά εις ηνη — σημαντικά πόλεων, καί χωρών, παραλήγουν 
η· παλαιςήνη, μεσσήνη, άδιαβηνή, μελιτηνή, μυκήνη, μιτυ- 
λήνη, συήνη, πριήνη,.

Τά είς ονη — τά μέν οξύτονα παραλήγουν ο· καλλονή, χαρ­
μονή, γονή, μονή} πλήν τοΰ φωνή, ώνή.

Τά δε παροξύτονα, οσα μέν παράγονται άπδ ε’νε-ώτα, παρα­
λήγουν ομοίως ο· περόνη, βελόνη, αγχόνη, άκόνη, γοργόνη, 
γοργοφόνη, σφενδόνη, περσεφόνη.

Τά δε ε’πίλοιπα παραλήγουν ω· μεθώνη, κορώνη, ζώνη, ραςώ- 
νη, δωδώνη, είρεσιώνη,.. άτρυτώνη, κολώ/η, χελώνη, πλήν τοΰ 
ίρμιόνη, οθόνη.

Τά είς οσυνη — παραλήγουν υ βραχύ· δικαιοσύνη, τοξοσύνη, 
άγιοσύνη·

Τά είς οπη — Τά μέν δξύτονα παραλήγουν ο· τροπή, ροπή, 
μολπή, οπή, πλήν τού σιωπή , περιωπή.

Τά δΐ παροξύτονα παραλήγουν ω· εύρώπη, άντιώπη, πηνελώ- 
πη, σινώπη, κώπη, πλήν τοΰ καλιόπη, μερόπη, άλόπη, ροδόπη, 
ίόπη.

Καθ’ ολου δε τά είς ωπη, ωπος, ωψ· εί μεν παράγονταν άπδ 
τοΰ όπτω, όπω τδ βλέπω, παραλήγουν ω· εύρώπη, αίσωπος, 
μύωψ· εί δέ παράγονται άπδ τύ έ'πω, όπω τδ λέγω, παραλή­
γουν ο· Καλλιόπη, μερόπη, μέροψ, εποψ. άν καί εΧ« εξαιρέσεις 
ό κανών, οιόν, αίθίοψ.

Τά βίς έδρα —*Ενεδρα, πλήν τοΰ φαίδρα- προσεκτε'ον τήν 
παραλήγουσαν των ίξ ών παράγωντα<.
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Τάείςεθρα —- Εχθρα, αίθρα· προσεκτέον τήν παραλήγουσαν 
των ε’ξ ών.

Τά εις ήθρα, ητρα, ηςρχ, παραλήγουν η· καί μακροκαταληκ- 
τοΰν κολυμβήθρα, πατήθρα, μήτρα, ρήτρα, όρχήςρα, κνήςρα, 
κλυτεμνηςφα· πλήν τοΰ μίτρα, κονίςρα, κυλίςρα, φύτρα, χύτρα, 
καλυπτρα, ξυς·ρα, πτυφρκ· ολως δε προσεκτεον τήν παραλήγου­
σαν των ε’ξ ών παράγονται ρημάτων.

Τά εις ες-ρα — Χέφρα, παλαίςρα· προσεκτέον τήν παραλή­
γουσαν των εξ ών.

Τά εις αιρα — Ούσιαςικά παραλήγουν αι· καί βραχυκατά­
ληκτου-/· χίμαιρα, ίοχέχιρα, νέαιρα, μάχχιρα, σφαίρα, πλήν τοΰ 
ερα, ήμερα, καί τοΰ ζερά, λέρα,και τοΰ εταίρα επιθέτου.

Τά δέ επίθετα τήν παραλήγουσαν των ιδίω/ αρσενικών ήμε­
ρα, εσπέρα, έτέρα, εταίρα.

Τα εις ηρα — 'ξα μεν δισύλλαβα είναι άκανόνιςα· χήρα, πή­
ρα, θηρα, ήρα, πυρά, σύρα, σφύρα, θύρα, λύρα, πείρα, σειρά, 
ςειρα, σπείρα, μοίρα, ε’δώ καί το ψείρα.

Τα δε υπερδισυλαβα παραλύγουν υ βραχύ· άλμύρα, παλμύρα, 
πλημμύρα, ολυρα, σατυρα, σισύρα, γέφυρα, άγκυρα, φιλύρα.

Τα εις τειρα—-Θηλυκά των εις τηρ παραλήγουν ει καίπροπα- 
•ροζυνοντι»;· δοτήρ, δότειρα, σώτειρα, πανδαμάτειρα, ε’δώ καί τδ 
οιιάνειρα, κυόιανειρα, πρέσβειρα, ςάτειρα, βοτιάνειρα, κάειοα, 
ε'θειοα.

Τα εις ορη —Παραλήγουν ο· κόρη, τερψιχόρη, πλήν του λιμνο- 
δωρη, μηλοόώρη, καί ειτι ά'λλο άπο τδ δώρον.

Τα εις ωρα ■— Παραλήγουν ω καί μακροκαταληκτοΰν· χώρα, 
ώρα, ψώρα, οπώρα, αιώρα, πλήν τοΰ μόρα.

Τα ε’ς ρα γενικώς,

νσα μεν παραληγουν η, ω· μακροκαταλίίκτβΰν. χήρα, ί*α, 
$ήρα, μήτρα, χώρα, ώρα.

Β
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Οσχ δ’παραληγουν, οι, ει, υ, αι, καθαρόν, βραχυκαταληκ- 
τοΰν μοίρα, πείρα, θύρα, λύρα, χίμαιρα, σφαίρα.

Τα δε επίλοιπα μακροκαταληκτοΰν φαίδρα, αίθρα, σαύρα, 
αύρα, λαύρα.

Τα εις εσσα — Θηλυκά των εις εις παραληγουν ε καί μέ σσ· 
χαριεις χαριεσσα, άνθεμοεσσα, ποιηεσσα, τιμήεσσα· συν τούτοις 
καί τά νεώτερα· πριγγιπέσσα, δουκέσσα, ε’ξαιρεΐται το ούσιαςι- 
κον αίσα, οθεν αίσιος, ε’ξαίσιος, αίσιμος.

Τά εις ισσα— Παραληγουν ι καί μέ σσ· κίσσα, κνίσσα, φοίνισ- 
σα, άμφισσα, λάρισσα, πίσσα, μέλισσα, πλην τοΰ λύσσα, νύσσα, 
βύρσα, λίβυσσα (υ). νήσσα, μάρπησσα, τάρτησα (η), συν τού­
τοι καί τα νεωτερα. πολιτισσα, τούρκισσα, μάγισσα, αρχόντισ­
σα, βασίλισσα.

Αί εις ισα — Μετοχαί παραληγουν την λήγουσαν των αρσε­
νικών τυφθείς τυφθεΐσα, ζευγνύς ζευγνΰσα, φύς φυσά, δύς δΰσα.

Τά εις ωσα —. Ούσιαςικά παραληγουν ω καί με σσ· γλώσσα, 
κλώσσα, όλώσσα, πλην τού οσσα, άτοσσα, κόσσα.

Τα δε ε’πίθετα την παραλήγουσαν ’τών αρσενικών· νικώσα, 
θανατιώσα.

Τα εις ουσα —— Κυρία πόλεων και νήσων μέ σσ· πιθηκουσσα, 
φοινικουσσα, σκότουσσα, άργινουσσα, όφιουσσα· καί τά νεωτερα* 
κυρία άνουσσα,μαρουσσα.

Γα ε.ς ετη —Παραληγουν ε· μελετη, τελετή, δημενέτη, πλην 
τοΰ χαίτη, παλαίςη.

Τα ε’ς ιτη — Αμφιτρίτη, άφροδίτη, πλην τοΰκρητη, μύτη,- 
οιτη, κοίτη.

Γα δε επίθετα την παραλήγουσαν τών ιδίων αρσενικών· τρί­
τη, ύμνητη, κόλληση, κωλυτη, χυτή.

Τά εις ιτα — Πίττα, κίττα, κοίτα, ήττα.
Τά εις ο τη — Φυλάττουν την παραλήγουσαν τών ιδίων άρσε- 
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νικών καί των έξ ών παράγονται ρημάτων· χρυσωτή, πληρωτή, 
κατορθωτή, ορκωτή, βοτή, ποτή, δοτή, άροτή, δμοτή.

Τά ει’ςυφη— Τρυφή, κορυφή, άκαλύφη, ύφη, γλυφά), νύμφη, 
πλήν τού αλοιφή.

Τά εις υχη —λΡυχή, βρυχή, πτυχή, αμυχή, πλήν τοΰ ήχή, 
πυρρίχη.

Τάει’ς οχη — Βροχή,δοχή, δχή, εποχή, έξοχή, ανοχή, πλήν 
τοΰ κώχη, ανακωχή.

Τά εις ιψα — Δίψα.

Κανόνες έπι της Γ'. Κλίσεως των Ισοσυλλάβων.

Τά τριτόκλιτα ισοσύλλαβα, ,
"Οσα μέν παροξύτονα, φυλάττουντήν δμοτονίαν καθ’δλας τάς 

πτώσεις· — Οικείος οικείου οικείοι οικείων·
Οσα δε προπαροξύτονα, φυλάττουν τον τονισμόν επί της ενι­

κής αιτιατικής τε καί κλητικής, καί τής όνομαςικής πληθυντι­
κής· — Δήμιος δήμιον δήμιε δήμιοι· επί δέ των λοιπών πτώσε­
ων παροξύνονται, ή δέ γενική πληθυντική έχει κανόνα ίδιον. -

'Η Γενική πληθυντική των μή οξύτονων παροξύνεται γενι­
κώς. — Ανθρώπων, προσόδων, διαμέτρων, τούρκων, νεύρων, μή­
λων. - ,

Ταείςοος, εος—Τριτόκλιτα συναιρούμενα, περισπώνται καθ* 
ολαςτάςπτώσεις· απλούς, άπλοΰν, άπλοΓ, απλούς, χρυσούς, πορ­
φυρούς, κεραμεοΰς, όφοΰν.

Τα εις οος — Ούσιαςικά κλίνονται καί ίσοσυλλάβως καί πε- 
ριττοσυλλάβως· δ νούς τού νού καί νοδς, πλοΰ καί πλοδς, χροΰκα} 
χροος, φλου καί φλοός.

Τά εις ος — Σύνθετα είναι κοινά· ή ςοατηγος, ή άπόςολος, ή 
παιδοκτόνος, ή περίβλεπτος, ή ένοχος, ή έντιμος, ή άδοξος- ε’ξαι- 
ουνται τά συγκριτικά καί υπερθετικά δντα πάντβτε τριγενή·
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ί ενδοξότερα, η Ενδοξότατη· η δε νεωτέρα γλώσσα σχηματίζει 
θηλυκά των αξιωματικών αρσενικών· υπουργίνα, δημαρχίνα, 
ςρατηγίνα, δημογεροντίνα.

Τα είς ιμος — 'Απλά καί τινα των είς ιος προπαροξύτονος 
είναι καί κοινά και τριγενη· η έρημος και ή ε’ρημη, η φρόνιμος 
καί φρόνιμη, η δημόσιος καί η δημοσία, η σεβάσμιος καί η σεβά­
σμια, ετι καί ταύτα, η τύραννος, η άγγελος, η διδάσκαλος, η θε­
ός, καί ειτι άλλο.

Τα είς ρος καί ος καθαροκατάληκτα σχηματίζουν θηλυκά είς 
α — Καθαρός καθαρά, τίμιος τιμία, παλαιός παλαιά, εξαι­
ρούνται τά είς οη· όγδοος όγδοη.

Κανόνες επί της παραληγουσης.

Τά είς ιβος — Τρίβος, σίβος, κύβος, θόρυβος, αμοιβές, τουτέςι 
προσεκτέον την παραλήγουσαν των εξ ων παροίγονται ρημάτων.

Τά είς αιβος — 'Ραιβος, πζραιβός, πλην τού ρεμβος.
Τά είς οβος — Φόρος, όροβος, κολοβός, βόμβος, ρόμβος· πλ'δν 

τού λωβος, κάνωβος, ίάκωβος.
Τα είς ηγος — Στρατηγός, οδηγός, κυνηγός, φηγός, ναυπη­

γός, κεθηγος, πλήν τού ζυγός, ώγυγος, λύγος, πύργος, λοιγος, 
βροτολοιγος.

Τά είς ογος — Γοργός, ο’μολγος, άμοργος, ψόγος, ^ύγος, μά­
γος, πλλν τού γεωργός, λεωρνος, αγωγός, καί τά εξ αυτού,.

Τά είς εδος —’Έμπεδος, τένεδος, επίπεδος, πόδον, πλην τού 
κύναιδος.

Τά είς υδρος — Μύδρος, άμυδρίς, ΰδρος, ένυδρος, κυδρός.
Τά είς υδος — Λυδος, αβυδος, πλην τού κνίδ'ος, μηδος.
Τάείςωδος,—Όσα μέν παράγονται ε’κ τού ωδός παραληγουν 

ω· μονωδές, τραγωδός, κομωδος, ραψωδός, τριωδίαν, ετι καί τδ 
νωδός.
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“Οσα δε παράγονται άπδ του οδός παραλήγουν ο· — Τρίοδος, 
έξοδος, πρόσοδος, είσοδος, άριφοδος, ριέθοδος, περίοδος, εισόδων, 
έξόδιον, τριόδων, καί το ρόδον, ρόδος.

Τά εις δος — Μετά καί άλλου συμφώνου* πίνδος, ίνδός, λίν- 
δος, ροΐβδος, ριόλυοδος, ρούνδος.

Τάείς ιζος — Χθιζος, ρίζος, ροϊ'ίος, κρόβυζος, ριεγάβυζος, οθεν 
ρητέον ότι τά εις υζος κύρια ριε υ.

Τά εις όζος —”θζος, ρόζος.
Τά εις υθος — Ζύθος, λίκυθος, βυθός, ριυθος· πλήν τού πίθος, 

λίθος, άνιθον, βοηθός, ζήθος, πεπάρηθος, κάνηθος.
Τά εις οθος —Πόθος, νόθος, μόχθος, δχθος.
Τά εις θος — Μετά καί άλλου συριφώνου· ζάκυνθος, όλυνθος, 

άράκυνθος, άριάρυνθος, ε’ρέβινθος, περινθος, υάκινθος, κορινθος , 
ριισθδς, λοΐσθος, καί καθόλου τά είςινθος ροέ ι, πλήν των ροέ υ ση- 
ριειωριένων.

Τά εις ωθρος — Νωθρός, βλωθρός.
Τά εις ιος —> Κύρια προσώπων, παραλήγουν ι· άβράροιος, εύ- 

σέβιος, εύγίνιος, γεώργιος, άννζος, πλην του άρειος, βασιλείος, 
δαρεΐος, τιτυός, ' /

Τά εις εως —’οξύτονζ κύρια ποτζριών, παραλήγουν ει· σπερ~ 
χειδς, πηνείος, άλφειος, ολριέίος, πλήν τού άξιός.

Τα ε’ς ιος —Προσηγορικά τε καί κύρια πραγριάτων παραλήγσυν ΐ’ 
βιος;βιος,φλίος, ήλιος, χίος, κίος, πλήν του ζολοιος, φλοιός, κλοιός.

. Τά εις ειον — Ουδέτερα προπαροξύτονα κύρια πόλεων, καί 
χωρίων, πζραλήγουν ει·1 σίγειον, ροίτειον, γύθειον, εδώ καί τδ 
κρανειον, λύκειον, κώνειον άκριβέςερον δέ κανονιςέον ούτως· όταν 
ρζεν τά τοιαΰτα παράγωνται ε’κ γενικής εος, εως, τότε πζραλή­
γουν ει· οίον- σίγειον, γύθειον, τζυρρριένειον, τά δέ λοιπά ριέ ι· 
αιγιον, σούνιον, άκτιον, βρε^τέσιον, άρτεριίσιον.

Τα εις ιον Ουδέτερα προστιγορικά,
Τα {Λεν παραλήγουν ι· —’Όπιον^ άπιον, σίλφιον, Γον, ρίον, 

λείριον, κειριήλιον.
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Τά δέ παραλήγουν ιτ —Κρόμμυον, βρΰον. εμβρΰον, χαρυον, 
χρΰον, δάκρυον, πΰον, έμπυο/, πτΰον, θρΰον, δίκτυον, σημειωτε- 
°ν καί τό οήον.

Τά εις ιος κτητικά πχράνονται από την άρσενικήν γενικήν κα­
τά μεταβολήν τής ληγοίσης εις ι βραχύ· λοιπόν

"Οσα μεν παράγονται άπδ τ'ί\ν γενικτ^ ου, ος, παραλήγουν γ — 
Φίλου φίλιος, ήγεμόνος ήγεμόνιος, λόγιος, σάμιος, κύριος, μακά­
ριος, άθλιος, σεβάσμιος, ε’ράσμιος, σίφνιος, χίος, κως, δΐος, χαρ­

τοφυλάκων, ε’μπόριον, τελωνών.
"Οσα δε παράγονται από τήν γενικήν εου, εος, εως, παραλη- 

γουν ει διά τήν συμβαίνουσαν συναίρεσιν του ε· θεοΰ θέϊος θείος, 
βορέου βόρειος, κείος, επίγειος, τέλειος, δημοσθένειος, σωκρατειος, 
βαίλεως, άρειος, έπίνειον, γένειον.

'Οσαδέ από τήν γενικήν οου, οος, παραλήγουν οι, διά τήν συμ­
βαίνουσαν συναίρεσιν τοΰ ο· οιον, πλοΐον από τοΰ πλοδς πλόϊον> 
εκατόμβως από τοΰ βοδς βόϊον, αίδόος αίδοϊον, φλοιός από τό 
φλοΰς φλοος.

Εξαιρείται τοΰ γενικού τούτου Κανονος δ εφεξής.

Τά εις εως — Κτητικά από κυρίων ονομάτων, από ζώων, από 
μετάλλων, καί «πό ξύλων, παραλήγουν γενικώς’ει· άλεξάνδρειος, 
πυθαγόρειος, πλατώνειος, δμήρειος, άνθρώπειος, βρότεως, γυναι­
κείος, άνδρείος, τράγειος, προβάτειος, αίγειος, θήρειος, ονειος,όρ- 
νίθειος, χάλκειος, χρύσειος, δούρειος, κράνειος, σφενδάμνειος.

Τινά των εις ιος — Δεν ύπόκεινται εις τούς ανωτέρω κανόνας· 
γελοίος, άλλοω:, όμοιος, έτεροΓος, παντοΐός, δοιος, ποιος, ποιος, 
τοως, οΓος, γελοίος- πως· λείος, δάνειος, αχρείος, ήλεΐος, άφνει- 
ός, υίός, μητρυιές, επειός.

Τα είζ ειον — Ουδέτερα παραληγότονα περιεκτικά παραλή­
γουν ει· ταμείον, άγγείον, τεχνουργείον, μαγηρείον, νομισματοκο- 
πείον, άρχείον, τελωνεϊον, δημογεροντείον, έμπορείον, θηροκομεων.
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Τα εις ειον — Όργίνικά παράγωγα των είς ευς* αριςβίον, 

βραβείον, πρωτείον, πρεσβείαν, πομπείον, σκαφεΓον, ε’ργαλείον, 
συν τούτοις καί το σημείον, μνημείον, ςοιχείον και είτι άλλο διά 
την ομοφωνίαν.
' Τά είς ηριον — Κτητικά οργανικάτε και περιεκτικά προπα­

ροξύτονα παραληγουν ι βραχύ· ποτήριον, ψαλτήριον, δικαςήριον, 
ε’ργαςήριον, ε’λατηριον, οίκητήριον, ταΰτα και προπαραληγουν 
η, πληντοΰ κτίριον, κατά συγκοπήν από τού κτιςήριον.

Τά είς ιον — 'Γποκοριςικά παραληγουν ι βραχύ· παιδίον,πε- 
δίον, βιβλίον, δηρίον, χωρίον, μόριον, μειράκιον, ζωύ'φιον, σω- 
κρατείδιον τούτων κατά συγκοπήν είναι τά νεότερα ουδέτερα· 
ψαλίδι, τραπέζι κονδύλι, μαχαίρι· την αυτήν δέ παραλήγουσαν 
έχουν και τά είς. ισκος ύποκοριςικά· παιδαρίσκος, άνθρωπίσκος, 
οίκίσκος, άςερίσκος, νεανίσκος, μηνίσκος, δίσκος.

Τά είς ιον — Ύποκοριςικά προπαραληγουν ι· μοιρίδιον, κλι- 
νίδιον εξαιρούνται τά παραγόμενα εκ τής γενικής, εος, εως, οος, 
οπού γίνεται συναίρεσις· όξείδιον, σωκρατείδιον, τάξε ίδιον, λεξεί- 
διον, πανθοίδιον, λητοίδιον.

Τα είς υλλιον — Ύποκοριςικά προπαραληγουν υ· είδύλλίον, 
βρεφύλλίον, μειρακύλλιον, ζωυφιον.

Ία εις ιον — Ουδέτερα κύρια γυναικών* χάρμιον, μύρτιον.
Τα είς αιος — Από α ή η θηλυκά παραγόμενα, παραλήγουν 

αι· ρόρ.η ρωμαίος, ρ,άτη μάταιος, γαζαΓος , γενναίος, ο’ρχαίος , 
σχολαιος, αγελαίος, ε’ρ,πολαίος, δίκαιος, δείλαιος, τροπαίος, Αθη­
ναίος, ποαπαίος, βουλαίσς,

Τα εις αιος, αιον, ιαιος, παραλήγουν γενικώς αι·—’ΐςιαίος, 
σπιθαμιαίος, ςιγμιαίος, κολοσσιαίος, τριταίος, δεκαταίος, προικι- 
μαίος, ύποθηκιμαίος, υποβολιμαίος, ματθαίος, άλκαίος, αχαιός, 
λαιός, παλαιός, φαιός, τρόπαιον , σπήλαιον, περιδέραιον, κεφά- 
λαιον, σκυλαιον, σύ/αιον, ελαιον, κύναιον, λιλύβαιον.
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Εξαιρούνται του γενικού του'του κανόνος 
οι έξεις τρεΐς τυ'ποι.

Α'. Τά εις τεος — Θετικά· ε’λπιςέος, δοτέος, κατορθωτέος, 
πολεμητέος, τίμωρητέος, ι’τέον, πλην του ευκταίος ( από του ευ­
χή κατά τον α' . κανόνα ).

Β'. Τά εις λεος — Σημαίνοντα ηθικην τινά εξιν ρωμαλέος, 
άργαλέος, σμερδαλέος, θαρσαλέος, φρικαλέος, ψωραλέος, μέλεος’ 
ετι και τά φωλεός, ελεος, κωλεός, αΐγαλέον, κελεός, ειλεός, αν?~ 
λεος, ϊλεος,λεώς, τά δΐ λοιπά με αι κατά τόν ά· καί β'. κανόνα· 
παλαιός, γαλιλαΐος, κτλ.

Γ'. Τά εις εος — Συναιρούμενα· χρύσεος, σηδηρεος. πορφύρεος, 
κεράμεοο, λίνεος, φοινίκεος.

*Ετι ε’ξαιρούνται· Θεός, νέος ζ καί τά εξ αυτών ), νεώς, πε- 
ρίνεως, ε’ννεός, εύ'γεως, κέως, έός, τεός, ώρεός, θυρεός, ςερεός, α­
ξιόχρεους, κενεός, ε’ρινεός.

Τά δε λοιπά μέ αι κατά τόν ά. καίβ'. κανόνα· — αθηναιος, 
λιναϊος, ματθαΐος.

Τά εις οος,
'Όσα μεν παράγονται από ε’νεςωτα παραληγουν ο· ύδροχοος, 

πυρπνόος, πλόος, ρόος, όλοός, χρόος, και τά ε’ξ αυτών.
Τά^δε κτητικά, παραληγουν ω· ύπερωος, πατρώος, λωος, πα­

τρώος, έωος, μητρωος, ετι καί τό ζωές, ζώον, σώος, λαγωος, 
κώος, ώόν, καί τά ε’ξ αυτών, καί τό άχελωος, καί θώος οθεν 
άθωος, καί κολωός.

Τά ε’ς ικος — Κύρια παραληγουν ι μακρόν· φρεδερΐκος, ε’ρύι- 
κος, λουδοβίκος7 ε’δώ καί τό πλΐκος, πΐκος.

Τά ε’ς ικος —Προσηγορικά είναι άκανόνιτα· πίθηκος, κνήκος, 
σηκός, βίκος, λύκος, κώρικος, σΰκον, ροικος, οίκος καί τά ε'ξ αυ­
τού σόλοικος καί αγροίκος κτλ.

Τα εις ικος — Κτητικά παραληγουν ι βραχύ· σρατηγικός, 
φιλικός, πλατωνικός, πατρικός, υίϊκος, απλοϊκόν, πλην.τούλιβυ~ 
χός, άςυκός, θηλυκές, καί δεκελεικός, δαρεικος, δανεικός, κερά- 



μεικος, κατά συγκοπήν άπυ τύ δηλυϊκός, λιβυϊκος, άςυΐκός,δε- 
κελειακός, δανειακός, δσρ·ιακος· σημειωτέον καί το άλυκός, ί­
σως από τοΰ όίλυς-υος-υϊκός - υκος.

Τά εις κος — Κτητικά α,πο των” είς ιος, ια, σχηματίζονται 
είς ακος- κύριος κυριακός, βιβλίον βιβλιακός, δαρεϊος δαρειακός, 
δεκελειακός, λαμιακός, ε’ρετριακός, σικελιακός- πάσχουν δε ταΰ- 
τα συγκοπήν ώς ε’ιρηται- δεκελεικός, ε’ρετρικός, σικελικός.

Τα είς οκος — Παραλήγουν ο- δοκός, κρόκος, κόκκος, τόκος, 
πλήν τοΰ Βλύκος, μώκος, φώκος, ετι καί το λώκος, βώκος.

Τά είς έλος — Παραληγουν ε· πτύελος, μυελός, σίελος, ο­
βελός, φελός,^ σκόπελος, άμπελος, λίβελος, τέλλος, ψελλός, 
τρελλος.

Τά είς υλος — Κυρία υπερδισύλλαβα παροξύτονα παραληγουν 
υ βραχύ- αίσχύλος, ρωμύλος, έρμύλος, χρεμύλος, βενθύλος, πλην 
του πενθίλος- τά δε λοιπά είναι άκανόνίςα- £ράσυλος, πάμφυλος» 
γρύλλος, κύριλλος, κάμιλος, ζωίλος, μήλος, δ ήλος, βήλος,πύλος, 
νεΓλοο, τήλος.

Τα είς υλος — Προσηγορικά, τά μεν πλειότερα με υ βραχύ- 
μύλος, χυλός, γύλος, δάκτυλος, τύλος, κόνδυλος, σκύλος, ξύλον, 
οιτυλον, φυλλον, φυλον, ςύλος, γρύλλος, ψύλλος, σύλός, οθεν άσυ- 
λος. Τά δε λοιπά είναι άκανόνιςα- ήλος,βηλος, ζήλος, χηλός, μή~ 
λον, κάμηλος, άργιλος, σπϊλος, πίλος, πτΐλος, κτΐλος, χιλος, 
κάμιλος.

Τά είς ήλος — 'Ρηματικά είναι άκανόνιςα- ποικίλος, φίλος, 
δήλος, δειλός, κοίλος, κυλος, ς'ρογγύλος.

Τα είς ιλος — Σύνθετα φυλάττουν τήν παραλήγουσαν των α­
πλών- όμιλος από τοΰ ύλη, αυλός άπο τοΰ ύλη, άπόξυλος, πάμ 
φυλος, νερόμυλος, άμυλον.

Τα είς ήλος παρώνυμα παρα)ήγουν η- σιγηλός, τρυφηλος, έ- 
ξίτηλος, μιμηλος, υψηλός, απατηλός, χαμηλός, οργήλος- πλήν 
τοΰ παχυλός, καμπύλος, βαθυλός, ςωμύλος, αίμύλος, ςρόβιλος.

Τα είς ιλος — 'Τποκοριςικά παραλήγουν ι βραχύ- ναντίλος, 
τρωίλος, κρατίλος, ζωίλος, κύριλλος.
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Τά εις λος -— Μετά και άλλου συμφώνου παραλήγουν υ βρα­

χύ· ύθλος, κύκλος, άμυκλος, χύτλον, ςυφλδς, βύβλος, πλήν του 
σιφλος, έπιπλον, βίβλος, καί τδ τίτλος- καθόλου δέ τά εις ιλος 
φαίνονται να κλίνουν μάλλον εις την υ παράληξιν.

Τα εις ωλος — Τά μέν οξύτονα καί προπαροξύτονα παραλή- 
γουν ω· αίτωλδς, φειδωλός, χωλός, πακτωλός, αμαρτωλός μαύ- 
σωλος, κίμωλος, έωλος, είδωλον, πλην του οβολός, αίολος, 9ολό^·

Τάδε παροξύτονα παραλήγουν ο- όλος, χόλος, δόλος, 5όλος, 
βόλος, κόλον ζ οθεν βουκόλος, δύσκολος κτλ. ) πόλος ( οθεν άμφί' 
πολος, μαντιπόλος ), μόλος ( οθεν αύτόμολος,) ςόλος· πλην του 
[Λωλός, πώλος, βώλος, κώλος, τμώλος.

Τά εις εμος, — Τα μέν απλά παραληγουν ε· άνεμος, ε’μος, 
πόλεμος, πλην του λαιμός, αϊμος.

Τα δέ από αιμα παραληγουν αι· — Αίμος, όμαιμος, σύναι- 
μος, οιαιμος, υφαιμος, εςαίμος.

Τά εις εσμος — Δεσμός, δεσμός, ε’σμος.
Τά εις ιμος — Κύρια παραλήγουν γ μάξιμος, άνθιμος, ζώσι- 

μος, σ~μος· πλήν τού κνήμος, καί είτι σύνθετον, οΓον, μενέδημος.
Τά εις ιμος — Προσηγορικά καί ε’πίθετα,
Οσα μέν — Παράγονται άπδ τδ α'. πρόσωπον τού παθητικού 

παρακ- φυλάττουν την παραλήγουσαν τών ιδίων ρημάτων· χρη­
σμός, ε’μπρησμος, εύφημος, εύσχημος, ε’πίσημος, κνηθμός, μυκηθ­
μός, έντιμος, κνισμος, ΐθμός, φιμδς, πλατωνισμός, χυμός, θυμός, 
ρυμός, κατακλυσμός, οίμος, δθε.ν προοίμιον, παροιμία.

"Οσα δέ — Παράγονται άπό τάος, σις, ονόματα παραλήγουν 
ι βραχύ· λόγος λόγιμος, άοιδδς αοίδιμος, πόρος πόριμος, ώριμος, 
πρώιμος, οψιμος, τόπιμος , νόμιμος, χρήσις χρήσιμος, κρίσιμος, 
όνήσιμος.

Τούτων ούδέτερα είναι τά νεώτερα· κόψιμον, ράψιμον, σπάσι- 
μον, δέσιμον.

Τινά τών εις ιμος δέν υπόκεινται εις τούς ανωτέρω κανόνας*
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έρημος, δ·7ιμος, κημός, δήμος, κνημος, λιμός, μίμος, ιφθιμος, σι­
μός, έτοιμος, λοιμός, ετυμος, Ιτίτυμος, δίδυμος, σόλυμος, ελυ 
μος, σκόλυμος.

Τά εις ωμός — Τα μεν οξύτονα παραληγουν,ω· κρωσμός, χρη­
σμός, βωμός, χλωμός, ζωμός, ρωγμός, ωμός, πλην τοΰ νομός, ςολ- 
μός, όχμός, κορμός, φορμός.

Τά δέ παροξύτονα ο· δρόμος, τόμος, δό'μος, γόμος, φλόμος 
βρόμος, νόμος, κόσμος, τρόμος, πρόμος, πλην τοΰ κώμος, μώμος, 
ώμος, κινάμωμον, βρώμος.

Τα δέ σύνθετα την παραλήγουσαν τών απλών· μεγαλόσωμος, 
καλόγνωμος, θρασύςομος, άςυνόμος, τυροκόμος.

Τα εις αίνος — Παραληγουν αι· αίνος, έπαινος, αίνος, καινός, 
κελαινός, πλην τοΰβρένος, κενός, ξένος ( και τά ε’ξ αυτών ), τή­
βεννος, εβεννος.

Τά εις νος — Μετά και άλλου συμφώνου· ςυγνός, λιγνός, 
κύδνος, κάλυδνος πελιδνός, κύθνος, κύρνος, πυκνός, κύκνος, 
λίκνον, ύμνος, ε’ρυμνός, γυμνός, κάλυμνος, πρυμνός, σκύμνος, 
κρημνός, λημνος, ύπνος, δείπνος, ίπνός, ςρυφνος, σίφνος, ισχνός, 
συχνός, λ ίχνος, λύχνος.

Τα εις ινος —. Κύρια καί ε’πώνυμα οξύτονα παραληγουν η· 
σε ιληνός, γαληνός,' γαλλιηνός, λαβιηνός, κομνηνός, καντακουζη- 
νός, ίσμηνός.

Τα εις ινος — Κύρια καί ε’πώνυμα παροξύτονα παραληγουν 
ι μακράν κωνςαντίνος, μαξιμϊνοί, μακρίνος, ξιφιλϊνος, λινός, βα­
ρόνος, μαρτίνος, μανδαρίνος, λονδίνον, νΐνος, πλην τοΰ κΰνος.

Τά εις ινος — Προσηγορικά προπαροξύτονα παραληγουν ι· σίκι- 
νος, κόφινος, κάμινος- πλην τοΰ λάγυνος, κίνδυνος, βόθυνος, πάχυνος.

Τά εις ινον — Προσηγορικά προπαροξύτονα παραληγουν 1 
σελινον, άπίνινον, κύμινον, κόσκινον, συκάμινον, ροδάκινον , πλ'λ,ν 
τοΰ δαμασκηνόν.

Τά είς ινος — προσηγορικά παραληγοτονα παραληγουν ι μα-
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κρόν καρκίνος, ε’χΐνος, κρίνος, σχΐνος, πρίνος, πΐνος, πλήν τοΰ οί­
νος, σχοΐ/ος, θρήνος, θΰνος, φρΰνος.

Τά εις ινος —. Κτητικά καί μετουσιαςικά παράγονται από 
την άρσενικήν γενικήν, κατά μεταβολήν τής ληγούσης εις ι βρα­
χύ· λοιπόν

Οσα μέν παράγονται από την γενικήν ου, ος, παραλήγουν ι· 
πράσου πράσινος, κίτρου κίτρινος, κόκκου κόκκινος, βέσσου βέσ- 
σινον, ε’λέφχντος Ελεφάντινος, ανθρώπινος, γήϊνος, νυκτερινός, θε­
ρινός, πέτρινος, ξύλινος, μέλλινος.

"Οσα δέ παράγονται από τήν γενικήν εος, παραλήγουν ει δια 
την συμβαίνουσαν συναίρεσιν του ε· σκότεος σκοτεινός σκοτεινός, 
τάπεος ταπεινός, πετεινός, φαεινός, κλεινός, δεινός, ε’λεεινός, πο­
θεινός, ψυχεινός, άληθεινός, τό καί αληθινός.

Τα ε’ς ηνος— ’Οξύτονα σημαντικά πόλεων, χωρούν καί εθνών, 
παραλήγουν η· δαμασκηνός, μαγδαληνός, λαμψακηνός, κυζικηνος, 
άβυδηνός, σαρακηνόο, μελισσηνός, βολισσηνός, άρτακηνός, παλαΐ- 
ςηνός, τυρρηνός , άδραμυτηνός, περγαμηνές, άρτηνός, βαλτηνός , 
καλαβρυτηνός, πλήν του βιθυνός, θυνός. άβυσσινός, μαριανδινός.

'Όταν δέ τά τοιαυτα σχηματίζονται παροξύτονα, τότε παρα­
λήγουν ι μακράν άκραγχντινος, ρηγΐνος, ταραντΐνος, λεοντϊνος, 
σαβΐνος, λατΐνος.

Τινά τόν εις ινος — Δεν ύπόκεινται εις τούς ανωτέρω κανό­
νας· ληνός, ρινός , ρήνος, πτηνό;, κάρηνον, άμενηνός, ευθηνός, 
εύηνος, τήνος, τά ε’κ τοΰ σκηνή, δμόσκηνος, χαλινός, ε’κεΤνος, 
εύ'ξεινος, κοινός, ξυνός, ξύνος, καί ειτι άλλο.

Τά εις οσυνος — Παραλήνουν υ βραχύ- δεσπόσυνος, δουλοσυνος, 
γηθόσυνος, χαρμόσυνος, μνημόσυνον· ε'δώ καί τό πίσυνος, θάρ- 
συνος.

Τά εις ωνος, Τά μέν — ’Οξύτονα παραλήγουν ω· τιθωνδς, κο~ 
λωνός, κοινωνος, ένωνός, μελεδωνός, πλήν του νεωτέρου μονός.

Τά δέ — Παροξύτονα παραλήγουν ο· δνος, κρόνος, πόν·ς, ςό*. 
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νος, φόνος, φθόνος, δόνος, τόνος, κτόνος, γόνος, μύκονος, διάκονος, 
πλήν τοΰ κώνος.

Τα δε σύνθετα την παραλήγουσαν τών απλών — Εύφωνος, 
ίυζωνος, επίμονος, άγάςονος, πάτροκτόνος, ζωογόνος

Τά είς ιξός — ’ΐξος, έλιξός, φρίξος, πυξος.
Τά είς υπος — Τύπος, κτύπος, γρύπος, ρύπος, όλυμπος. 

πλήν του ίππος, κήπος, αίσηπος.
Τά είς ωπος — Όξύτονα καί προπαροξ· παραλήγουν ω· αι- 

σωπος, άνθρωπος, χαρωπός, αγριωπός, κιτρινωπός, σκυθρωπός, ώ- 
ρωπός, μότωπον, πρόσωπον, πλην του οπός· όθεν ό'πιον· τά δε βαρύ­
τονα απλά με ο· τόπος, κόπος, πλην του ρώπος τό κάί γρώπος.

Τά είς ρος — Μετά καί άλλου συμφώνου· λιβρός, όμβρος, κίμ_ 
βρος, υγρός, λυγρςς, υδρος, μύδρος, κύδρος, άμυδρός, εδρος, φαι­
δρός, φαιδρός, σκυθρός, πικρός, λυπρός, κόπρος, άλιτρος, ίςρος, 
οίς-ρος, φυτρός, κίτρον, ητρον, οίκτρός, ςυφρός, ψυχρός, άβληχρός^ 
γλίσχρος, αισχρός, ωχρός.

Τά είς ερος — "Ιερός, πενθερός, κρατερός, γοερός, νοερός, καί 
τά νεώτερα κοπτερός, μυτερός, άλατερόν, ξυδερόν. πλήν του Και­
ρός, καιρός, εταίρος, καί τά ε’ξαύτών. .

Τά είς υρος — Κύρια παραλήγουν υ· κύρος, πύρρος, σκόρος, 
τυρός, σπυρος, νίσυρος. πλην του όμηρος· ιρος, ίάιίρος, κάμειρος, 
καί καθόλου τα είς αειρος,μέ ει· κάβειρος, σάπφειρος, μάγειρος, 
άπλά προπαροξύτονα· πλην του σάτυρος.

Τά είς ειρον — Ουδέτερα κύρια πόλεων προφερόμενα είς μό­
νον τό πληθυντικόν, παραλήγουν ει· ςάγειρα, γάδειρίχ, θυάτειρα, 
αίγειρα, πλήν του κύθηρα, ο’βδηρα.

Τά είς υρος — Προσηγορικά παραλήγουν υ· τυρός, γύρος, πυ- 
ρός, πάπυρος, σάτυρος, ξυρός, άργυρος, λάφυρον, άχιφον, μύρον , 
ενέχυρον, πίτυρον, πλήν τοΰ μηρός, κηρός, χήρος, κλήρος, κύθη- 
ρος, σίδηρος, σάπφειρος, αίγειρος, ονειρος, κάβειρος, χοίρος.

Τα &ίς ηρος — Παρώνυμα όξύτονα παραλήγουν η· πονηρός, 



άνθηρός, αίμητηρός, θανατηρδς, γεηρός, αύςηρός, σιτηρός, άταο- 
τηρδς, ζωηρός· πλήν -του βδελυρός, λιγυρός, βλοσυρός, ψίθυρος, λαμυ- 
ρός, αλμυρός, ισχυρός, όϊζυρός, γλαφυρός, οχυρός, ε’χυρός, ψαθυρός.

Τινά των εις ιρος — Δεν ύπόκεινται εις τούς ανωτέρω κανό­
νας· σύρος , καί τά ε’κ τού μο?ρος , άμοιρος, και τά ε’κ του πεΓροζ 
έμπειρος, άπειρος, ήπειρος, και τα ρηματικά, μάγειρος, πέπει- 
ρος, καί τό ξηρός, σκληρός, λήρος.

Τά εις ωρος —- Τα ραέν οξύτονα παραλήγουν ω· χλωρός , μω­
ρός, πυλωρός, θεωρός, ζωρός, ρωρός ( το νυν λωλός ), σωρός, νεω- 
ρός, φυτωρός, οθεν νεώριον, φυτώριον· πλήν τού χορός, τορός, ορ­
ρός, σορός. θορός.

Τά δε βαρύτονα παραλήγουν ο· σπόρος, φόρος, κόρος, μόρος, 
πόρος, όρος- πλήν του μώρος, χώρος, λώρος, κώρος, πώρος, δώρον, 
γνώρος, όθεν γνώριμος, ώρης ( τό καί ούρος ) οθεν πυλωρός, θεω- 
ρός, όλιγώρος, κτλ.

Τα δέ σύνθετα τήν παραλήγουσαν τών απλών· άωρος, έξωρος, 
ςενόχωρος, ταλαίπωρος, λοιμόψωρος, θεόδωρος, μετέωρος, αίμόβό- 
ρος, όμορος, σύνορον.

Τα εις εσος — ^Εφεσος, πεσσός, νέσσος, ε’ρεσσός. -
Τα εις ησος — ’Όξύτονα πόλεων κύρια καί ποταμών παραλή­

γουν η καί δύο σσ· σαλμυδησσος, μυκαλησσός, τευμησσός, όδησ- 
σός, τχρτησσδς, τερμησσδς, περμησσός, πλήν του πχμισσός, κη- / 
φισσος, ιλ·ισσός, έλισσός, ε’ρισσός, ίσσός, βολισσός·

’;Ετι αε δύο σσ καί τά εις ασος όαοειδή οξύτονα· παρνασσδς, 
άλικαρνασσός, ταφιασσυς, τιτυασσός, ταρβασσός.

Τά εις ισσος —’Επιλοιπα, τά μεν παραλήγουν ι καί δύο σσ· 
νάρκισσος, κυπάρισσοςς κισσός. Τα δέ υ βραχύ· ιάλυσσος, βύσ- 
σος, άβυσσος, άλυσσος , άλυσος, διόνυσος, χρυσός, μέθυσος, μυ- 
σός, πυρσός, θύρσος, ύσός, ρυσσός.

’Ακανόνιςα· παράδεισος, κρο'σο;, νήσος, βήσος, κρίμησος, ρή­
σος, μοισ'ς, πίσος, νισος, ίσος.



Ο)

Τα είς οσσος — ’Οζύτ. μολοσσός, κολοσσός, νεοσσλς, ζροσσδς, 
πλην τού κνωσσός, πειρωσσός, βηρωσσός, νεμωσσος· δθεν κανονι- 
ςέον, ότι τά μέν είς ωσσος κύρια παραληγουν ω· τά δέ λοιπά μέ 
ο· τά δέ πχροζ. μέ ο. νόσος, πόσος πλην του ρώσσος.

Τά είς έτος — Αιρετός, αίνετός, εμετός, κοπετός, τηλύγετος, 
άρεςός, αετός, κεςός- πλην ταυ ηφαιςος, γεραΐςος, ψαιςός, άνά- 
παιςος· ολως δε προσεκτέον την παραλήγουσα/ των έξ ών παρά­
γοντα ι ρημάτων

Τά είς ιτος — Ούσιαςικά, τα μέν ι, μέλιτος,' τάκιτος, σίτος, 
βλίτος, άκόνιτον, μίτος, τίτος· τά δέ λοιπά άκανόνιςα· λυκαβητ- 
τός, ύμηττός, μίλητος, βηρυτός, κωκυτός, αίγυπτος, άνυτος, εύ- 
ρυτος, μάδυτος, προΐτος, κλεϊτος, ηράκλειτος.

Τα είς ιτος — Παραγόμενα από τό γ'. πρέσωπ. του παθητι­
κού παρακειμ φυλάττουν την παραλήγουσαν των ιδίων ρημά­
των ποιητός, χρηςός, ώνητός, κολλητός, χριςός, κατακριτος > 
προσιτός, κωλυτος, προσήλυτος, χυτός, φυτον, κωκυτός, άγα- 
κλειτός, τηλέκλειτος, ηράκλτιτος, οΓκτος, εύ'ρυτος.

Τά είς ίςος — Ούσιαςικά είναι άκανόνιςα. ίςός, σηςός , κά- 
ρυςος, όϊςός..

Τα είς ιςος —- 'ϊπερθετικά παραληγουν ι· βέλτιςος, κράτι- 
ςος, πλην του πλειςος.

Τα εις ιτρον — Παράγωγα από τό γ'. πρόσωπ. τυυ παθητικ* 
παρακ. φυλάττουν την παραλήγουσαν των ίδιων ρημάτων· ©όβη- 
τρον, θελγητρον, πλήκτρον, σκηπτρον, φίλτρον, φυτρον, λΰτρον, 
έ'λυτρον, λΰθρον* εδώ καί τό ητρον, ρεΐθρον, κίτρον, νίτρον.

Ία εις οςος — Παρώνυμα· όλιγοςός, πολλοςός, έκατοςός.
Τα εις ωτος — Παραγόμενα από τό γ'. πρόσωπ. του παθητ. 

παρακ. φυλάττουν την παραλήγουσαν των ιδίων ρημάτων ^ρυ- 
σωτός, κατορθωτός, όδοντοτός, αιχμάλωτος, ορκωτός, γνωςός 
αρρωςος, και καθόλου δέ τα είς ωτος· κιβωτός, θεσπρωτός, βοιω- 
τος, άσωτος, ώλτις, νώτις, αωτον,λωτός, πρωκτός- τούτων έζαι- 



ρουνται τά ε’κ των ε’ξηρημένων ρημάτων· άροτός, ομοτος, δνοτός, 
δοτός, ποτός, βοτδς, καί τό μολοττός, κρότος, βίοτος, δθεν ά- 
βίοτος, βροτός, νότος, κότος, άριοτος-

Τά εις ύφος — Παραλήγουν υ βραχύ· κυφός, τύφος, γρύφος , 
ςυφδς, κόττυφος, σισυφος, πλην του ψήφος, σέριφος, εριφος.

Τά είς οφος — Γνόφος, ζο'φος, ψόφος, ςροφος, πλήν τοΰ κωφός.
Τά εις ιχος — Εΐ/αι άκανονίςα· ςίχος,'τάριχος, ήχος, σύςοι- 

χος, τοίχος, ριοιχος, βόςρυχος, καί τά ε’κ τοΰ τύχη άτυχος, καί 
του νύξ έ'ννυχος, καί του πτύξ δίπτυχος, καί ρύγχος.

Τά είς οχος — Ζοχός, λόχος, κογχος, βόκχος, βρόχος, οχος, καί 
τά ε’ξ αυτού ένοχος, έξοχος, τλπ. πλήν τοΰ πτωχός, αγέρωχος , 
εύωχος, ώχος.

Κανόνες επί της περιττοσυλλάβου Κλίσεως.
Τα πεοιττοσύλλαβα,

Γ'θσπ μέν είναι οξύτονα , παροξύνονται τάς λοιπάς πτώσεις 
(πλήν των μονοσυλλάβων) αγών άγώνος, ε’λπίς ελπίδος, ταχύς 
ταχέως.

"Οσα δέ είναι προ ή παροξύτονα, προπαροξύνοται τάς’λοιπάς πτώ­
σεις- γηγχς γήγαντος, έ'πηλυς ε’πήλυδος. ή δέ γενική πληθυντική 
έχει κανόνα γενικόν ίδιον.

'Η ύπερδυσύλλαβος γενική των περιττοσυλλάβων παροξύνεται· 
γηγάντων, ποεούντων, τυψάντων, κυκλώπων, άηδόνων, ελπίδων, 
πραγμάτων, πλην τοΰ γυναικών.

'Η δισύλλαβο; γενική πληθυντική των περιττοσυλλάβων περί- 
σπάται· μηνών, χηνών, χειρών, φωτών, ποδών. πλην των* έξης 
δώδεκα* πάντων, δάδων, τρώων, δμωων, παίδων, φώτων, θώων* 
λάων, κράτων, φώδων, ώτων, τίνων.

Το ι καί α των περιτοσυλλοιβων είναι βραχύ· ποιοΰντι, ποιού­
σε, ποιουντα, άγώνί, άγώσι, αγώνα.
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Τδ ι τής πληθυντικής δοτικής ε’φίλζει ν, ίπομενβυ φωνήεν­
τος, πάσι τούτοις, πάσιν ημίν.

'Η θηλυκή αιτιατική ια, υα, ιτα, γίνεται καί ιν, πόλια, 
πόλιν, ε’ριννύα ε’ριννύν, χάριτα χάριν· δμοίως καί ή ιδα προπα- 
ροξ· άμπώτιδα και άμπωτιν δμοίως καί ή αρσενική ια, υδα, 
ιδα· οφια οφιν, νεήλυδα νέηλυν, πάριδα πάριν.

'Η κλητική των περιττοσυλλάβων βραχύνέται* ώαΐαν, ώάπολ- 
λον, ώ άγάμεμνον, ώ πόσειδον.

Τδ ας τής δνομαςικής των αρσενικών εΐναι μακρδν ο αίας·, 
δ γήγας, δ παόσας, δ ποιήσας.

Το ας τής αιτιατικής πληθυντικής αρσενικών τε καί θηλυκών 
είναι βραχύ· τούς αίαντας, ποιοΰντας, έςώτας, αγώνας, βαβυ­
λώνας, ακτίνας, δελφίνας. ρΐνας, ΐ/ας, θίνας.

Τδ ας τής θηλυκής δνομαςικής είναι βραχύ· λαμπάς λαμπά- 
δος, τριάς, δρυάς, ελιάς- πλήν τοΰ δας, δαδα, δαδας.

Τα εις αν —"Εχουν τδ α μακρδν· άκαρνάν άκαρνανος, άκαρ- 
νΐίνα, άκαρνάνας, τιτάν, παιάν, αίνιάν, μεγιςάν, πάν.

Κανόνες έπι της ληγούσης.

Τα εις ιν και ΐς δικατάληκτα κλινόμενα εις ινος, καταλήγουν 
εις ι μακρδν· άκτιν καί άκτίς άκτϊνος, δελφιν καί δελφίς δελφί­
νος, ρίν καί ρίς, ίν καί ις, θίν καί θίς, ε’λευσίν — σίς, ωδίν—δίς.'

Τά είςην — Κλινόμενα εις ηνος ή ενός καταλήγουν η· σπλήν, 
χήν , φρήν, ελλην, αύχήν, λιμήν, ποιμήν, σειρήν , πυρήν , 
λειχήν.

Τά είς ιγξ — Τά μεν παραλήγουν ι, τά δέ υ· σάλπιγζ, ςρό- 
φιγξ, σφίγζ, λάρυγζ , φάρυγξ, λυγξ, καί τδ ύσπλτ.γξ,

Τά είς ιξ —Κλινόμενα είς ικος είναι άκανόνιςα· φρίξ, χάλιζ, 
κύλιζ, ηίρδις. πνύξ, μύρμηξ· κώδηξ, άλ^πηξ, £μπηΕ, προιζ.

Γ
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Τά ·ι\ ίξ — κλινόριενα βίς ιχος, είναι άκανόνιςα· βρίξ, ®ηξ· 
πτύζ, νύζ.

Τά εις εξ — έπίτεζ* καλλίτεξ, αίξ.
Τα εις ειρ — χειρ, φθείρ, σάπφειρ, λίγειρ.
Τα εις τηρ — από το γ'. πρόσωπ. του παθητ) παρακ. καταλή­

γουν η· σωτήρ, ποτήρ, κρατήρ, ρυτήρ, όπτήρ, φραςήρ· εδώ καί 
τά Ετερόκλιτα γαςήρ, πατήρ, ριήτηρ, θυγάτηρ, και τδ Γβηρ 
αήρ, αιθήρ, σήρ, λείγηρ.

Τα εις τωρ — από τόγ'..πρόσωπ. του παθητ. παρακ. κατα­
λήγουν ω· πράκτωρ, κράντωρ, σψ,άντωρ ρινήστωρ, ρήτωρ, αύτο- 
κρατωρ· εόώ και το πελωρ, ελωρ, ύδωρ, εέλδωρ, ριέντωρ, πραίτωρ, 
εκτωρ, νικάνωρ, άγήνωρ; και γενικώς τάεΐςωρ, πλην τοΰ άορ.

Τά εις ις — Θηλυκά κλινόριενα εις ιδος, ιτος, ιος, ε: ς, κα­
ταλήγουν ι βραχύ· ε’λπίς ελπίδος, σφραγίς, κοπίς, χάρις, πόλις, 
τιγρις, κίνησις, πλην τοΰ χλαρώς, κλείςτδκαί κλείς, χηραρ,ύς, 
πηλαριύς.

Τά εις υς — Θηλυκά οξύτονα κλινόριενα εις υος, καταλήγουν 
υ βραχύ- τριτύς τρίτύος, τετρακτύς, εκατοςύς, όϊζύς, εριννύς, 
δφρύς, νήδύς, ισχύς, εγχελυς.

Τά ειςυς -τ-’Αρσενικά κλινόαενα ειςεος, και υος, καταλήγουν 
υ βραχύ· πέλεχυς, ^ηχυς, ηδυς, παχύς, οξύς, δριριύς, δ'ΐιλυς,βό- 
τρυς, ατυς, λιβυς, λιγυς, ηρΐισυς, φλέγυς,-άλυς, πόλτυς, ςάχυς.

Τά εις ις — Αρνσενικά κλινόρεενα εις εως και ιος, καταλήγουν 
ι βραχύ· οφις, σεάωτρις, ράτωφις, βαΓτις, πλην τοΰ αρης.

Τα εις υ—-Ουδέτερα κ) ινόραενα ε’ς εος, καταλήγουν υ βοαχύ· 
άςυ, πωυ, 9ήλυ, ταχύ, βαρύ, γ'ριισυ. το δέ ριώλυ κλίνεται μό- 
λυος, καί τδ δάκρυ.

Τά εις ι — Ουδέτερα ούσιαςικά υπερδισύλλαβα, κλινόα,ενα 
ε?ς ιος η εο;, καταλήγουν ι· σίνιπι, πέπερι, σκαρί· ετι καί τά 
δισύλλαβα ςίβι, ςίριριι, κόριμ,ι, κίκι.

Τα εις ις — Αρσινικά κλινόριενα ε£ς ιδος, καταλήγουν ι βρα-
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χύ-^φιλέπατρις, «ίπατρις, φάλαρες, πάρις, πλέν’τοΟ Ι'πηλυς, νί- 
ηλυς, σύγκλυς.

Τά εις τ.ς — ’Αρσενικά κλινόμενα εις ητος, καταλέγουν η· 
τίγρης, κρές, πάχης, λάχης, μάγνης, πένης, νίγρης.

Τά εις οεις καί ιεις κλινόμενα εις εντός) καταλήγουν ει·- σι- 
μόείς, άνθεμόεις, χαρίεις, αιγληεις, φωνηεις. ε’δώ καί αί εις με- 
τοχαί* τυφθείς, ποιηθείς, έδώ καί τό κτείς κτενός, εΤς ενός.

Τα εις ους — Κλινόμενα εις ου,τος, περισπώνται* κερασοΰς, 
σεληνοΰς, πλακοΰς* ομοίως καί τά μονοσύλλαβα, πυρ, παν, σκύρ, 
ποΰς, ους, παΐς, εις, ύς, σΰς, μυς. ταΰτα δέ τά εις ους ε’προφέ- 
ροντο πρότερον εις οεις- κερασόεις—σους, όποεϊς οποΰς, δαφνό- 
εις—φνοΰς, τραπεζόεις—ζοΰς.

Τά εις ιψ — Καταλήγουν ι βραχύ· σκνίψ, λίψ, αΐγύλιψ, πλην 
του γύψ, γρύψ.

Τά εις ων, τά μεν —- ’Αρσενικά καί θηλυκά καταλήγουν ω’ 
πλατών, τέκτων, τύπτων, μείζων, ποιων, τρύγων, αηδών, βρα- 
χίων, χιών.

Τά δέ — Ουδέτερα καταλήγουν ο· το τύπτον, τό μεϊζον, τό 
ηδιον, τό ράον, τό εύσχημον, τό ίδάττον, τό συμφέρον* εξαι­
ρούνται τά ουδέτερα της β'. συζυγίας των περισπωμένων* τό 
ροών, το νικών, τό Βανατιών.

Τά εις ωξ — Καταλήγουν ω· πτώζ, άπορρώζ, πλην του φλόξ.
Τά εις ως ■-— ’Αρσενικά καταλέγουν ω* τετυφώς, πεποιηκώς, 

γεγώς, έςώς, ηρως, ίδρώς, χρως, φώς, φως.
Τά εις ως καί ω — Θηλυκά καταλήγουν ω* αιδώς, εως, λη^. 

τώ, ^εανώ, κλωθώ, δηώ, είκώ, ηώ. Ιδώ καί τά νεώτερα. ελέ- 
γκω, κατηγκω, μαριγώ, μαρινιώ.

Τά εις ος —.Ουδέτερα καταλήγουν ο* τε,τυφός, τ° πεποιτπ 
κυς, τό είκος* ε’ςαιροΰνται τά ουδέτερα των Ιωνικών παρακει­
μένων* τό έςώς, τό ε’νεςώς, τό καθεςώς, τό τεθνεώς, τό γεγώς.

Τώ εις ωψ — Καταλήγουν ω* κύκλωψ. μίωψ. πλην τού μέ*
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ροψ, ?ποψ, δόλοψ, δρύοψ, κέκροψ, αίθίοψ, «κείνα μέν άπδ τοβ 
%πω τδ βλέπω, ταΟτα δέ απο τοΰ επω οπω το λί,γω ( τρλλν τοδ 
αίΟίοψ. ),

Κανόνες επι της παραληγουσης.

Τα εις ιας — Θηλυκά πχραλήγουν ι βραχύ· τριάς, πελιάς, 
πλην τοΰγενειάς,, πλειάς, πελειάς, αίνειάς, δυάς, δρυάς, $υάς, 
φυάς.

Τά είς ιβων— Την παραλήγουσαν τών ιδίων ρημάτων τριβών, 
άμείβων, ηβών.

Τα εις ιγων — Την παραλήγουσαν τών ιδίων ρημάτων άνοί- 
γων, θηγων, θίγων, τρύγων ( άπο τοΰ τρύζω. )

Τα είς ωγων — Πώγων, τρώγων.
Τά εις εδων — Σηπεδών, μελεδών, [Λακέδων· πλ'λν τοΰ φαίδων.
Τά εις ηδων — Ούσιας·ικ£*5
"Οσα [Λεν παράγονται ε’ξ ε’νες-ώτος η έκ θηλυκών οξύτονα 

παραληγουνη* αηδών, άχθηδών, τερηδών, χαλκηδών, κοτυληδών.
Τά δί λοιπά εΓναι άκανόνιςα· σπυρίδων, χελιδών, [Λυρριιδών, 

σιδών, σινδών, κλύδων, άριυδών, καλυδών, ποσειδών, σαρπηδών.
Αί δέ [λετοχα! την παραλήγουσαν τών ιδίων ρημάτων άεί-« 

δων, ίδών, πηδών.
Τά εις ωδων — Κνώδων, κώδων, θερμώδων.
Τα εις εων, — Τά μέν ούσιαςικά παραληγουνε· θίων, κ>έων, 

κυκεών, έλεών, λεγεών, λε'ων, άνθερεών· πλην του αιών, παιών, 
έλαιών, παίων, άκταίων, άλκμαίων.

Αί δέ μετοχαΐ την παραλήγουσαν τών ίδίων ρημάτων κλαί- 
ων, καίων, πνέων, χέων.

Τά εις ιθων, εθών — Την παραλήγουσαν τών ιδίων ρημάτων) 
κνηθων, πείθων, αίθων, ίχθων.

Τα εις οθων — *Οθων, μόθων, πλλν τοΰ κώθων αί δέ μ«το- 
χαί τ$ιν παπαλ^γουναν τών ιδίων ρημάτων κλώθων, άθων.
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Τά είς ιων —- Παραληγουν ι βραχ£· άνδροτίων, ίζίων, βρα- 

χιων, κίων, μουνιχιών, θαργηλιών, βελτίων πλην του μείων, 
χερείων, άρείων, πλείων, άμφιτρύων άμφυκτύων, κύων, σικυών, 
άλκυών, κρομμύων, παιήων.

Τα είς ικων — Την παραλήγουσαν τών ε’ζ ών παράγονται 
ρημάτων είκων, είκών, τήκων, νικών, νίκων’ σημειωτέον και τδ 
μηκών, μύκων, λύκων.

Τα είς ελών, ίλών — Την παραλήγουσαν τών ιδίων ρημάτων· 
θελων, ελών, τίλλων, απειλών· σημειωτέον καί τά μίλων, μύ­
λων, φίλων, χίλων, κύλων, βαβυλών.

Τα ε’ς όλων — Σόλων, άπόλλων, δόλων, μολών.
Τά είς ιμα. — Παραγόμενα άπδ τδ ά πρόσωπ. του παθητ. 

παρακ. φυλάττουν την παραλήγουσαν τών ιδίων ρημάτων πήμα, 
λήμα, λήμμα, μνήμα, σήμα, χρήμα, χρίσμα, σίγμα, τρίμμα, 
θώραίΧ, χύμα, κύμα, φύμα, σφύγμα, θρύμμα, χεΐμα.

Τα εις ωμα — Παραγόμενα άπδ τδ ά. πρόσωπ. του παθητ. 
παρακ. παραλήγουν ω. ηγουν την παραλήγουσαν τών ιδίων ρη­
μάτων χρώμα, χώμα, ςρώμα, άνάλωμα, κατόρθωμα, εκπωμα, 
σώμα, δώμα, ά'ρωμα, κώμα· εξαιρούνται τούτων τά εκ τών 1~ 
ξηρημένων ρημάτων πόμα-, δόμα άρομα, ονομα, ετι καί τδ ςό~ 
μα, κόμμα, ομμα.

Τά είς εμων — 'Ηγεμών, κηδεμών, εξαιρούνται τά ε'κ του 
αιμα καί τού δαίμων αύθαίμων, όμαιμων, ευδαίμων, λακεδαί- 
μων, καί τδ παλαίμων.

Τά είς ιμων — Παραγόμενα άπδ τδ ά. πρόσωπ. τού παθητ. 
παρακ. φυλάττουν την παραλήγουσαν τών ιδίων ρημάτων, εύ­
σχημων, έπις-ήμων, άκτήμων, άχρήμων, μνημών, φιλήμων, με- 
θείμων, λευχείμων, μελανείμων, πείσμων, χειμών, λειμών, ση- 
μείωτεον, καί τδ σίμων, τίμων,κίμων. ·■

Τά είς ωμόν — Γνώμων, ευγνώμων, πλήν τού σολομών.
Τά είςενων, ινων — Την παραλήγουσαν τών ίδιων βημάτων
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ύφάίνων, Ϋεζταίνων, £αίνων, σημαίνων, κτενών, κλινών, κρίνών^ 
μολύνων, έρεείνων· σημειωτέον καί το μέμνων, άγαμέμνων.

Τα είς εζων, ιζων, οξων, — Την παραλήγουσαν των ιδίων 
ρημάτων είςων, παίζων, ηζων, δείς'ων, δόξων, ο’μώξων.

Τα. είς ιεις -— Παραλήγουν την λήγουσαν των ε’ς ών παρά- 
γόνται ονομάτων· χαρίεις, τιμήεις, αίγλήεις, φωνήεις.

Τά είς οεις — Σημόεις, άνθεμόεις.
Τά είς ιτις — Κλινόμενα είς ίδος,
Τα μεν — Διγενή «ρυλάττουν την παραλήγουσαν των ίδιων 

αρσενικών πρεσβΰτις, ποιητ'ς, πολΓτις, αίγινήτις, τεχνίτις.
Τα όέ —. Μονογενή παραληγουν ι μακρύν πλευρΐτις, άργυ- 

ρ’τις, νιτρΐτις, άνδρώνΓτις, άρθρΐτις, χρυσΐτις, πυριτις, καί τό 
μαγνήτις. ' _

Τα είς οτης — Θηλυκά ώς ούσια,ςιχά, κλινομενα είς ητος,πα- 
ραλ. ο· νεότης, 9εότης, άθλιότης, άγιότής, άνθρωπότης.

Τα είς οων —- 'Ιπποθόων, λαοκόων, χρυσίων.
Τα είς ιπων— Τήν παραλήγουσαν των ιδίων ρημάτων έρεί- 

ίτων, ε’ριπών, λείπων, λιπών σημειωτέον, και τδ ςάλπων, ίπ­
πων.

Τά εις επον -ί— Ιϊεπων, ρεπών.
Τά είς ερων — Τήν παραλ· των ιδίων ρημάτ· φέρων, περών, 

έχΟαίρων, άσπαίρων, χαίρων· ετι και το άχαίρων, κιθαιρών.

Τά είς ιρων — Τήν παραλ* των ιδίων ρημάτων, σπείρων, μορ- 
μύρων, αείρων, καί το είρων.

Τά είς ορον — Πορών, 9ορών, ταλαίπωρων.
Τά είς εσων, ισών, όσων, τήν παραλ. των ιδίων ρημάτ· ση- 

μειωτέον καί <τό αίσων.
Τα είς ετών, ιτων, οτων — Τήν παραλ· των ιδίων ρημάτων, 

αϊτών,’ φρίττων, άνύτων, ύπνώττων. σημειωτέον καί τδ βίτων, 
Τρίτων, χιτών.
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Τά είς ιφων —-· Τήν παραλ· τών ιδίων ρημάτ· νίφων, νηφων, 

τρυφών σημειωτέον καί το τρυφών, κύφων, τυφών, κατηφών.
Τάεΐς οφων — Ζόφων, κλεοφών, ξενοφών.
Τά εις εχων, ιχων, οχων, την παραλ· τών ιδίων ρηματ* τρέ­

χων, οίχών, ηχών, δχών σημειωτέο·/ καί τδ τυχών.
Τά εις εψών, ιψων, οψων — Την παραλ- τών ίδιων £ημάτ· 

,εψω/, νίψων, τύψων, κόψων, σκώψων.

Ποΐα τών εις ων περιττοσυλλάβων τρέπουν 
το ω εις ο έπι τών πλαγίων πτώσεων.

Α'. Τά ρηματικά,
*Οσα παράγονται εις ων έκ τοΰ ένεςώτος· πέπων πέπονος, τέ- 

κτων, είκώ'ν, τρύγων, γέρων, χιών, αηδών, άχθηδών, μελεδών.
’Εζαιρουνται τούτων, όσα λαμβά/ονται ώς κύρια, καί κλίνον- 

ται ώς τοιίΰτκ· 9έων λέωνος ( όχι δέοντος ), κλεών, αιθων, τυ­
χών, τρυφών ετι καί άμοων άμβωνος, τρίβων, αγών, κλύδων, 
σπάδων, προσηγορικά.

Οσα παράγοντα: εις μων άπδ τδ ά. πρόσωπ· τοΰ παθητ* πα- 
ρακ· ρινηφ,ων ρηριονος, άκτήριων, ε’λεηριων, εύσχημων, δαίριων, 
ήγεαών.

Εξαιρούνται τούτων οσα λααβάνονται ώς προσηγορικά· οΓον, 
κλαυθμών κλαυθμώνος, χειμών, λειμών, κευθμών, ακμών.

"Οσα παράγ. εις τωρ άπδ τδ γώ πρόσωπ· τοΰ παθητ* παρακ· 
ρητωρ—τορός, μνηςωρ, πράκτωρ, σημάντωρ· καί καθόλου δ£ 
τα εις ωρ· δικτάτωρ, μέντωρ, προπάτωρ, κοιλογάςωρ, άγηνωρ* 
πλην τών εις’λωρ', χωρ, μωρ, φωρ.

Β'. Αί μετοχκι-'τύπτων—οντος, τυπών, τύψων, τετυφώς, 
πεποιηκώς, ποί'ησων.τ

’Εξαιρόΰνται τούτων δ ένεςιώς τής Β\ Συζυγίας τών περισπω­
μένων διά τήν. συναίρεσιν νικών—κώντος· εξαιρούνται και οί
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Ιωνικοί «αρακείμεν·*· «ςώς—ς-ώτος, πεπτώς, βεβώς, γεγώς, τε- 
ίγεώς, μεμώς,

Γ . Τα κοινά, σώφρων—φρονος, άλαζών, πολυπράγμων, γεί- 
των, μείζων, και καθόλου δέ τά εις ζων άλιζών, άμαζών, όλι- 
ζών—ζόκος.

Δ'. Τά συγκρητικά- μείζων,—ζονος, βελτίων, καλλιών, η- 
δίων, ράων, κρείττων, θάττων, άμείνων, άρε ίων, με ίων.

Ε'. Τά εις δων οξύτονα προσηγορικά-σι νδών—δόνος, αηδών, 
αλγηδων , μακεδών , μελεόών· πλήν τοΰ ποσειδών ποσειδώνος, 
καί των λοιπών κυρίων καλυδών, σαρπηδών, χαλκηδών, σιδών 
—δώνος.

<7· Τάεχοντα θηλυκά εις α,ινα· λέων—οντος, δράκων, πλην 
τοΰ λάκων—κώνος.

Ζ'· Τά εις ων προσηγορικά- χιών—ονος, βραχίων, κίων, 
πρίων, άλεκτρυών.

Η*. Τά εις οων, αων ίπποθόων—οντος, λαοκόων, μαχάων, 
ποσειδάων.

Θ'. Τά κύρια, όσα σχηματίζονται ίκ παραγωγής η συνθε'- 
σεως ρηματίκ. ή πρωτοτύπων μη φυλαττόντων τό ω· μέδων — 
δοντος, ίππομέδων, λαομέδων, κρεων,—οντος, άνακρέων, νικο- 
κρέων, μέμνων—μνονος, άγαμέμνων, λέων—ο/τος, τίμολέων, να_ 
πόλεων, ίάσων, αισων, ζ εκ’ τοΰ άνήρ ) νικάνωρ, άγηνωρ, άντήνωρ.

Ποϊα των εις ων περιττοσύλλαβα φυλάττουν 
τδ ω επι των πλαγίων, •

Α'. "Οσα έκ τοΰ ενεςώζος "λαμβάνοντΆΐ ώς κύρια, καθώς 
ειρηται· τρύφων, κλεών, ςίλπων—πωνος, κτλ.

Β'. *Οσα ε’κ τοΰ ά. προσώπ. τοΰ παθητ. παρακ. παράγον­
ται ώς προσηγορικά, καθώς ειρηται· χειμών—μώνος, κλαυθμών, 
^κμών, κτλ.
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Γ'. ’Οσα ε’κ τού μέλλοντος παράγονται ώς οΰσιαςικά η ώς 

ίπίκλην* καύσων—σωνος, άξων, πάσων, π ίσων, δώσων, μέσων , 
πλήν τοΰ ίάσων, αΓσων—σονος.

δ'. Τά περιεκτικά· δαφνών—φνώνος, κοιτών, έλαιών, ς*ρα- 
τών, σιτοβολών, προμάχων, κοπρών, άγκών, αγών, άνδρών, γυ­
ναικών, παρδενών, μαραθών.

Ε . Τά τών μηνών ονόματα· θαργηλιών—ωνος, βοηδρομιών, 
έκατομβαιών, μεταγειτνιών.

<7 · Τά μονοσύλλαβα* πρών πρωνδς, κλών* πλήν τοΰ χθών 
χθονός.

Ζ- Τά εις βων* ιζμβων—βωνος, τριβών, ςρί&ύν εξαιρούν­
ται αί εις βων μετοχαί.

Η'. Τάείςγων* αγών—γώνος, πώγων εξαιρούνται αί είς γων 
μετοχαί, και ειτι άλλο ρηματικόν · τρύγων—γόνος , πλαγών , 
λαγών, σιάγών. ·

Θ. Τά εις δων* βαρύτονα* κώδων—δωνος, κνώδων, φαίδων, 
σπυρίδων, κλύδων, σπάδων* εξαιρούνται αί εις δων μετοχαί, καί 
τά εις όων οξύτονα ώς είρηται* οιον, αηδών—δόνος, πλήν τών 
κυρίων.

I . Τα εις εων· δέων—ωνος, κλέων, άπατεών, κυκεών, αν- 
θερεών, λεγεών, αιών, παιών, παίων* ε’ξαιροΰ/ται αί εις εων 
μετοχαί.

ΙΑ'. Τά είς δων* όθων—δωνος, μόδων, κώδων, πύδων* ε’ξαι- 
ροΰνται αί είς δων ^ιετογαςί.

ΙΒ'. Τά είς ιων κύρια* ίξίων—ωνος, πυγμαλίων, αμφίων, 
άμφίκτύων,αμφιτρύων, φωκίων, σκιπίων,σικυών* ε’δώσημειωτε- 
ον και τδ ιων ί'ωνος ( ε’κ τού ίάων πρίν ). εδώ καί τά πατρωνυμ* 
ίωνικ* πηζείων, άτρείων—ωνος.

ΙΓ'. Τά είς ων κύρια γενικώς φυλάττουν τδ ω, πλήν τών 
άνωτέρω σημειωθέντων τύπων.

Ιδ'. Τά είς κων* μύκων—κώνος, λύκων/ λάκων, νικών* I-
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ζαίροΰνταί αί είς κων μετοχαϊ καί ειτ« ρηματικόν οιαν, Ή 
βίκων—κόνος.

ΙΕ'. Τά είς λων* σόλων—λωνος, άπόλλων, Ζ^ων> ρύλων, 
κύλων, δόλων εξαιρούνται αί είς λων μετοχαί;

Ι<7'. Τά είς μων· άμμων—μωνος, ακμών, τέρμων, βαλσα- 
μών, σολομών, κίμων, τιμών, χειμών εξαιρούνται αί είς μων 
μετοχαι, καί τά μων ρηματ· ε’πίθετ· ώς ει'ρηται· οΓον άπράγμων·

ΙΖ'. Τά είς νων ζήνων—νωνος, αννών, κώνων· εξαιρούντο* 
αί είς νων μετοχαι, καί τδ μέμνων, άγαμεμνων—μονος. -

ΙΗ'. Τά είς πων ς-ίλπων—πωνος, λάπων, ίππων ε’ξαιρούν- 

ται αί είς πων μετοχαί καί είτι ρηματ· οΓον, πεπων—πονος.
ΙΘ'. Τά είς ρων· ευρών—ρωνος, βάρων, άκρων, αμβρων, ιε­

ρών- ε’ξαιροϋνται αί είς ρων μετο/αί.
Κ·. .. Τά είςσων· καύσων—σωνος, πόσων, π ίσων. εξαιρούνται 

αί είς σων μετοχαί, καί τδ ίάσων, αισων.
ΚΑώ Τα είς των· κριτών—-τωνος, βιτων, πλατών, χιτών 

έζαιρουντα: αί είς των μετοχαί.

ΚΒ . Τά είς φων τρύφων — φιονος, τυφών, κολοφών, ζενο— 
φών ε’ζαιροΰνταί αί είς φων μετοχαί.

ΚΓ . Τά είς χων τυχών—χωνος· ε’ζαιρου/ταί αί είς χων 
ρ,ετοχχί.

ΚΔ . Τα ειςλωρ,μωρ, φωρ, χωρ, πελωρ—λώρος, ελωρ, τά~ 
κΗ-ω?, ?ώρ, οθεν αυτόφωρος, έπαυτοφώρω.

ΚΕ , Τα είς ως- ηρω;—ρωος, ίδρώς, χρώς,άγνώς, φως, φώς, 
πλως· εςα/ρουνται α?. είς ως μετοχαι. τούτων δε πάλιν ε’ζάίροΰν- 
ται αι ίωνικαί ώς είρηται· οίδν έςώς—ςώτος.

ΚΤ . Τα είς ωψ· κώνωψ—νωπός,κύκλωψ, μύωψ.

Κανόνες επι της α. κλίσεως των συνηρημένων.
Τά ε’ςης — Συνηρημένα, ε’πι μεν τής ονοματικής δζύνονται. 
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ίλήθής, ευφυής, ευτυχής ( πλήν των ε’κτου κλέος κατά συναίρέ- 
σιν, περικλεής—κλής, ^εμιςοκλής, σοφοκλής ). ε’πί δέ των άλ­
λων πτώσεων περισίτώνται διά την συναίρεσιν αληθή, αληθείς.

Τά είς ης — Καθαροζατάληκτα κάμνουν την ενικήν αιτιατι­
κήν είς α· τον ύγια, τον εύφυα, τον εύκλεά.

Τά είς ης — Κύρια προσλαμβάνουν καινείς τήν αιτιατικήν* 
τον δημοσθένη—νην, τον σωκράτη—την.

Τά είς ης — Παροξύτονα,
"Οταν μέν είναι κύρια, περισπώνται επί τής γενικής πληθυντι­

κής, σωκρατών, δήμοσθενών ( πλην των ε’κ του κλέος £εμιςο- 

κλέων, άγαθοκλέων ).
"Οταν δέ είναι επίθετα, τότε παροξύνονται* αύτάρκων, έτε- 

ρόμήκων,· εύμεγέθων, μονηρών, τριήρων εξαιρούνται τά είς ωδής· 

Ακανθωδών, γεωδών.
Τά είς ης — Συνηρημένα είναι όλα σύνθετα άπδ ος ουδέτερα· 

Οίδν, άποτδ σθένος δημοσθένης ασθενής, κράτος σωκράτης ε’γκρα- 
τής, κυδος φερέκύδης επικυδής, κλέος περικλέης ευκλεής, μένος 
Κλεομένης ευμενής, γένος διογένης εύγενής, κάρος άκαρής, άδος 
αυθάδης, ουτω καί τά ευφυής, αμαθής, ευτραφής, κακεντρεχής, 
άς-ραβής, ευςαλής, αρραγής, άπαγής, δμοταγής, μελαμβαθης.

Τά είς ης — Συνηρημένα,
"Οταν μέν σχηματίζωνται κύρια, τότε παροξύνονται* μεγα- 

σθένης, διογένης, ευμενής, σωκράτης, φερεκύδης.
"Οταν δέ σχηματίζωνται ε’πίθετα, τότε δξύνονται* μεγασθε- 

νής, διογενής, ευμενής, εγκρατής, επικυδής· έξαιρ* ολίγα τινα 
έπίθετα παροξυτόνούμενα* ευμεγέθης, αυτάρκης, αυθάδης, προ- 
μζίκης, καί τά είς ωδής καί ωλης, ευώδης, ε’ξώλης . ■ -

Τά είςης *—”Αρα συνηρημένα έχουν παραλ* οποίαν τά ος ου­
δέτερα ε’ξ ών σύγκεινται καί παράγονται, οιόν λήθος αληθής, ή- 
δος αηδής, είδος ευειδής, κήδος ακηδής, κϋδος Ϊπϊκυδής, μήθος 
προμηθής, τύχος δυφυχής, φΰος ευφυής.
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Τά είς ωλης καί ωδής — Παραλήγουν ω· λοφώδες , Ακανθώ­
δης, ε’ζώλης, πανώλης.

Τα εί,ς ης — *Αρα γενικώς,
Οσα μέν σύγκεινται απδ ος ουδέτερα, κλίνονται ΙπΙ τής ά. 

τών συνηρημένων.
Οσα δέ μή τοιαΰτα, έκείνα κλείνονται επί τής ά. τών 

Ισοσυλλάβων.
Οι ον, το μέν Δημοκράτης κύριον κλίνεται συνηρημένως δημο­

κράτου; ώς ε’κ τού κράτος* το δέ δημοκράτης έπίθετον κλίνεται 
ίσοσυλλαβως δημοκράτου ώς ε’κ τοΰ κράτης ( άπο του κραί/ω , 
κραίω, κραω, κέκραται κράτης) ομοίως καίτδ ίσοκράτης κύριον* 
καί τδ ισοκρατης επ<.θετον της μουσικής* ομοίως καί τδ έπική- 
δης εκ τοΰ κήδος, και τδ Ανδοκίδης τύπος τοιοΰτος ονόματος* ο­
μοίως τδ αρις*=ιδης, εί μέν είναι σύνθετον Απδ τοΰ είδος, κλίνεται 
συνηρημένως—ς·είδους· είδέ είναι πατρωνιμικόν τοΰ Αριςεως, κλί­
νεται ισοσυλλαβως—ς*είδου. ομοίως τδ Αρχιμήδης, παλαμήδης, 
διομηόης, ε’άν μέν είναι τύπος ονομάτων, ωσάν τδ εύριπίδης, 
κλινονται ισοσύλλαβος* Αρχιμήδου* εάν δέ είναι σύνθετα έκ τοΰ 
μήύος, κλίνονται συνηρημένως, Αρχιμήδους, διομήδους.

Κανόνες Σποραδικοί.
Μακρά μέν λέγονται τά α,η,ω, και ολαι αί δίφθογγοι* βρα­

χέα δέ τά ε καί ο* δίχρονα δέ τά α,ι,υ.
Αί αι καί οι έντέλει λέζεως λαμβάνονται βραχεϊαι * δήμοι , 

μοΰσαι , ποιήσαι, τυφθήναι* ε’ζαιρουνται τά εύκτικά νικήσαι , 
πηείσαι* καί τά ε’πιρρήματα, οίκοι, εύοΤ, αίβοί, βαβαί, κτλ.

Πάσα δνομας-ική καί αιτιατική Ασυναίρετος όζύνεται* ληςής, 
τιμή, Αληθής, Αλαζών, ε’λθών, τετυφώς, ίδρώς, τιμήν, ληςήν, 
τιμάς, λης*άς, τιμαί, ληςαί.

Πάσα γενική καί δοτική μακροκατάληκτος περισπάται* λ^- 
ςοΰ, λ^ς», λης-ών, καθαρας, καθαρά, καθαρών, καθαραϊς.
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Ζυναίρεσις λέγεται ενωσις δύω φωνηέντων είς μίαν δίφθογγον, 
σωζομένων άμφωτέρων· άληθέϊ— θεΐ,άληθέϊα άληθεια, ταχε­
ία—χε~α, δεινός δεινός, όρείτης— ρείτης, Θειος θεΓος, βορέϊος 
βόρειος.

Κράσις λεγεται ενωσις δύω φωνηέντων είς εν μακρδν, χωνευο- 
μένου τού ετέρου· νικάεται—κάται, ποιέω—ώ, άληθέα—θή, 
τείχεα—χη, λητόκ—τώ, πολιίτης—λιτής, πρεσβυίτης—σβύ- 
της, χίϊος χ7ος, δίϊος δ?ος.

Πάσα λέξις παροξύτονος συναίρουμένη, περισπάται μετά τήν 
«υναίρεσιν η κράσιν έρμέα;—μή;, συκέα συκή, περικλεής—κλής, 
άληθεος—θοΰς, άληθέα—θή, πειέων—ών, ποιέειν—εΐν, ε’ξαι- 
ροΰνται αί αίτιατικαί των εις υς καί ω· ίσχύα ίσχύν, ε’ριννύα—νυν, 
λητόα—τώ, αίδόα—δώ.

Πάσα λέξις οξύτονος συναιρούμενη, οξύτονος μένει και μετά την 
συναιρεσιν η κράσιν· εςαώς——ςώς, βεβαώς—βώς, γεγαώς—γώς.

Μακρά παραληγ· προ βραχείας ληγούσης περισπάται· δήμος, 
δήμοι, μούσα, μούσαι, γαια, μώλυ.

Μακρα παραληγ· πρόμακράς ληγούσης, παροξύνεται· μήτρα, 
χωρά, δήμου, μούσης, μούσαις, μούσας.

Μακράς ού'σης τής ληγούσης δεν τίθεται τόνος ε’πί τής προ- 
παραληγούσης· ε’ςαιρ. μόνον ολίγα τινά αττικά* ευγεως, περί— 
νεως, οφεων. πόλεων.

Επι τής προπαραληγούσης άει όξε?α τίθεται.
Τό ας των ισοσυλλάβων είναι μακρον* δ αινείας, τούς αινείας, 

τής αλήθειας, τάς αλήθειας, πάσας, μούσας.
Το ας των περιττοσυλλάβων είναι βραχύ· τριάς—άδος, λαμ­

πάς· πλην του δάς ( δαδα ). ξενοφώντας, παΐδας, βαβυλώνας, 
ακτίνας, σειρήνας, ε’ξαιρ. μόνον τό ας τής δνομαςικής των άρ- 
«ενικ· αίας, νικήσας,ποιησας, παύσας.

Ίο α και ι των περεττοσυλώβων είναι βραχφ· άγώνα, άγωνι, 
κγώσι.
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Τδ α, ας, τών ουδετέρων είναι βραχύ· βήμα, σώμα, γήρας, 
μήλα, ποια, παντοΐα.

Τδ παραληγουν ι όλων τών ονοματικών τύπων τών εκ της γενι­
κής παραγομένων ( οίον· τών πατρωνυμικ· είς ιδης, τών κτητι­
κών είς ιός, είς ικος, είς ινος, τών είς ία, τώτείς ιτης ) είναι βρα­
χύ· έΕαιρ. μόνον όπου τυχαίνουν δυο ιι γινόμενα εν κατά κράσιν· 
χίου χί’ώς χΐος, διδς δίϊος δΐος, πόλιος—λιϊτης—λίτης, συβά- 
ριος—ρίι’της—ρίτης· οθεν πολΓτα πολΓται, συβαρΐτα συβαριται.

Η όνομαςική τών θηλυκών ε’πιθέτων ομοχρονεΐ μέ την γενι­
κήν τοΰ αρσενικού· ποιου ποία, θείου θεία ( πλήν τοΰδίουδϊα ) 
παντδς πάσα, ποιοΰντος ποιούσα, ταχέως ταχεία.

Τά είς οτερος, οτατος, οσυνη,
"Οταν μεν έχουν τήν προ του ο συλλαβήν βραχεΐάν, παραλή­

γουν ω. δε£ιώτέρος, δεζιώτατος, δεζιωσύνη.
"Οταν δε έχουν τήν προ τοΰ ο συλλαβήν φύσει ή θέσει μα­

κράν, παραλήγουν ο· δικαιότερος—ότατος—οσύνη, σωφρονέςε- 
ρος—νέςατες—σύνη, λαμπρότερος — ότατος ε’νδοξότερος, ε’ντι· 
μότερος, προθυμότερος, εύτακτότερος.

Τά είς αιτερος, αιτατος — Παραλήγουν αι. γεραίτερος, πα- 
λαίτερος, ιδιαίτερος , προύργιαίτερος , έψιαίτερος, πρωϊαίτερος· 
ε’κ τούτων λέγουσιν ότι είναι καί τά νεότερα συγκρητικ. καλη- 
τερος, μεγαλύτερος.

"Οταν τά συγκρητικά καί ύπερθετικ· γίνωνται άπδ τά είς ος 
τριτόκλιτα, τότε σχηματίζονται είς οτερος, οτατος· δίκαιος 
—οτερος, άθλιος—ύπερος, χρήσιμος—μώτερος* ε’ξαιρ· τδ λαλί- 
φ-ερος, άχριέςερος, καί ειτ άλλο.

"Οταν-δέ γίνωνται άπο τά ης συνηρημένα, είς ους καί μων καί · 
μένος μετοχάς, τότε σχηματίζονται είς εςερος—εφατος. άληθής 

•—θέςερος—θέςατος, εύνοος—νοές-ερος, ευσχήμων—μονέςερος, 
μνήμων—μονέςερος, ε’ρρωμένος—μενέςερος, άσμενος—νέςερος, 
ϊημειωτ. καί τδ κλέπτης κλεπτίφερος, πλεονέκτης—κτίφερος,
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Τινά των εις ος καί υς — Σχηματίζουν συγκρητ· και ύπερθετ. 
ε;’ς ίων, ιςος· καλός καλλιών κάλλιςος , πολύς πλείων πλε'ςος, 
ηδύς ηδίων ηδίς-ος, ταχύς ταχίων καί θάττων, βραδύς βραδιών 
καί βράσσων ταυτα κατά προφοράν Ιωνικήν.

Τά εις υς— Κάμνουν συγκρητ. καί ύπερθετ. συνηθέςερον εις 
ιιτερος, υτατος· βραδύτερος, δριμύτερος, ταχύτερος—χύτατος.

Τά εις ος —Συγκρητ· καί ύπερθετ. είναι τριγενή· ε’νδοξότε- 
ρος—τάτη—τατος.
’ Τά εις ιων —' Συγκρητικά είναι κοινά· η βέλτίων, 'η ταχίων.

Τα εις ης — συνηρημένα είναι κοινά· η άληθης, η αμαθής, 
των οποίων τά ουδέτερα είναι εις ες.

Τά εις μων — ε’κ τού ά. προσώπου τού παθητ. παρακ. είναι 
κοινά- η μνημών, η ευδαίμων, η ηγεμών ( το καί ηγεμονίς ).

Τούτων τά ουδέτερα γίνονται εις μον· το εύδαιμον, τδ εύ­
σχημον, το μνημον.

Τά εις ον καί ες — Ουδέτερα των εις ων καί ης παροξύτο­
νων, προπαραζύνονται· τδ εύδαιμον, τδ πολύπραμον, τδ βέλτιον, 
τδ άμεινον, τδ αύταρκις, τδ αύθαδες· πλην των δισύλλαβων· δ 
μνημών τδ μνημον, δ θάττων τδ θάττον, δ οάων τδ ράον καί 
πλην των μετοχών· δ συμφέρων τδ συμφέρον.

Τά εις τηρ, τωρ — ’Εκ του γ'. πρδσώπ. τού παθητ. παρακ. 
καί τά εις νωρ εκ τού άνηρ, κάμνουν θηλυκά .εις ειρα* δοτηρδό- 
τειρα, όλετηρ παιδολέτειρα, πανδαμάτωρ, πανδαμάτειρα, κυ- 
διάνωρ κυδιάνειρα, βοτιάνειρα, κτλ.

Τά εις αξ, ιξ, ισ, υσ — ’Εχουν θηλυκά εις ασσα καί ισσα· 
θράξ θράσσα, φύλαξ φύλασσα, φοΐνοιξ φοίνισσα, κύλιξ κύλισσα, 
λίβυς λίβυσσα, καί κρης κρησσα.

Τα ε’ς ευς — ”Εχουν θηλυκά εις εια· βασιλεύς βασίλεια, ίε- 
ρεύς ιέρεια· νεωτερως δέ καί εις ισσα. ύχσίλισσα.

Τά ονόματα των ποταμών είναι δλα άρσενικά. οθεν καί την 
σήμερον ρητέον· δ σένας, καί οχι η σένα, δ ταμισσδς καί οχ« 
η ταμίσσα.
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Τδ δέμας, σέβας, εσπέρας, όφελος, ουδας, δέ νκλίνονται
Τα ονόματα τρος, τρα, τρον, φαινόμενα ώς ούσιαςικά, είναι 

Επίθετα κτητικά κατά συγκοπήν άπδ τάτηριος, τηρια, τηριον 
οΓον, όλεθρος κατα συγκοπήν άπδ τδ όλετηριος- ουτω καί αύς-η- 
ρδς, καυςηρδς, οίκτρός· ουτω καί όρχης-ρα, παλαίςρα, διόπτρα, 
χύτρα, φύτρα, ρήτρα, κατά συγκοπήν άπδ τδ δρχηςηρία, πα- 
λαιςηρία, διοπτηρία, κτλ. 'Ομοίως τδ ^έατρον είναι κατά συγ­
κοπήν άπδ τδ θεατηριον ουτω καί τδ φίλτρον, κάτοπτρον, 9η- 
ρατρον, πλήκτρον, έλυτρον, λέκτρον, σκηπτρον, φέρετρον, μέλ- 
πηθρον, άμφίβλης-ρον, μέλαθρον, λύτρα, θρέπτρα, φόνητρα, δί- 
δραρκτα, μνής-ρα.

Τά εις ωος — Κτητικά ησαν πρότερον ίωνικώς είς οϊον. πα- 
τρόϊον πατρωον, ύπερό ϊον - ρωον ε’σχηματίσθησαν δ’έπειτα καί 
άλλα τινά είς τδν αύτδν τύπον· οιδν, νειλωον ύδωρ, άντίνείλειον,* 
γελωος άντί γελαΐος, προικώος, κτλ.

"Οταν τδ ρήμα παραληγη ει, τά ε’ξ αυτού ρηματικά παρα- 
ληγουν οι ώς ε’πί τδ πλεΐς-ον· άμείβω άμοιβδς άμοιβη, ςείχω ςο?- 
χος τδ καί ςίχρς, άείδω άοιδδς άοιδη τδ καί ωδές καί ωδη, ςεί- 
βω ςο~£ος τδ καί ς-ίβοε, άλείφω άλοιφδς άλοιφη, κλείω κλοιός.

Τά παραγόμενα ρηματικά ε’κ τοΰ παθητ. παρακ. παράγον­
ται μέ τδ άρκτικδν ςοιχεΐον τού ένε^ώτος, οχι τού παρακ. πε- 
φώνημαι φώνημα, ηκουσμαι άκουσμα, κέχρησαι χρήσις, ώρθω- 
ται δρθωτης, ώμοται δμότης, ηγάπηται άγαπητος, ηλαται ε’- 
λατηρ· εις σύνθετα όμως δέν φυλάττεται πάντοτε τούτο- οι- 
ον κωπηλασία, δημηγερσία, κωπηλάτης, δημηγέρτης.

Τά παραγόμενα άπδ τδν είς λλω ε’νεςώτα, παράγονται μέδν 
λ· άγγέλλω άγγελος, ςέλλω ς-όλος, άνατέλλω ανατολή, θάλλω 
θάλος θα/δς, σφάλλω σφάλος, ψάλλω ψαλίς.

Τά είς μος — ’Εκ τού ά. προσώπου τού παθητ. παρακ. προσ­
λαμβάνουν θ διά την ευφωνίαν τά πολλά- οΐον, βαμδς βαθμδς, 
φαμδς ςχθμδς, μυκημδς μυκηθμός, βρυχημδς βρυχηθμός, $υμδς 
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ρυθμός, ίμόςΊίθμός ισθμός, αρμός άρθρ.&ς, βίλυμός είλυθμός, πορ- 
μρς πορθμός, κλαυθμός, κτλ.

"Οσα είναι σύνθετα έκ τοΰ οβολός, ομαλός, οδύνη, ορος, όροφος, 
βρόχος, όλεθρος, όνυμος, ομοσις, όμότης, όλος,όδος, όφελος, οφ­
θαλμός, οπός- ολα ταυτα ε’ν τη συνθέσει μεταβάλλουν τόοείςω* 
τριώβολος, ανώμαλος, περιώδυνος, μετέωρος, υπώρεια, ακρώρεια, 
τριώροφος, τριχωρύχος, ψυχώλεθρος, ε’πώνυμο;, συνωμοσία,συνω­
μότης, ε’ξώλης, πανώλης, εύώδης, επωφελής, μελανώφθαλμος, άν­
θρωπος, μελανωπός, αίσωπος,πρόσωπον, μέτωπαν, ε’νώπιον, προνώ- 
πιον, πρόσθες δέ καί τά ε’κ τουςοά (τόκαίςωά δωρικ.) πρόςωον, 

ε’ξόςωον, ςωϊκός· καί τά ε’κ τοΰ όνυξ, πλατυώνυξ, μώνυξ, παρωνυ- 
χια, καί τό ςωμύλος, ε’κ του ςόμα* όχι όμως καί τά σύνθετα πλατύ- 
ςομος, εύ'ςομος, άςομος, καί τά ε’κ τουοψ, κύκλωψ, κώνωψ, μύωψ.

Τά εκ τινων μετάλλων, καί χρωμάτων, καί χειρουργικών υ­
λών μετουσιαςικά καί ε’πίθετα, καί τινα τών παρίςανόντων ζωι­
κά δέρματα καί δένδρα, σχηματίζονται είς εως συναιρούμενα· 
οίον χρύσεος, άργύρεος, σιδήρεος, χάλκεος, μολύβδεος, πορφύρεος, 
φοινίκεος, κυάνεος, κεραμεοΰς, λινοΰς, ε'ριοΰς, λεοντέα, κυνέα, 
παρδαλέα, μηλοτέα, συκέα, άμιγδαλέα, μηλέα, ιτέα ( πλην 
τοΰ ε’λαία)· καί τά νεώτερα, κιτρέα, λεμονέα, νερανζέα, άπι- 
δέα, κερασεα, ροδακινέα, ροδέα.

"Οταν λέξις άρχίζη από ρ· καί συντεθη μέ άλλην λέξιν κατα- 
λήγουσαν είς φωνήεν η είς ν, τότε διπλασιάζεται τό ρ· ε’πίρρημα, 
αρρωςος, παλίρροια, παρρησία· μόνον τό ευ δέν διπλασιάζει τό 
ρ, εύ'ροια, εύρωςος.

'Η συν πρόθεσις, όταν συντίθεται μέ λέζιν άρχίζουσαν άπο 
σ, μετ’ ά'λλου συμφώνου κατώπιν, τότε αποβάλλει τό ν· συσκη- 
νος, συζώ' έτι καί σύδενδρος. δ'ταν δέ τό σ είναι μοναχόν, τότε 
τόν μεταβάλλεται είς σ· σύσσιτος, ασσωμος.

Τό ν πρό τοΰβ, μ, φ, ψ, π, γίνεται μ· σύμβουλος, σύμμαχος, 
«ύμφωνος, σύμψηφος, συμπότης· πρόδέ τοΰ γ, κ, χ, γίνεται γ·

Δ



(δο)
συγγνώμη, συγγοπή, σύγχυσις- προ δΐ του ρ· γίνεται ρ· συό^οή· 
πρδ δέ τοΰ σ, γίνεται σ, ώς είρηται- πρδ δέ του λ, γίνεται λ- 
συλλαβή, συλλήπτωρ, σύλλογος.

Τά ψιλά κ, π, τ, μεταβάλλονται είς δασέα, χ, φ, θ, δταν ή 
κατόπιν λέξις δασύνεται- ούχ ύποπτος, καχύποπτος, άφ ήλιου, 
άφήλιος, ύφ’άλδς, ύφαλος, καθ’ ύγροΰ, κάθυγρος

Τά δί άπος-ρόφου άποβαλόμενα φωνήεντα είναι, α, ε, ι, ο. 
κατ’ αύτοΰ, επ’ αύτδν, είθ’ ώφελον, απ’ άρκτου- οί δέ ποιηταί θλί­
βουν καί τήν αι καί οι. βούλομ' εγώ, οίμ’ ώς άχθομαι.

Αί προθέσεις μέ τήν εύθεΐαν των ονομάτων ενώνονται συνθε- 
τικώς, ήγουν οχι μέ άπόςροφον, ουδέ με τον οίκεΐον τόνον, άλλ’ 
ώς μία λέξις γινόμεναι. οΓον, προσόμοιος, προόδευσις, αναβάτης, 
καταβασία, κάθοδος, διακριτικός, μεταβατικός.

Αί προθέσεις μέ τάς πλαγίας πτώσεις των ονομάτων ενώνον­
ται συντακτικούς, ήγουν δι’ άπος-ρόφου, ή φυλάττουσαι τον οί­
κεΐον τόνον, πρόσθεου, προ του οίκου, άνά τήνπόλιν, καθ οδόν, 
διά τοΰ παιδίου, δι’ άλλήλων.

Αί προθέσεις μέ τά ρήματα ενώνονται συνθετικώς. προσεύχο­
μαι, προέρχομαι, άναβαίνω, ανέρχομαι, καθορώ, διοπτεύω, δια­

κινδυνεύω, μεθαρμόζω.
'Η προ, μέ το ε και ο γίνεται πρού- προέλεγον, πρού'λεγον, 

προύβαλον, προύξένησε, προ έργου προύργου, πρόοπτον, προυπτον.
'Η συν λέγεται καί ξύν- ξύνδεσμος.
'Η ε’κ λέγεται ε’ξ επομένου φωνήεντος- έξοδος, έξ οίκου.
'Η είς λέγεται καί ες· ή περί λέγεται και πέρι- παρά δέ ποι- 

ηταΐς ίδέλομεν ίδεΓ καί τάς λοιπάς δισυλ- προθέσ- παροξυτο- 
νουμένας, καί τήν ε’ν είν, καί τήν είς είσω.

Το ετερος μετά τοϋ άρθρου κλίνεται ούτω- άτερος ίδατέρου 
Ηατέρω $άτερον Πάτερα, δηλ- δπου μόνον δέν παρεμπίπτει τδν 
καί σ τοΰ άρθρου.

Τδ ίμάτιον γίνεται ίδοιμάτιον, τδ προοίμιον φροίμιον, τδέγώ 
°ίμαι ^γωμαι, τδ έγώ οιδα έγωδα, το ενι οι γίνέται ενιοί, τδ
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^φίν δτε ε’σθότε, τδ έςίν 'δπου ε'σθόπου, το ε’μον τούτον, τδ ί- 
γαθδν τάγαθδν, τδ καί άν καί ε’ν καί ε’κ γίνονται, καν, καν, κακ· 
καν τούτο, καν τούτω, κα’κ τούτου, οί δε ποιηταί κάανουν καί
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πολλάς άλλας 9λίψεις καί συναιρέσεις καί κράσεις, περί τών ο­
ποίων εις τον ο’κείον τόπον.

’Εγκλινόμενα μόρια λέγονται, οσαι λέξεις μεταβιβάζουν τον 
έαυτών τόνον τοιαΰται δέ είναι, ε’κ μέντων ονομάτων, τις, τι, 
καθ' δλας τάς πτώσεις· καί του, τω, τον,’των, τοις, τους, ’«ντί άο- 
ρίςου αντωνυμίας λαμβανόμενα· ε’κδέ τών ρημάτων οί ε’νεφώτες 
του ειμι καί φημι, καθ’ όλους’τούς αριθμούς, πλην τών ενικών 
δευτέρων προσώπων, εί καί γης- ε’κ δετών αντωνυμιών, αί τρείς 
προσωπικαί εις μόνους τούς ενικούς αριθμούς, πλην τών όνομα- 
ςΊκών εγω,συ,ο;· εκ δε τών συνδέσμων, τε, περ, πω, γε, κα£ 
δ δέ αντί προθέσεως εις τάο λέξεις· πόλεμόν δε,οίκόν δε· ε’κ δέ τών 
επιρρημάτων ποτέ, που, ποθεν, καί το θε εις την λέξιν είθε· 
μεταβιβάζουν δέ αυτά τών εαυτών τόνον κατά τούς έξης κανόνας.

"Οταν η προ του ε’γκλινομένου λέξις είναι προπαροξύτονος, η 
προπερισπώμενος, τότε αύτο μεταβιβάζει τον τόνον εις ).η- 
γουσαν εκείνης· άνθρωπός τις, άνθρωποί είσι, ποιος τις, ποΐός πο­
τέ, δήλός έςκ, δήλόν σε ποιεί, οίκός μου, οίκός του, συγκάτοι- 
κός των, γλώσσα μας, χείγές μας

"Οταν ή πρδ τοΰ εγκλινομένου προηγούμενη λέξις είναι παρο­
ξύτονος, τότετάμέν μονοσύλλαβα ε’γκλινόμενα μένουν άτόνις-α, 
τά δέ δισύλλαβα τονίζονται- λόγος τις, λόγος μου, κόπος των, 
λόγος ε’ς-ι, φίλοι είσί.

"Οταν η προ του ε’γκλιν&μένου λέξις είναι οξύτονος, η περι- 
σπώμενος, τότε δ αύτος τονισμός άρκεί καί διά τύ ε’γκλινόμενον, 
είτε μονοσύλλαβον είτε δυσύλλαβον* ιατρός τις, ιατρός ε’ςι, πα­
τρικά μου, αρκείμοι, ημείς έσμεν, πολλοί φασι.

"Οταν είναι στολλά ε’γκλινόμενα κατά σειράν, τότε καθέν με­
ταβιβάζει τον τόνον του εις το προηγούμενον, καί ουτω μένει τδ 
τελευταίον άτόνιςον* είπερτις, άνηρτίς μοί φησι.
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Οταν τοΰ έγκλινομένου προηγήται κανέν τών μορίων, τά ό­

ποια πνευματίζονται μόνον, τότε αυτό προσλαμβάνει και τόνον 
χάριν τοΰ έγκλινομένου· είθε, εΐςτε, είςτινα, εντινι, εκτινος, 
εκτε, ειτις, είπου, είποτε, ουτις, ού'πω, ούποτε, ώσπερ, ώςε, 
ώς φασι.

Οταν λεξις δξυτονουμένη θλίβεται δί άπος*ρόφου, τότε ή 
οζεια μετατίθεται είς την παραλήγουσαν· πόλλ’ έμόγησα.

Το εςί κατ’ άρχάς του λόγου γίνεται εςι· ετι καώ με τά εξής 
μόρια· τουτέςι, ούκ εςτ, άλλ’ εςι, άρ ες-ι, εί έςι, ώς ες-ι· το 
ές} 'λεγετα.ι και έ'νι.

Τά αναφορικά γίνονται από τά ανταποδοτικά των, όσα μεν 
άρχίζουν από τ, κατ’^άφέρεσιν του τ. δσα δε αρχίζουν από π, 
κατά πρόσληψιν του ο· οίον, τός δ'ς, τή η,* τό δ, τοσ,ος όσος, 
τοΐος οίος. τηλίκος ήλίκος, τηνίκα ήνίκα, τόφρα δφρα, τήμος ί- 
μος,’ τότε δ'τε, τευθεν η τουθεν οθεν, τώς ώς, ποιος όποιος, πό- 
ςος δπόςος, πηνίκα δπηνίκα, πώς δ'πως, που δ'που.

Ολα τά αναφορικά δασύνονται, πλην του δφρα, ήμος,
Τό ότι, εί, ε’άν ( η άν η ην ) ινα, μόνον ταυτα τά αναφορι­

κά δέν έχουν ανταποδοτικά.
Τά αναφορικά, όταν σημαίνουν άοριςίαν, σχηματίζονται καί 

ούτο· δςτσσυν, δςτισδηποτε, δς-ισδηποτουν, δποιοσουν, δποιοσδη- 
ποτουν, δπωσοΰν, δπωσδηποτοΰν· τό δέ δς τις σχηματίζεται καί 
ούτω επΣ τών δύω πλαγίων* ούτινος, καί δ'του, ωτινι καί οτω, 
ώντινων καί δ'των, οΐςτισι καί δ'τοίς· τό δέ άτινα λέγεται καί 
άττα, τό δέ τινα καί άττα, τό δέ τίνος, τινί, λέγεται καί του, 
τω· ήκουσάτου, έ'δωκά τω, άλλ’ άττα.

Τά είε ου ·— ’Επιρρηματα είναι γενικαί παλαιών ονομάτων, 
διό καί περισπώνται· πανταχου, παντού, τηλου, άγχοΰ, δμοΰ, 
που, ε’νιαχοΰ.

Τά είς οι — ’Επιρρηματα είναι δοτικαί άρσενικαί παλαιών 
ονομάτων, διό καί περισπώνται· φαληροΤ, σφιττοΓ, πεδοΓ, ποΓ, 
οίκοι, οποί.
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Τά είς αν — Επιρρήματα είναι αίτιατικαί παλαιαί- λίαν, 
άγαν, μάτην, άκμήν, χάριν, δίκην.

Τα είς αι — ’Επιρρήματα καταλήγουν αι· αί, πάλαι, βαβαί, 
χαμαί, ούαί, άτταταΐ, ναί, παπαί, πλην τοΰ ποτέ, πότε, τό­
τε, οτε, άλλοτε, πάντοτε, ε, ε.

Τα εις τ» —— Επιρρήματα παραγόμ· από το γ'. πρόσωπ· του 
παθητ· παρακ· καταλήγουν ι βραχύ· έλληνις-ί, άνιδρωτί, αμαχη­
τί, άνεμωτί, άμυςί, νεωςί.

Τά δοτικοφανή ε’πιρρήματα λεγάμενα, καταλήγουν ει βαρύτο­
νον αύτοψεί, αύτοβοεί, παμψηφεί, άμαχεί,άμοχθεί, ώμισθεί,ά- 
ποινεί, πανοικεί· σημειωτ· καί το οι, εύοΐ, αίβοΓ, όττοτοϊ, ώή, 
μεταξύ, μαζύ - η - ι.

Τα εις οθεν — ’Επιρρήματα, παραγόμ. εκ τής γενικής ου καί 
ος παραλήγουν ο· άλλοθεν, πανταχόθεν έξαιρ. τά έκ τοΰ άνω, 
κάτω, έσω, εξω, πόρρω, πρόσω, κύκλω, κύκλωθεν, άνωθεν, κτλ.

Τά είσ ω — ’Επιρρήματα καταλήγουν ω· άνω, κάτω· πλήν 
τοΰ άπο, δεύρο.

Τά εις ηδον — ’Επιρρήματα παραλήγουν η· βαθμηδόν, πο- 
ταμηδον, κρουνηδύν, κοσκινηδόν· ε’ξαιρ. τα ε’κ των υς· βοτρυ- 
δον, ε’γχελυδόν.

Τό ου — "Επομένης μεν λέξεως δασυν. γίνεται ουχ· ούχ έξω* 
ψιλουμένης δέ γίνεται ουκ. ούκ έχω. συμφώνου δέ, μόνον όυ δύ­
ναμαι, εις δέ τό τέλος τής περιόδου προσλαμβάνει και τόνον· ε’γώ 
μέν ού. η γίνεται ούχί.

Πάν ρήμα μακροκατάληκτον περισπάται. ποιώ, ποιείς, τυ- 
πώ, τυπής, έλθεΐν. πλήν τοΰ χρή καί φής.

Το α, ας, αν, ι, των ρημάτων είναι βραχύ, αφήκα, άφήκας, 
άφήκαν, άφιάσι.

Το ι κα^ ε ε’φέλκουν "ν έπομένου φωνήεντος · τύπτουσιν έκόν- 
τες, ετυψεν έκών.

Τό ι καί υ το παραλήγον των ρημάτων είναι μακράν φυω



φύος φϋμα φύσις φΰτρον, θύω θΰον θύμα θύμος, τίω τΐμος, χύ» 
χύμα χυμός. δηλ. φυλάττουν το μακρον καίτάέξ αύτών παρά- 
γωγα και τά ε’ξ αύτών συγκριτικ. καί ύπερθετικ, προθυμότερος, 
εύχημότερος, εντιμότερος.

Τα εις λω ρήματ. παραλ» δύο λλ, ε’πί ε’νεςώτος καί παρατα­
τικού· βάλλω, ό'λλω, μέλλω, ςέλλω, πλην του βούλω, θέλω, μέ- 
λω, πέλω.

Τά δεύτερα πρόσωπ. των παθητικ' ε’νες-ώτων καί μελλόντων 
γράφονται διά του η· ποιη, ποίηση, βοήση, χρήση, τύψη· ε’ξαιρ. 
το βοώμαι βοα, χρυσοΰμαι χρυσοί, βούλει, ό'ψοι, οίει· παρά δέ 
ποιηταϊς εύρίσκονται καί όλα μέ ει.

Τά είς εω — Παραλήγουν η είς τόν μέλλοντα* και τούς πα­
ρωχημένους· ποιήσω πεποίημαι· οθεν και τά ε’ξ αύτών ρηματι­
κά· ποίημα, ποίησις, ποιητής.

Τά εις αω — Παραλήγ. η είς τον μέλλοντα καί παρωχημέ­
νους- νικήσω, νενίκημαι· ,6'θεν καί τά ε’ξ αύτών ρηματ. νίκημα, 
νίκησις, νικητής.

Τα είς οω — Παραλ. ω είς τον μέλλοντα καί τούς παρωχη­
μένους· χρυσώσω κεχρύσωμαι, οθεν καί τά έξ αύτών Ρηματικά· 
χρύσωμα, χρύσωσίς, χρυσωτός.

Κανόνες
καθ’ ους γίνεται η σύνθεσής και παραγωγή, 

η σύνθεσις.
Το αρκτικόν α,καί ε, —"Οταν μεταβάλλονται ε’ντη συνθέ­

σει, ή μεταβολή των γίνεται είς η, άγος ςφατηγός οδηγός, άκε- 
στος άνήκεςος, άκοος, υπήκοος, ελασις, ξενηλασία, λεηλασία, ε’λά- 
της κοπηλάτης ςρατηλάτης, ά'γυρις πανήγυρις δμήγυρις, ^γέρ- 
Ίηζ, δημηγέρτης, άγορος συνήγορος δημηγόρος.

Το κλητικόν ο; — Μεταβάλλεται εν τη συνθεσει είς «βραχύ-
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άρχδς, άρχιτέκτων, αρχιμάγειρας, άρχιευνουχος, άγχδς, άγχίμολος 
άγχίτοκος, κάλλος η καλός καλλίμαχος καλλίνικος, ύψος ή ύψο} 
ύψίτονος ύψίζυγος. /

Τδ κληκτικδν ος. όταν είναι γενική, άποβάλλει μόνον τδ σ, 
εάν έν τη συνθέσει ή συγκείμενη λέΕις άρχίζη άπδ σύμφωνον· 
φυσιολόγος* ( φύσιος - λόγος ), φρασιολόγος, έλπιδοκόπος, αίγό- 
κερως, παιδοκτόποιος.

’Όταν δε ή συγκείμενη λέΕις άρχίζη άπδ φωνήεν, τότε απο­
βάλλεται ολον τδ ος, πυράγρα ( πυρδς - άγρα ) , ταΕιάρχης , 
πολιάρχης, λιμενάρχης, τελέαρχος.

Τδ ος τών ουδετέρων, λεκτικόν μένον ε’ν τη συνθέσει, ,μετα­
βάλλεται είς ης, ώς είρηται· σθένος δημοσθένης ασθενής, όφελος 
έίΐωφελής, δάος αδαής, άρκος αύτάρκης, έρκος εύερκής, έ'ρος 
τριήρης, αύ'χος κενεαυχής, αχός βαρυαχής, μένος ζαμενής, είκος 
έπιεικής μενοεικής, κήδος ακηδής λαθικηδής κ. τ. λ.

Τδ ου καί ων — Τής γενικής άπομνήσκει ο έν τη συνθέσει, 
όταν ή συγκείμενη λέΕις άρχίζει άπδ σύμφωνον τυροκλόπος (τυ­
ρόν ή τυρών - κλόπος) άρτοδότης, χαρτοπαίκτης, δοΕοκόπος βρο- 
τολοιγδς, τυραννοκτόνος, (συκοφάντης, ζωογράφος, δεόπεμπτος? 
ούρανόθεν, πάντοθεν.

"Οταν δε ή συγκείμενη λέΕις άρχίζη άπδ φωνήεν, τότε απο­
βάλλεται ολον του ου καί ων. ς-ρατηγδς, δημιουργός (ς·ρατου-ά- 
γδς, δημίων - έργδς ), χορηγός, ςρατηλάτης , ονηλάτης, μου- 
σηγέτης, δ πλαρχηγος, φορτηγδς, σιταγωγός, σιτώνης, τελώνης· 
πλήν τών συγκειμένων ε’κ τοΰ είδος· θυμοειδής, ^εοείκελος, χρυ- 
σούφαντος, και είτι άλλο.

Ό δέ αύτδς κανών φυλάττεται, καί όταν ή τών λέΕεων σύν- 
θεσις γίνεται άνάςροφα. ε’πείρανδος, απειρόγαμος, (άπειρος-άν - 
δρδς-γάμου).

Τδ ας και ης — Τής γενικής, αποβάλλει τδ σ έν τη συνδέ­
σει, όταν ή συγκειμένη λέΕ^ς άρχίζη άπδ σύμφωνον άγορανόμος, 
ζωηφόρος ( αγοράς - νόμος, ζωής - φόρος).



Κατά δή τούτο έ'πρεπεν δρθότερον, καί ζωηφθόρος παρά ζωο- 
φθόρος, θαλασσηπόρος, παρά θαλασσοπόρος, ζωηδόχος, παράζωο- 
δόχος, ύγειανόμος παρά ύγιονόμος, καί άνάπαλιν, ψηφοφόρος ό­
χι ψηφηφόρος,’ςεφοφόρος όχι ςεφηφόρος· άλλ’ όμως είς την σύνθε- 
σιν θηρεύεται ε’νίοτε μάλλον τδ ευφωνον, παρά τδ λίαν ακριβές· 
οιδν, και άςυνόμος αντί άςυονόμος, θεόσδοτος (θεόδοτος), φαε- 
σίμβροτος (φαεσι)· φαεσφόρος (φαεοφ) καί σακεσφόρος, και τε- 
λοσφόρος, συβότης (συοβ)· αίπόλος (αίγοπόλ).

"Όταν δε η συγκείμενη λέξις άρχίζη άπδ φωνήεν, τότε τδ ας 
και ης αποβάλλεται όλον άγελάρχης ζάγέλης-άρχος), μοίραρ­
χος, θεωρός (θέας-ώρος), θυρωρός, φυτωρδς, κωπηλάτης, εύνου- 
χος (εύνής-ό'χος) αρχηγός (άρχής-άγδς), δικηγόρος.

Τό η — Της δοτικής σώζεται ε’ν τη συνθέσει, όταν ή συγκει- 
μένη λέξις άρχίζη απδ σύμφωνον αιχμή τρωτός· όταν δέ άρχίζη 
άπδ φωνήεν, αποβάλλεται, αιχμάλωτος.

Τδ ι — Τής δοτικής σώζεται ε’ν τη συνθέσει, άλίπλιος·, ά- 
λίπλαγκτος, δακρυσίςακτος, πασίγνωςος, πασιφανής, δορικτή- 
τωρ, δοριάλωτος, άρειμανής, άρεϊκάτοχος.

Τδ ω — Τής γενικής τών είς ως σώζεται πάντοτε ε’ν τη συν­
θέσει. γέως γέω γεωργός γεωμόμος, λεώς λεώ λεωργδς λεωφόρος· 
καί ή ως γενίκ. τού κρέας, κρεωπώλης, κρεώφυλος.

Τδ οχος — ’Εν τη συνθέσει μεταβάλλεται είς ου, λυχνοϋχος 
( λύχνου - όχος) ευνούχος, σκηπτούχος, πολιούχος, πλήν τού η­
νίοχος, γαι.ήοχος, αίγίοχος.

Τδ δέ αγέρωχος φαίνεται σύνθετον ε’κ τοΰ ρώχος και τού άγη 
άγην, ήγουν όλίαν χαυρίζων τούς δδόντας, ή γεράοχος κατάτΐ- 
νας. Τδ δέ εύωχος φαίνεται ε’κ τού εύοΓ καί όχος· είς δε την 
μετά προθέσεων σύνθεσιν σώζεται τδο· πάροχος, κάτοχος, ένοχος.

Τδ άρχος, ό'ταν ε’ν τη συνθέσει είναι κατόπιν, σχηματίζει 
ονόματα πρωτόκλιτα καί τριτόκλιτα· ς-ρατάρχης καί ςράταρ- 
χος, μονάρχης καί μόναρχοε, νομάρχης καί νόμαρχος, ταξιάρχης 
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καί 'ταξίαρχος· ομοίως καί τδ Βίκος· εκδικος, πρόδικος, είρινοδί- 
κης, πρωτόδικης.

Τά έκ τοϋ.γαια καί γέα, τδ μέν γαιήοχος, εύννοσίγαιος, μεσόγαι- 
ος, άνώγαιον, κατώγαιον, γαιόμηλα, γαιουχος, είναι έκ τοΰ γαΐα.

Τά δέ λοιπά εκ του γέα· γεωργός, έύγεως, γεώδης, γεηρδς, 
γεωμόρος, γήινος, έπίγειος, μεσόγειος.

Τδ ε’ργδς και όργδς — εν τη συνθέσει γίνεται ουρ ή ωρ· παν- 
τουργδς, πανούργος, χειρουργός, ραδιούργος, δημιοργος, κακούρ­
γος, άλουργδς, γεωργός, λεωργός.

Τδ καλδς, — όταν ρέν ε’ν τη~ συνθέσει και παραγωγή προη- 
γήται, διπλασιάζει τδ λ, ωσάν τδ κάλλος· καλλιών, καλλίας, 
καλλίνικος, καλλίμαχος, καλλέργης, κάλλαισχρος.

“Οταν δέ έπεται ε’ν τη συνθέσει, 'τότε με εν λ· φιλόκαλος, 
πάγκαλος.

Αί δέ νεότεραι συνθέσεις γίνονται και κατά φωνήν έκ τοΰ 
καλδς· καλόφωνος, καλομοίρας, καλότύχος.

Τδ αΓμα ειχεν σύςοιχον τδ αϊμος και αϊμων, δθεν και αί συν­
θέσεις· ομαιμος, όμαιμων, αίμοβόρος, αίματοςάτης, αίματήρδς 
αιματώδης, αίματόω, αίμάσσω.

Τδ ύδωρ — ε’προφέροτο καί ΰδας καί ύδρος, δθεν καί αί συν­
θέσεις καί παραγωγαί* ύδατόρρειτος, ύδαρδς, ένυδρος, ύδροπότης 
ύδρορρόας, ύδρηλός.

Αί συνθέσεις έκ των είς ηρ ετερόκλιτων καί έκ του άνήρ γί­
νονται είς ωρ. πατήρ^άπάτωρ, άμήτωρ, γαςήρ κοιλογάςωρ, ά- 
νήρ, λευκάνωρ, άγήνωρ, ρηζηνωρ, ύπερηνωρ.

'Η ους —> Γενική του χρέος καί δρος γίνεται ω· ε’ν τη συνθέ­
σει· χρεωκόπος, χρεωλύτης ( χρέους - λύτης ) χρεωφειλέτης, δ- 
ρωπέδιον ζ ορούς - πεδίον ) άζιόχρεως ( άξιος - χρέους).

Τδ ήμισυ ε’ν τρ συνθέσει άποκόπτει τδ συ· ημιθανής, ημίγυ­
μνος, ήμιδεής.

Τά σύνθετα ονόματα πάσχουν πολλάκις καί έ'λ>ειψιν προθέσε­
ων· λιθός-ρωτος ( έκ λίθων—ςρωτός ) φυσιολόγος ( περί φυσιος



—λόγος ) λαότροφος, πατρόκτονος ( υπό λαού, ύπδ πατρδς ) θε­
όπεμπτος, ^εόσδοτος ( ύπδ ίδεοΰ. πέμπτος — δοτός ), δημοπρά- 
της, δημοσθένης ( παρά τω δήμω—πράτης — σθενών. )

Αί συνθέσεις αί έκ των περιττοσυλλάβων, γίνονται πάλιν ώς 
επί τδ'πλεΐςον εις τύπον περιτοσυλλαβον· εύελπίς, άπολις, άπά- 
τωρ, λαοδάμας, αύτόχειρ· γίνονται δέ καί ε’κ τής γενικής είς 
τύπον ισοσύλλαβον πρόχειρος, επίχειρα, «σώματος, «χρήματος, 
πολυόμματα, ε’ξαπτέρυγα, άγχίαλος, άνανδρος.

Ίο τηλε — "Οταν μέν ε’ν τη συνθέσει ή συγκείμενη λέξις άρ­
χίζη άπδ σύμφωνον, σώζει το ε· τηλεγράφος, τηλεφανής, τηλε- 
βόλος, τηλέμαχος, τηλεσκοπίαν.

"Οταν δε ή συγκείμενη λέξις άρχίζη από φωνήεν, άποβάλλει τδ 
ε· τηλαυγής, τηλωπός. Ίο δέ τυλύγετος, σύνθετον ε’κ τής γενι­
κής τηλοΰ, έ'γεινε τηλούγετος, ειτα ε’ξεβλήθη τδ ο δί εύφωνίαν.

Τδ δες, τρις — Τδ μέν δες αποβάλλει πάντοτε τδ σ εν τη 
συνθέσει· δίλογον, δίμητον, δίαρμα, δίαυλος, δίλημμα, τδδέτρις 
πότε καί πότε· τρίμηνον, τρίκροτον, τρίγλωσσον, τρισμέγιςος, 
σρισμακάριος, τρισκατάρατος, τριώροφος, τρισάθλιος, τρισόλβιος.

Τδ ςερητικδν α — "Οταν ή συγκείμενη λέξις άρχίζη άπδ φω­
νήεν, προσλαμβάνει ν,ανάξιος, άνόμιος, ανίσχυρος, ανύπαρκτος· 
έξαιρ. τδ άελπτος, άοπλος, άαπτος, καί ε’ιτι άλλο.

Τδ ςεριτικ· καί ε’πιτατικ* νη, όταν μέν συντίθεται μέ σύμ­
φωνον, προφέρεται νη ή νε· νήδυμος, νηπενθής, νέκυς, νεκρός· 
όταν δέ μέ φωνήεν, άποβάλλει τδ η· νηλεής, νημερτής, νήςης, 
( νή - έ'λεος, νή - «μάρ. νή - ής·ης )·

Τδ α καί η — Τής ονοματικής επόμενα έν τη συνθέσει, μετα­
βάλλονται είς ο· &ύρα άθυρος, μούσα εύμουσος, σήμα ε’πίσημος,, 
σώμα μικρόσωμος, τιμή άτιμος, δίκη άδικος, φήμη,, εύφημος.

Εμοί δέ φαίνεται ότι τά τοιαΰτα είναι σύνθετα άπδ σύς-οι- 
χα άρσενικα ή θηλυκά είς ος, τά όποια έπαυσαν άπό τίνος και­
ρού να προφέρωνται, ή έπροφέροντο άλλου ούτως, καί άλλου ού-
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τως· καί καθώς υπάρχουν ακέριη σύς-οιχα ταυτοσήμαντα· πέτρος 
πέπτρα, χώρος χώρα, ψώρας ψώρα, μύλος μύλη, μύτος μύτη, 
κώλος κωλή, συρος σύρα, κέως κέα, νομές νομή, δρόμος δρομή, 
πόρδος πορδή, δειμος δεΓμα, καί μυρία όσα άλ)α· ούτως ενδέχε­
ται νά ύπήρχον καί ^ήρος, 9ύρος, λύρος, μοΰσος, γλώσσος, $ά- 
λασσος, τιμές, γνώμος, σήμος, ςόμος (όκαίςόμας τάνυν), σώ- 
μος, γεως, μοΐρος, πείρος, κτλ. ε’κ τών οποίων έγιναν αί ανωτέ­
ρω καί αί εφεξής συνθέσεις καί παραγωγαί· .^αλασσομάχος, θα­
λάσσιος, γλωσσοκόπος, έμπειρος, άμοιρος, εύ'γεως, επίγειος, γε­
ώδης, άςομος, μουσικές, λυρικές, Κύριον, κτλ.

Τεκμήριον δέ τής δοκήσεως ταύτης είναι καί αί νεώτεροι ταυ­
τόσημοι συζυγίαι τών ύπερκοριςικών· ςόμαρος ςομάρα, πόδαροζ 
ποδάρα, κοίλαρος κοιλάρα, κέφαλος κεφάλα, κτλ.

Γίνονται δέ καί συνθέσεις όνομαςικής μέ όνομας-ικήν $ρασύ- 
μαχος ( θρασύς - μάχος ) βαθύπλουτος, οξύθυμος,όζυβελής, άρ- 
χιτέκτων ( άρχος - τέκτων ) άνθρωπος ( άναθρος-όπος ) κιτρινω­
πός, μεγαλόφθαλμος.

Γίνονται δέ καί όνομας·. μέ γενικήν απειρόγαμος, άξιόχρεως.
Γίνονται δέ καί δοτικής μέ ονοματικήν· αυτάρεσκος ( έαυ- 

τω - άρεσκος ) δημοσθένης, αυτάρκης, δημοπράτης.
Γίνονται δέ καί αιτιατικής μέ ονοματικήν. πτερυγωκύς (πτέ­

ρυγα - ώκύς) μεγασθένης, πυρπνόος.
Γίνονται δέ καί ρημάτων μέ δνομαςικήν φιλόκαλος, χαιρέ­

κακος, ς-ρεψίδικος· άλλα περί τούτων λέγομεν κανονικώτερον ε’- 
φεξης.

Το ω — Τών περισπωμε/ων ρημάτων άπομνήσκει ο εν τη 
συνθέσει· φιλόκαλος, μισοπόνηρος, μετροκουλούρης* επομένου δε 

φωνήεντος αποβάλλεται το οήω· φιλήδονος, φίλαρχος, φι?ιαιτιος.
Τέ ω — Τών βαρυτόνων ρημάτων μεταβάλλεται εις ε εν τη 

συνθέσει· έχέφρων, ε’χέτλιος ή σχέτλιος, ε’χέμυθος, φερεπονος, χαι­
ρέκακος, φερέσικος, φερέσβιος, μενεπτόλεμος, μενεχάρμηε, αγε-
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φρατος, έλέπτολις, άρχέκακος, άρχέλαος, άγελείη· ούρίσκονται 
όμως καί φυγόδικος άντ'ι φογέδικος, λειπόνεως, ε’θελόπονος, κτλ.

Το ω — Τοΰ μέλλοντος μεταβάλλεται ^είς ι ε’ν τη συνθέσει· 
άνεξίθρηκος, άνεξίκακος, μνησίκακος, ώλεσίοικος, άλεξίκακος, 
ρυπιπολις, ε’ρειψίτειχος, τελεσίδικος, ταλασίφρων, τλησικάρδιος, 
λυσίπονος, λυσιμελής,ς-ρεψίδικος, άγησίλαος,θελξικάρδιος, τερ- 
ψιθέα, τελεσιουργδς, χαρίλαος· όταν δέ άκολουθή φωνήεν, απο­
βάλλεται τδ ι η ω· παυσανίας, λυσανίας, μνήσαρχος, άλέξαν- 
δρος, άναρπαξάνδρα, κλεψύδρα, ριψύδρα.

Παρατηρητέον δέ, ότι αί έκ των μελλόντων αυται συνθέσεις 
έχουν χρονικήν δύναμιν ένες-ώσαν, ώς νά ήσαν συνθέσεις ε’ξ ένε- 
ς-ώτων και γίνονται τότε μόνον, οπότε οί μέλλοντες είναι πρδς 
σύνθεσιν εύφωνότεροι· οϊον, τδ ς-ρεψίδικος είναι ταυτοδύναμον μέ 
το ς-ρεφέδικος, πλήν εύφωνότερον ε’κεΐνο τούτου· ομοίως καί τδ 
τερψίθυμος τοΰ τερπέθυμος, καί τδ ταραξίπολις τοΰ ταραχέπο- 
λις, κτλ. τούναντίον δέ, τδ ε’χέφρων, εχέμυθος, σχέτλιος, άρχέ- 
φρατος, κτλ. αυται αί ε’κ των ε’νες-ώτων συνθέσεις είναι εύφωνό- 
τεροι παρά ε’άν ήσαν εκ των μελλόντων έξίφρων έξίμυθος, σχη- 
σίτλιος. άρξίς-ρατος· εύρίσκεται δέ καί λαθίφιλος, λαθικηδής, ή- 
γουν σύνθεσις ε’ξ ε’νες-ώτος ωσάν ε’κ μέλλοντος.

Ή Παραγωγή
Τδ ληκτικόν ος μεταβάλλεται ε’ν τη παραγωγή είς ι βραχύ , 

ώς είρηται· άρχδς άρχίας άρχιτέκτων, άγχος άγχίνους άγχίμο- 
λος,καλδς καλλίας καλλιών, τόποςτόπιμος, νόμος νόμιμος νομί­
ζω, τραύματος τραυματίας τραυματίζω, ήγεμόνος ηγεμονικές ήγε- 
μόνιος ηγεμονία, πλάτωνος πλατωνίδης πλατώνίζω, νοος νόϊα 
εύνοια, ορεοςδρει'της όρείτης όρέϊα ακρώρεια, πόλιος πολιϊτης πο­
λίτης ζ ϊ ), πρέσβυος—βυίτης—βύτης (ΰ), ε’λέεος «λί,εεινδς, σκό- 
τεος σκοτεϊνδς—τεινδς, σωκράτεος—τέϊος—τειος.
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’Εξαιρ· τούτου τοΰ κανόνος τά εις οτις καί οσυνη- μείζονος 

μειζονότης, εύσχήμονος εύσχημοσύνη.

Το ου καί ως — Τής γενικής ( ήγουν πάλιν τόο )·μεταβάλ­
λεται ε’ν τη παραγωγή εις ι βραχύ· καθά εΐρηται· πριάμου__ μί-
δης, φίλου φιλικός—λιος—λία, ε’ρήμου ερημίτης, ξύλου ξύλινος, 
βασιλέως—λέϊος—λείος, οίκεύς’ οίκέως οικείος οικείος, άχιλλέ- 
ως—λείδης-—λείδης, ίερέως ίερέϊα ιέρεια, ώρεου—ρείτης—ρείτης

’Εξαιρ· τούτου του κανόνος τά είς οτης καί οσυνη· δικαίου 
δικαιότης δικαιοσύνη.

Το ας — Τής γενικής όταν είναι μ ή καθαρόν, προσλαμβάνει 
ι ε’ν τη παραγωγή· άθήνας άθηναίος, $ύρας Ουραίος, ώρας ωραί­
ος, γέννας γενναίος.

"Οταν δέ είναι καθαρόν, μεταβάλλεται εις ω· σικελίας σικε- 
λιώτης, φθιώτης, άμβρακιώτης, ς-ρατιώτης.

Τό ης — Τής γενικής ε’ν τη παραγωγή πρασλαμβάνει ι, καί 
πφοφέρεται δωρικώς· τύχης τύχας τυχαίος, ρώμης ρωμαίος, τρο­
πής—παιος, βολής περιβόλαιον, κεφαλής κεφάλαιον, δέρης περι- 
δέραίον, τονής περιτόναιον.

’Εξαιρ· τούτου του κανόνος τινά σχηματιζόμενα οίς ητης η 
ετης· γαίας γαιήτης, αίγίνης αιγινήτης, φυλής φυλήτηςή φυλέ- 
της, γένας γενήτης ή γενέτζ

Τόδέ τεχνίτης, φυλακή , σκηνίτης, τραπεζίτης,,παράγ-οχι 
ε’κ του τέχνη, σκηνή κτ. ’λλ’έκτου τέχνου, φύλακος, σκήνου, 
τραπέζου, από των οποί. / τα,ς δνομαςικάς γίνονται τά σύνθε­
τα· ομότεχνος, δμόσκηνος, ομοτράπεζος.

Τά συγκριτ. καί ύπερθετ· ως ε’κ τής άναλύσεώ; των φαίνον­
ται παριγόμενα ε’κ τής όνομαςικής· καθότι τό δικαιότερος ανα­
λύεται είς τό μάλον δίκαιος· καί τό δικαιότατος είς ίο λίαν δί­
καιος. λ

Τα είς ιμος — ’Απδ τά είς ος· τόπιμος, νόμιμος, λόγιμος, πό- 
ριμος, γόνιμος, ώριμος· καί τά είς σιμός από τά είς σις, χρήσί-
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μος, βάσιμος, ε’πιλήψιμος, φύξιμος· ούτοι οί τύποι καί άλλοι τι- 
νές ώς ε’κ τής άναλύσεώς των, είναι δυςέκμαρτοι, πόθεν παρά­
γονται, ή έκ τής όνομαςικής, ή τής γενικής, ή τής δοτικής, 
ή τής αιτιατικής.

ΠηγαΙ Παραγωγής.
Λέξις πρωτοσχημάτιςοι πάσης γλώττης είναι, αί λεγόμεναι 

πεποιημέναι ή μιμηλαί· είναι δέ αύται αί φυσικαί ε’νέργειαι 
των ςοιχείων καί σωμάτων καί ζώων, παριφανόμεναι διά φωνών 
ίνάρθρων κατά μίμησιν οιδν, βρόντος, βρόμος, πάταγος, δούπος, 
κτύπος, κρότος, βόμβος, $ροΰς, ρόχθος, ρόπαλον, κρόταλον, τύμ- 
πανον, κύμβαλο/, λήρος, φλύαρος, φλοίσβος, ροϊβδος, ρους, ψίθυ­
ρος, ^ρύλλος, σχάζω και σκάζω, κλάω καί φλάω καί &λάω, 
Β^ραύω καί τραύω, τρυπώ, σχίζω, μύττω καί μουθουνίζω, μέζω 
καί βυζάνω, πωπύζω, πυπυλύζω, λύζω, «μηκάζω, όγγάζω, καί 
όγγαρίζω, μυκώμαι και μουγγρίζω, τρύζω καί τζυρύζω, βληχώ- 
μαι καί βελάζω, κλαγγάζω καί κλάζω καί κράζω καί κρώζω, 
κοάζω, φρυάττω καί φριμάσσω, τουρτουρίζω, τρέμω,"πταρνύζο- 
μαι, παφλάζω, καί κοχλάζω, βράζω, ζέω, τερετίζω, πέρδω, πι- 
τυλώ, κορκορυγίζω καί γουργουρίζω, γαυγίζω, μουρμουρίζω, βα- 
ύζω καί γαΰζω, τραντάζω, σφαράζω καί σπαράζω, καί σφαδά­
ζω, σφύζω, σίζω, ςίζω, σφυρίζω, καί συρίζω, καγχάζω καί χα­
χανίζω, ε’ρεύγομαί καί Γρεύγομαι, βουβουνίζω, βρέχει, χάσκω, 
αχω, οχθω, εχθω, ταράζω, τρέχω, κτλ.

Των δέ παραγωγών λέ'ζεων πηγαί κυριώτεραι είναι αί έζής.. 
Πρώτη πηγή παραγωγή; είναι ή γενική· ε’ξ αυτής παράγοντα:.
Α'. Οί τύποι των πατρωνυμικών είς ιδης , ειδής , οιδης', 

κατά μεταβολήν τής ληγούσης εις ι βραχύ , ώς είρηται· ε’ξαιρ ■ 
μόνα τά είς αδης, σχηματι®£έντα διά τού α προς αποφυγήν του 
ιωτακισμού· αίνειιδης, άντωνιιδης.

Β . Τά 5^λυκά ώς ουσιας-ικά ια, εια, οια, κατά τήν αύ- 
τάν μεταβολήν ώς είρηται.
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Τ' Τά κτητικά καί μετουσιαςικά, ικος, εεος, ως, οιος, 
ωος, ινος, εινος, κατά την αύτήν μεταβολήν ώς είρηται.

Εξαιρούνται τά είς ακος κτητικά, σχηματισθέντα διά τούα 
προς αποφυγήν του ιωτακισμού· κυριϊκος, δαρειϊκός.

Δ'. Τά είς ιον καί ισκος — 'Τποκοριςτκά, κατά την αύτήν 
μεταβολήν.

Ε'. Τά είς ειον — Ούδέτερα περιεκτικά τε καί οργανικά 
άπό τά είς εως και τά ος ουδέτερα, κατά την αύτην μεταβολήν.

Τά -είς ηριον — Ούδέτερα περιεκτικά τε καί οργανικά, 
κατά την αύτήν μεταβολήν.

Ζ Τά είς ιτης— Παρώνυμα· ε’ρημίτης, πολίτης, πρεσβύτης, 
ορείτης, ζυγίτης, ζευγείτης τό καί ζευγίτης, κατά τήν-αύτήν 
μεταβολήν.

Η,'. Τά είς τιας — ’Οχηματικά· τραυματίας, ςαγματίας, 
ε’γκληματίας, κτηματίας, κατά την αύτήν μεταβολήν.

Θ'. Τά είς οσυνη — Δικαιοσύνη, ευγνωμοσύνη, καλλονή, 
χαρμο';ή ( κατά συγκοπήν του καλλοσύνη, χαρμόσυνη ). παρά­
γονται δέ ταύτα κατά τήν άνωτέραν ρηθεΐσαν μεταβολήν είς το 
Κεφάλαιον Παραγωγή.

Γ. Τά είς οτης — άφηρημένα ούσιαςτκά· νεότης, Ψεύτης, 
άνθρωπότης, κατά τήν ανωτέρω ρηθεΐσαν μεταβολήν.

ΙΑ'. Τά είς ωτης — Κτητικοτοπικά καί ταγματικά· ήπέι- 
ρώτης, σιχελιώτης, ςρατιώτης, θιασώτης, κατά τήν ανωτέρω 
ρηθεΐσαν μεταβολήν.

ΙΒ'. Τά είς αιος — Κτητικά· αρχαίος, αγελαίος, ρωμαίος, 
δίκαιος, τρόπαιον, περιδέραιον. *

ΙΓ'. Όσα ρήματα παράγονται άπο τά είς μων, απλώς άπδ 
τά είς ων, από τά είς τηρ, απλώς άπο τά περιττοσύλαβα, ολα 
φαίνονται ώς παραγόμενα ε’κ τής γενικής· ο’ον, ευδαιμονώ, ασ­
χημονώ, μνημονεύω, ηγεμονεύω, σωφρονώ, άλαζονεύομαι. γειτο­
νεύω, ε’λατονόΰμαι, μυκτηρίζω, χαρακτηρίζω, ε’γχειρίζω, βημα­
τίζω, μακαρίζω, έπικυρόω, αίματόω, κτλ.
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Δευτέρα πηγή παραγωγής είναι δ βαρύτονος ένεςάς· ές χύ­

του παράγονται·
Α'. Πολλά τώνείςων αιών, άμβω/, τριβών, άγων, τρύγων, 

πλαγών, κλύδων, σπάδων, αηδών, άχθηδών, άλγηδών, μελεδών, 
σηπεδών, τηκεδών, είκών, θέων, κλέων, πέπων, ςίλπων, τέκ- 
των, τρυφών, τυχών, κτλ.

Β'. Τα είς ος — Ούσιαςικά· τρόπος, λόγος, νόμος, τροφός, 
βόλος, πλόκος, δλκός, κλόπος, τρόχος, ισχνός, ςοΐχος, βάσκος, 
ς-ρόφος, ςρόμβος, κτύπος, τύπος, πόνος, γόνος, όχος, τόνος, χώ­
ρος, σπόρος, πόρος, μάτος, πόλος, πόθος, κτλ.

Γ'. Τά σύςοιχα θηλυκά· τροπή, λογή,νομή, βοσκή, τροφή, 
βολή, πλοκή, δλκή, δρομή, βροχή, ς-ροφή. γονή, όχή, καλύβι, 
άκαλυφη, πολή ( ε’πιπολή ), ποθή, κτλ.

Δ'. Τά είς ος — Ουδέτερα· λάθος, λάχος, πράγος, θάλος, 
σφάλος, σκάφος, δάκος, βέλος, σκέλος, μέλος, χάος, ά'κος, ήθος, 
εΓδος, ήδος, χάος, έλκος ερκος, άδος, κήδος, κυδος, ίχνος, τέ­
λος, κλέος, δέος, θέρος, κτλ.

Εκ τούτων συντιθεμένων γίνονται τά είς ης συνηρημένα, κα­
θώς ειρηται- άλαθής ή αληθής, εύπραγής, αειθαλής, ήμισκαφής, 
θυμοδακής, όξυβελής, μακροσκελής, κτλ.

Ε'. Τά είς ευς· — Κοπεύς, οίκεύς, γραφεύς, τομεύς, γονεύς, 
μορφεύς, λογεύε, γναφεύς, κτλ.

’Εκ τούτον παράγ· τά είς ειον περιεκτικά καί οργανικά ώς 
είρηται· γραφεΐον, λογεΐον, κτλ.

^7'. Τά είς ις — Χάρις,μήνις, κοπίς, κόπις, ε’λπίς, γραφίς, 
αγυρις, σφραγίς, ψαλίς, βολίς, τροχίς, τρίχις, πόλις.

Ζ'. Τινά τών είς εια· μήδεια, θάλεια, βοσιλει'α, κολακεία.
Η'. Τά είς ας — Θυλικά· λαμπάς, δάς, πας-άς, παραςάς, 

θυάς,φυάς, μαινάς,βολάς, τοκάς, δλκάς, ίσχάς, λοιβάς, ς-οιβάς, 
πλοκάς, κοιλάς. όργάς, ε’μβάς, άποφράς, κτλ.

Θ'. Τάειςανος καί ανη·—Μήχανος, οχανος, πιθανός, Ιανος,
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λιχανος, μηχανή, έργάνη, ίργανον, δρέπανον, τρύπανον, γλύφα­
νο ν, ικανός, σκαπάνη, σκέπαρνον, τροφανος, τύμπανον, πλεχτά- 
να, αρτάνη, κ τλ.

Γ. Τά είς ωλος- —- "Αμαρτωλός, φειδωλές, είδωλον, εύχω- 
λή, τερπωλή.

ΙΑ'. Τά είς δην καί δον επιρρήματα· — <7άδην, ς·άγδην, σχέ- 
δην,σχεδόν, φύρδην, μύγδην,σύδην, ρύδην, χύδην, άρδην (ε’κτοδ 
αίρω) εκτάδην, βάδην,σποράδην, σπάδην, σπαδόν, ανέδην (άπδ 
του εω) συλλήβδην (ε’κ τοΰ λήβω) διαρρήδην (ε’κ του ρέω)κτλ.

ΙΒ'. Τά είς ετης· — Ευχέτης, ικέτης, οίκέτης, ευεργέτης, 
αρχηγέτης, ε’παινέτης, ε’παίτης.

ΙΓ'. Τά είς έτος — Ούσιαςικά· κοπετός, τοκετός, πυρετδς, 
δακετος, δεικετός· οθεν άριδείκετος·

ΙΑ . Τα είς ονη —-- Περόνη, βελόνη, άμπεχόνη, άκόνη, άγ- 
χόνη, ποινή, ηδονή.

ΙΕ . Γα εις ω — Κλωθώ, λητώ, λαμπετώ, είκώ, αίδώς, 
πειθώ, μιμώ, ηχώ, γοργώ, φειδώ, λεχώ, κλειώ, κ. τ. λ.

Παραγονται δε καί εκ του μέλοντος ολίγα τινά· δοξος δθεν 
εύδοξος, άξος, δθεν άξιος, άξα, δθεν άμαξα, άξων, καύσων, μύ­
ξα, εξή εξής, πλήξ βουπλήξ οίς-ροπληξ, δψ κύκλωψ, φλοξ, 
δράξ, σφιγξ, λυγξ, βλώψ παραβλώψ, ελιξ, έλιξος, λειψός, λεί- 
ψανον, πλεξίς, άψίς.

Τρίτη πηγή παραγωγής είναι τό ά. πρόσωπον τοΰ παθητικού 
παρακ. έξ αΰτοΰ παράγονται.

Λ . Τά είς μων — Δαίμων, δαήμων, είδήμων, πράγμων, μνη­
μών, κτήμων, χρήμων, νοήμων, σχήμων, ευσχήμων, {ΐε- 
γαλορρήμων, παίγμων χαρτοπαίγμων, λειμών, χειμών, χλαυ- 
θμών, κευθμών, ήγήμων τό καί ήγεμών, κμών οθεν ακμών, άμ­
μων, βάμων ούρανοβάμων, κ τ Λ.

Β'. Τά είς μος — σχήμος άσχημος, φήμος δύσφημος, τ?μος ά­
τιμος, τρόμος, θερμές, δρωσμός, νυγμός, μυγμες, χρωσμές,^κρω-

Ε
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•Ρ-δζ χρήσής, χρίσμδς, γνωμος, ίμπρησμίς, νασμος, £υμδς, 'χυμδς, 
«δ^μδς, βαθμός, ίθμδς, βρυγμος, ρωγμδς, οχμδς, φιμδς, κρυμδς, 
δρυμός, οιμος (έκ τού οιω τδ φέρω) οθεν προοίμιον παροιμία.

Γ.ζ Τά σύςοιχα είς μη· γνώμη, ς-ιγμή, κμή ακμή, ρύμη, 
κωλύμη, φήμη, έπις-ήμη, γραμμή, οσμή, πυγμή, δραχμή, δυ- 
βμή, $έρμη, τιμή, κ τ λ.

Δ'. Τάείς μα — Ουδέτερα· βήμα,πήμα, κλήμα, κλίμα, κρί­
μα,5ΰμα, χώμα,φύμα, χύμα,πόμα, πτώμα, μνήμα, κώλυμα, 
κόλλημα, μίγμα, ς-έμμα, άμμα, άναμμα, νάμα, κράμα, πτΰ- 
σμα,&αΰμα, σίγμα, δείγμα,δεΐμα, δήγμα, εργμα, σήμα, κτλ.

Τετάρτη πηγή είναι τδ β'. προσωπον του παίδητ. παρακ. ε’Ε 
αύτοΰ παράγονται.

Τα εις σις — Χρήσις, βάσις, λύσις, δέσις, γνώσις, τίψις, 
πράζις, πράσις, κράσις, έξις, ελασις, λεΐψις, λήψις, λήξις, ώνη- 

σις, ονησίς, φΰσις, αισθησις, ρύσις, ρήσις,χυσις, ποσις, βρώσις, 
δόσις, ήλυσις, δύνασις τδ καιδύναμις, μνήσις τδ καί μνήςις,πύ- 
βίς τδκαι πυς-ις, πεϊσις τδκαι πίςις, κτλ.

Ταύτα δε, όταν συντεθούν, σχηματίζονται καιείςσια· ύποκρι- 
σις καί υποκρισία, εκκλησις καί ε’κκλ/,σία, ε’πίληψις καί ε’πι- 
ληψία, άνάςασις και άναςασία, άποςασία, ξενηλασία, καχεξία, 
άσυδοσία, λειποταξία, ρήσις παρρησία, κτλ.

’Εκ δε τούτων γίνονται τά εις σιμός — Χρήσις χρήσιμος, 
βάσιμος, φύξιμος, επιλήψιμος, κτλ.

Και ε’κ τούτων πάλιν τά νεώτερα εις σιμόν — Κόψιμον, ρώτ 
ψιμον, λύσιμον, δέσιμον, κτλ.

’Εκ των αύτών γίνονται και τά ειο σιον καί σιος ουσίας·· καί 
κτητ άπος-άσιον, άρχαιρέσιον, λειποτάξιον, συνοικε'σιον, ύποοά- 
σιον, λογοθέσιον, γυμνάσιον, ίπποςάσιον, κτηνοςάσιον, ήλυσιον, 
•ίσηλύσιον , άσπάσιος, συνέσιος, άνας·άσιος, θαυμάσιος, ήλύσιος.

Πέμπτη πηγή είναι τό γ'. προσωπον τού παθητ. παρακ-. έξ 

αύ-τΟύ παράγοντα». -
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Α'. Τά εις της — Ποιητης, νικητές, αίχρτ·?ϊς, κωλυτής, 
πειρατής, πειραςής, δυνάς*ης, πότης ζ δθεν. ποταμός), δότης, ι- 
της(ό'θεν ιταμός), μηνυτής, ρύςης, χρ/ΐςτ,ς, χρίςης, μύς-ης, μνή~ 
7ης, έπηλύτης, αλήτης, «λήπτης, ληςής, νήςης ( εκ τοΰ εδω 
ίςαι, ίτης, νή-ήςης, νήςης), χρεώςης, κλώςης, κ τ λ.

Β . Τα εις τηρ — Όπτήρ, φρας-ήρ, δοτήρ, σωτήρ, τροπω· 
τήρ, μυς-ήρ, κλως-ήρ, άροτήρ, άρατήρ, και «ρητήρ, £οτήρ, πο- 
τήρ, κρ.χτήρ, ελικτήρ, ψυατηρ, φωςήρ, κ τ λ.

Τούτων κτητικά είναι τά εις τηριος τηρια, τηριον, καί κατά 
συγκοπήν τρος, τρα, τρον· ίατήρ ίατήρφς ιατρός, όλετήρ όλετή- 
ριος όλεθρος, ο’ςήρ οίςήριος οίςρος, παλαις-ήρ παλαιςηρία παλαί- 
ςρα, διοπτηρ διοπτηρία διόπτρα, ο’ρχης-ήρ όρχης-ηρία ορχήςρα, 
^ητηρ’ρητηρία ρήτρα, κατοπτήρ κατοπτήριον κάτοπτρον,μνης-ήρ 
μνηςήρια μν'ήςρα, 9εατήρ θεατήρων ιατρόν, βληςηρ βλης·ήρ£0» 
βλήςρον άαφίβληςρον, [χελαντηρ μελαντήριον ριέλαθρον, κ τ λ.

Γ . Τά εις τωρ — Πράκτωρ, άκεςωρ, ρήστωρ, ΐς-ωρ, ^κ_ 
λεκτωρ, ρνήτωρ, κλήτωρ, σηαάντωρ, άντιλήπτωρ, ρήτωρ, ά- 
φικτωρ, άλάςωρ (ε’κ τοΰ λέληςχι λής-ωρ).

Δ'. Τά είς· τος — ’Ωνητός, όνητος, κωλυτδς, «ροτδς, πο- 
τδς, κατορθωτός, ε'λπιςος, χρνςός, χριςτς, προσιτές, άνυςές, 
έφετος, εφικτός, προσήλυτος, κωκυτός, οίκτος ζ/κ του εικω ί- 
οίκω, εικται εοικται)κτλ.

Ε'. Τά είς τεοζ 3ετιχχ — Έλπις-έος, δοτε'ος, τιρ,ωρητέος, 
γραπτε'ος, χρηςέος, γνως-έος, ρητέος, άφετεος, ίτέον, κ τ λ.

Τά είς.τι ε’πιρρήρ-ατα άνιδρωτ’, ώναιριωτι, «τιρίωρητί, 
άριυς-ι, τουρκιστί, κ τ λ.

Περί ενεργήτίκης0 παθητικής καί /χέσης διαθε- 
σεως των διαφόρων τύπων των όνοαατων.

Τά είς ος άρσενικ. ουσίας, έκ τοΰ ε’νεςώτος παραγ. είναι πα­
θητικά η ριίσα οθεν καί τά έξ αυτών σύνθετα είναι δρίιψς πα­
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θητικά ή μέσα ( ήγουν «ύτενεργητικά ή αύτοπαθητικά ), δταν 
ε?ναι προπαροξύτι-να· οΓον υπότροφος ( 6 ύπ’ άλλον ή άλλου τρ<· 
φόμενος) πρόγονος ( δ προτού γεννημένος ) δύσοργος, ( δ κακωτι- 
κήν οργήν εχων) κάτοχος ύπδ δαιμόνων, υπέροχος (ό εχων έαυ- 
τδν υπέρ τούς άλλους)· ούτω καί δύςροπος, απόγονος, άνομος, 
υπόλογος, λαότροφος, πατροκτόνος, ένοχος, υπεύθυνος, άτεχνος, 
άπομαχος, άπόςολος, απάνθρωπος, κ τ λ.

’Εξαιρ. το ηνίοχος, επικίνδυνος, πάροχος , πρόδρομος, κατά* 
σκοπος, ε’πίσκοπος, διάβολος, κατήγορος (ήγουν τά σύνθετα εκ 
προθέσεων ώς επί το πλεΐςον) καί ειτοι άλλο, πεσόντα είς ε’νερ·* 
γητικήν σημασίαν· έ'τι και τά σύνθετα ε’κ ρημάτων· φιλόπονος, 
φερέοικος, ανεξίθρησκος, κ τ λ. Πάσχει όμως καί ή έ'ξαίρεσιί 
αύτη ε’ξαίρεσιν διότι το φερέκακος, μενεπτόλεμος, μενέχαρμος, 
κ τ λ. είναι μέσα.

*Οταν δέ τά τοιαύτα συνθέτωνται παροξύτονα η οξύτονα, 
τότε σημαίνουν ε’νέργειαν θεολόγος, παιδονόμος, παιδοτρόφος, 
πατροκτόνος, γεωργός, πανούργος, ευνούχος, νυμφοςόλος, ζωη- 
φόρος, ζωογόνος, κ τ λ.

Τά σύνθετα έκ τού αύτος, προπαροξύτονα μέν, είναι πάντοτε 
μέσα· αύτάγγελος, αύτόματος, αύτόμολος, αυτάρεσκος, αυτο­
σχέδιος- παροξύτονα δέ έχουν ε’νέργειαν διττήν· οιον αύτοκτόνος 
λέγεται καί δ φονεύων αύτος εαυτόν, κα} δ φονεύων άλλον τη ι­
δία αυτού χειρί.

Το Σχετλιος, πολύπονος, πολύγονος, πολύφθορος, άγάς-ονος, 
καί ειτι άλλο, επαμφοτερίζουν παρά ποιηταΓς, -^γουν είναι καί 
Ενεργητικά καί μέσα.

Τά είς η σύςοιχα ^ηλυκ. έκ τού ε’νεςώτος είναι ομοίως πα­
θητικά η μέσα··οΓον, ή ύπ’ ε’μού τροπή τών πολεμίων, ή ύπ’ ε­
μού συλλογή τών βιβλίων, ή παρ’ έμςΰ άποφολή τών δώρων καί 
Επιςολή τών γραμμάτων, ή ε’κλογή μου (ή'γουν ε’μού τού ε’κλε- 
λεγμένου, ίχι τού Εκλέγοντας) ή παρ’ ημών εκλογή τού Δημάρ^ 
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χου· ουτω καί άνατροφή^ στροφή, κατοχή «ζ-οχ^, γονή, κατα­
δρομή, άκαλύφη, κτλ.

Τά είς ος ούδετ. έκ τοΰ αύτοΰ είναι δμοίως παθητ. ή μέσα· 
$$εν καί τά ε’ξ αύτών σύνθετα είς ης. γένος εύγενής ζδ εύ γεγε- 
νημενος) λάθος αληθής (δ μή λανθασμένος) , ευτραφής, άμαθής, 
άφραβής, ευφυής, εύκλεής, άκαρής, άκλίνής, ατενής, αρραγής, 
«παγής, δμοταγής, ε’ζώλης, λοφώδης, ακανθώδης, κτλ.

’Εξαιρ. τδ %μοδακής (δ δάκνων τον 5υμδν) Βυμοτερπνής, 

ηλιοςερής, παμφαής, λυσιμελής, λαθικηδής, έπωφεζής, καί εί- 
τι άλλο, τάδπο'α σημαίνουν ενέργειαν. Τδ δέ δυςυχής παράποι- 
ηταΐς άπαμφοτερίζει· δυςυχής εγώ, τδ δυςυχές αςρον μου.

Τά είς μων εχ τοΰ α'. προσώπ. τοΰ παθητ. παρακ. είναι καί 
μέσα καί ενεργητικά, μάλιςα όταν είναι σύνθετα· μνημών (δ 
ίχων μνημονικδν), και επιλήσμων σοΰ, ήγεμών σοι τής δδοΰ* 
ουτω καί πολυπράγμων, μεγαλορρήμων, πολυκτήμων, χαρτο- 
παιγμων, άχρήμων- κτλ.

Τα είς μος ε’κ τοΰ αύτοΰ προσώπ. είναι παθητ. ή μέσα- δύ- 
σφημος (δ κακήν φήμην εχων, καί παρέχων) εύσχημος ζδ κα- 
λδν σχήμα ιεχων ή καλώς σχηματισμένος) ουτω καί δύσθυμος, 
πρόθυμος, έντρομος, έντιμος, άτολμος, εύρυθμος, εύοσμος, επί- 
ο'/ΐρ,ος, εμπρησμός, πλατωνισμός, κτλ.

Τά είς μη καί μα ε’κ τοΰ αύτοΰ προσώπ. είναι δμοίως παθητ. 
ή μέσα· ή τιμή μου (ήγουν εμού τοΰ τιμωμένου, οχι τοΰ τιμών­
τας), ή ύπ’ ε’μοΰ τιμή τοΰ πράγματος, τδ ύπ’ έμοΰ σφράγισμα 
τής ε’πις-ολής· ουτω καί ς-ιγμή, γραμμή, γνώμη, ε’πις·ήμη, ά- 
πόςημα, Χΰμα, ^ΰμα, βήμα, κράμα, &αΰμα, νόμισμα, πόνημα, 
τόνισμα, πόρισμα, ποίημα, σύγγραμμα, κατόρθωμα, κτλ.

Τά είς σίςε’κ τοΰ β'. προσώπ. είναι παθητικά· ή ύπ’ έμοΰ ά?.ο> 
σις τής πόλεως, ήπαρ έμοΰχρήσις τοΰ πράγματος, ή παρ’ ε’μοΰ 
πραςις τοΰ έργου, ουτω καί τύψις, μίζις, κράσις, ποίησις, ςέρη- 
σιςα κ τ λ.



Παθητικά είναι όροίως κζΐ ε’ξ αύτών σύνθετα· οΓον, ξένη., 
λασία ( έ'λασις των ξένων ) αρχαιρεσία ( έκλογή τών αρχών, ή- 
γουν τών Εκλεγόμενων, όχι τών ε’κλεγουσών), δημαιρεσία (Εκλο­
γή τοΰ δήμου ηγουν τοΰ Εκλεγόμενου, όχι τοΰ Εκλέγοντος, κα­
θώς εκλαμβάνεται την σήμερον), δημηγερσία, Εκκλησία κτλ·

Σημειωτέον.δε, ότι τά εις σις ταυτα και εις μη, σημαίνουν 
ενέργειαν, όταν λαμβάνωνται αντί τών δυνάμεων της ψυχής, καί 
τής φύσεως· ηγουν ή φύσις, η σκέψις, ή αισθησις, ή μνήμη, ή Ε- 
πιςήμη, ή ακοή.

Τα εις σιμός Αναλύονται ούτω· χρήσιμος, δ πρόσφορος η επι­
τήδειος η εύκολος ή άξιος διά χρήσιν· ούτω καί βάσιμος, ώνήσι- 
μος, όνήσιμος, Ανύσιμος, διαθέσιμος, κ τ λ,

Τα δε ε’ς ιμος ε’κ τών εις ος αναλύονται ουτω· τόπιμος δ εν- 
τοπος δ Εν τόπω ων, τδ εναντίον τοΰ άτοπος· ούτω καί νόμ’.μος, 
ώριμος, σπόριμος· πλώϊμος δάλασσα ή εύκολος εις πλοΰν πλόι­
μος ναΰς, ή επιτήδεια καί ικανή είς πλοΰν λόγι'μος, δ εν τινι 
λόγω ών· αοίδιμος, ταυτδν μέ τδ άσιμος, αείσιμος, ηγουν άξι­
ος ωδής, άδεσθαι, κ τ λ.

Τα ε’ς της, τηρ, τωρ ε’κ τοΰ γ'. προσώπου είναι ε’νεργητικά· 
ποίητήε, οπτήρ, ρήτωρ·

Τά είς το; ε’κ τοΰ αύτοΰ προσώπ. είναι παθητικά αναλυόμε­
να ούτω· γραπτός, δ δυνατός νά γραφθη· ούτω καί κατορθωτός, 
αισθητός, εφικτός, αλωτος, σπαρτός, ποιητδς, κ τ λ.

Σημειωτίον ά. οτι τά είςτος ισοδυνάμου1/ ε’νίοτε μέτήν μετο­
χήν αύτοΰ τοΰ παρακειμένου. οΤον, κεντητός, αντί τοΰ κεντημέ­
νος, γνωςδς αντί τοΰ ε’γνωσμένος, γραπτός αντί τοΰ γεγραμμέ- 
νος κ τ λ.

Σημειωτ. β'; δ'τι τά εις τος σύνθετα όντα, γίνονται ένίοτε 
καί ώς ε’νεργητικά ή με'σα· οιον άγευςος τών ηδονών, αθε'ατος 
τών καλλίςων θεαμάτων, Απερίοπτος πάντων, αναίσθητος, αυ­
θαίρετος.



Χημειωτ. γ·, δτι τά εις τος ταΰτα, φύσει ίπιθετα καί άξύ- 
τονα οντα, τινα ε’ξ αυτών λαμβάνονται καί ώς ούσιαστικά, καί 
τότε τα μεν δισύλλαβα παροξύνονται- οιδν, πότος, οίκτος, κλε?· 
τος (εκ τοΰ καλεω καί κλέω οθεν το κλέος καί δ κλεών, καί 
κλείω κέκλειται κλειτδς κλεΐτος, οθεν τηλέκλε ι τος, Ηράκλειτος ).· 
Τα δε υπερδισύλλαβα η προπαροξύνονται, η μένουν αύθις οξύ­

τονα- οιον, εμετός καί εμετός, άροτος καί άροτος, αμητός καί 
αμητός, τρυγητός καί τρύγητος, άλοητδς καί άλοητος. Τούτων 
δε τά μεν προπαροξ. σημαίνουν τον καιρόν τοΰ έργου, τά δέ δ- 
ξύτ. το εργον αύτο* οίον, αμητός μεν λέγεται δ καιρός τοΰ 
ρισμοΰ, αμητός δέ δ θερισμός αύτδς, ουτω καί άροτος, κτλ.

Τά είς τέος δετικά είναι παθητικά αναλυόμενα ουτω· τιμω- 
ρητέος, ηγουν άξιος τιμωρίας, δέον τιμωρηθηναι- ουτω καί <λ- 
πιςέος, δοτέος, φευκτέος, τολμητέον, ίτέον , κτλ.

Τά είς τι ε’πιρρημ. σημαίνουν τρόπον αμαχητί, άνιδρωτί.
Τά είς δον ε’πιρρημ. ε’κ ρημάτων, σημαίνουν τρόπον ς-άδην 

ςαδδν, βάδην, χύδην, σχέδην σχεδόν.
Τα είς δον ε’πιρρημ. έξ ονομάτων είναι παραβολικά- χαλα- 

ζηδόν ηγουν ωσάν χάλαζα, αγεληδόν, ωσάν αγέλη, ποταμτ.δδν, 
κρουνηδόν, βοτρυδδν, κτλ.

Τά ια, οσυνη, οτης, ε’κ της γενικής παραγ. είναι τύποι ταυ- 
τοσημαντόι, αναλυόμενοι ουτω- κακία (έξις, ποιότης τοΰ κα­
κού) ουτω καί αλήθεια, φιλία κ τ λ. ηγεμονία (έξις, ποιο της, 
επίσημη τοΰ ηγεμόνος) δικαιοσύνη, δικαιότης (έξις, ποιότης, 
άρετη τοΰ δικαίου). Τά δέ είς οτης κατά τδ δόγμα του Πλάτω­
νος αναλύονται καί ουτω· άνθρωπότης, ηγουν είδος, είδέα, τύποί 
τοΰ ανθρώπου· ουτω καί δικαιότης, χρωμότης, λευκό της, κτλ. 
Τα πατρωνυμικά αναλύονται ουτω· ά?εξανδρίδης,υίο; αλεξάνδρου, 

άλεξανδρίς, %γάτηρ άλες, άλεξανδρόπουλος πώλος άλεξάνδρου.
Τά είς ικος, ινος, ιος κτητίκ. είναι τύποι καί οί τρεις ταυτό­

σημοί σημαίνσντες ίνεργειαν, καί όταν δέν σημαίνουν τδν
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τορα, τότε άναλύοντα: οίτω- άνήρ ποιητικός, ςφατηγικδς, /3ασ<— 
λικδς, δραφικδς, δραςήριος, ήγουν άνήρέχων ικανότητα, δόνα- 
μιν, /μπειρίαν τοΰ ποιεω, τοΰ ς-ρατηγεΐν, τοΰ βασιλεύειν, τοΰ 
δραν. Πάς αρα ποιητής δεν είναι πάντοτε καί ποιητικός, ουδέ 
πάς ςφατηγδς ςρατηγικός, ουδέ πας βασιλεύς βασιλικός, κτλ. 
<?νηρ δεινός, η πράγμα δεινόν, δ προξένων δέος, ίόάμβος, εκ- 
πληξιν· άνήρ υγιεινός, δ εχων δύναμιν ύγιαφικήν ζώον αισθη­
τικόν, τό εχον την δύναμιν τοΰ αίσθάνεσθαι· κλεινός δ παρέχων 
χλέος, ουτω καί έλεεινδς, φαεινός, οίκτος, (άπδ τοΰ είκω οι- 
Χται οίκτήρ οίχτήριος οίκτρός) ίατρδς, όλεθρος, ιατρικόν, θανα­
τικόν, οιφρος (άπδ τοΰ οϊω ως-αι οίςήρ ο’ςήριος οιςρος) κτλ.

Τα εις ωος καί οσυνος — Κτητικ, έχουν την αυτήν δύναμιν 
των ανωτέρω κτητικών πατρώος, δεσπόσυνος, δουλόσυνος. Τά 
δέ εις οσυνος λαυβάνονται καί ώς μέσα· γηθόσυνος, ^άρσυνος, 
πίσυνος.

Τά ε’ς αιος —· Τα μέν κτητικά έχουν τήναυτήν δύναμιντών 
άίλλων κτητικών αγελαίος, αγοραίος, άνθρωπος τής άγέλης, 
τής αγοράς· άθηνα'ος, πολίτης τής άθήνας· τρόπαιον, σημείο* 
τροπής· περιδέραιον, περικόσμημα δέρης , ύποθηκιμαΐδν, πράγ- 
μα υποθήκης- προικιμαίος, υποβολιμαίος, κτλ.

Τα δέ ίσομετρικά άναλύονται ουτω· γιγαντιαΐος, ίσος μΐ 
■γίγαντα- κολοσσιαίος, σπιθαμιαίος, πυγμαίος, κτλ.

Τά δε χρονικά άναλυονται ουτω* σκοταΐδς ΐςλθον, ε’ν καιρφ 
σκότους· τριτα’ος άφ'γμαι, ε’ντδς τριών ή είς τρείς ημέρας· τε­
ταρταίος πυρετός, δ άνά τέσσαρας ημέρας επανερχόμενος κτλ.

Τά είς τρος, τρα, τρον — είναι κτητικ. εχοντα τήν αυτήν 
δύναμίν μέ τά κτητικ· τηριος τηρια τηριον· ε’ξ ών γίνονται κα­
τά συγκοπήν ίατρδς, όλεθρός, οίκτρός ήγουν δ εχων δύναμή 
τοΰ ίάσθαι, τοΰ ώφελεΐν, δ παρέχων οίκτον δικαςηριον, πρα- 
τ^ριοΫ, 5έατρον, ηγουν οίκημα ή χωρίον τοΰ δικαςήρος, τοΰ 
πρεπήρος, τοΰ βατήρας (καί σημειωτ. ίτι $ είς τηρ τύπος εί- .
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ναι δ αύτδς μέ τον είς της· διχαφής καί δικαςήρ). κάτοπτρον, 
^ηρατρον, φίλτρον, ^έλγητρον κτλ. ηγουν δργανον η μέσον τοΰ 
κατοπτήρος, κτλ. δρχηφρα, παλαι'ς-ρα, ηγουν χώρα όρχηςηρία 
κ τ λ. καλύπτρα , ταινία καλυπτήρια , δίδακτρα , φόνητρα, 
μνήςρα ηγουν δόμοϊτα ή λήμματα τοΰ διδακτήρος ή διδακτού, 
κτλ.

Σημειωτέον δέ, ότι τινα των εις τρον λαμβάνονται ενίοτε καί 
ώς μη οργανικά· οιον, τδ φίλτρον καίφεργηθον λαμβάνονται καί 
άντί του καρδιακού αισθήματος, ώς όταν λέγωμεν το προ σέ φίλ­
τρον μου· τδ μέλπηθρον λαμβάνεται καί ώς αντικείμενο·/ καθώς 
όταν λέγωμεν. εγινε μέλπηθρον κυνών και οιωνών τδ μέλαθρον, 
άντι τοΰ καπνισμένον μαυρισμένον δόχωμα οίκημα.

Τά είς ωδής — Είναι σύνθετα ε’κ τού είδους ουτω· λοφοειδής 
λοφώδης, ηγουν δ εχων είδος, ό'ψιν, φάσιν λόφου· ομοίως καί θυ­
μοειδής θυμώδης, νοσοειδής νοσώδης, ακανθώδης, φλεγματώδης, 
πυρώδης, κτλ. είναι λοιπδν μέσα* λαμβάνονται δ’ ενίοτε και ώς 
^/εργετικχ· οιον άλρ νοσώδης, δ εχων καί παρέχων νόσον

Τάείςτιας — Είναι μέσα· τραυματίας, ε’γκληματίας, κτη­
ματίας.

Τά είς ινος — Μετουσιαςικά αναλύονται ουτω· ξύλινος, δέκ 
ξύλου· μάλλινος, πέτρινος, ακάνθινος, κτλ.

Τά είς λεος— Πότε μεν είναι μέσα· ψωραλέος, διψαλέος· πό­
τε δε και ώς ε’νεργητικά· φρικαλέος, δ εχων καί παρέχω·/ φρί­
κην, άργαλε'ος, τρομαλέος κτλ.

Τά είς ηρος καί ερος
καυςηρδς, άλμυρδς· τά δε αυτά λα] 
φηρδς, αύχμηρδς, τολμηρός, κτ).

Τά είς ωτης — Περιληπτικά ή ταγματικά έχουν δ.ναμιν, 
ώς νά είναι σύνθετα ε’κ τής συν προθέσεως* οίδν δημότης ισοδύ­

ναμε" μέ τδ συνδημότης· ουτω καί πατριώτης, θιασώτης, ιππό­
της, ςρατιώτης, πολίτης κτλ.

Είναι ε’νεργετικά· πονηροί, φοβεροί, 
:μβάνονται καί ώς μέσα· αύ-
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Αί έπιφΤιμαι καί τέχναι, πότε μέν πζριςάνοντχι διά των είς 

εα ώς ούσιαςικών, κχί τότε ^αναλύονται ουτω· θεολογία, φυσιο­
λογία, ήγουν δύναρε,ες ή εζις ή τέχνη ή ε’πιφήμη του θεολόγου, 
τού φυσιολόγου· πότε δ» διά τών θηλυκών κτητικών· ποιητική, 
βητορική, ένθα ύπακούεται τδ, τέχνη ή ε’πιςήμη· πότε δε διά 
τών ούδετερ^ν κτητικ· πληθυντικώς· μαθηματικά, πολιτικά, δη- 
τορικά, φυσικά, έ'νθχ ύπακούεται τά παιδεύματα, ή διδάγματα.

Προσέτι λέγουν· τρωικά, μηδικά, κερκυραϊκά, κελτικά, έν- 
θα ύπακούεται, τδ δράματα, ή παθήματα. *Ετι εκφράζουν τάς 
έορσά; μέ τά ουδέτερα κτητικά είς -πληθυντικόν αριθμόν- οιον, 
παναθήνχιχ, ίσθμια, ολύμπια, διάσια, πάνδια, διονύσια, θεσ­
μοφόρια, λήναια, ε’μβατήρια, κρόνιχ, κτλ.

Κχτά δέ τδν αυτόν τρόπον άναλυτέον κχί τούς άλλους τύ­
πους τών ονομάτων.

Τδ δυς μόριον σημαίνει οχι μόνον τδ δύσκολον, αλλά καί τδ 
κακωτικδν ο’ον, δίσοργος, δύσερως, δύσερις, δύσθυμος, δυςυ- 
χης, δύσμοιρος, όπου τδ δυς έχει δύναμιν κακωτικήν.

Το ευ μόριον σημαίνει οχΓ μόνον τδ εύκολον, αλλά καί τδ ά- 
γαθοτικδν, καθώς είς τδ εύμοιρος, ευτυχής, εύθυμος, κτ λ.

Τδ α ςεριτικδν δέν σημαίνει πάντοτε ςέρησιν, αλλά πολλά- 
κις καί τδ λειψώς η ψευδώς η κακώς· οιον, αμαθή;, απαίδευτος, 
άβουλος, άςομο;, κτλ.

Τδ α είναι καί επιτατικόν, κχθώς είς τδ αχανής, ατενής, αη­
δών ζέκ τού ήδω ήδών), ήγουν πολλά χάσκων, πολλά τεντωμέ­
νος, ποχλά ηδονικός· είς δέ τδ αδελφός καί άλλοχος σημαίνει τδ 
δμου· όμόδελφος, ήγουν ομομήτριος, ομόλεκτρος.

Τδ νη μόριον είναι οχι μόνον ς-ερητικ. καθώς είς τδ νηπενθής, 
νηλεής, νήςης, νεκρός· αλλά καί έπιτατικ. καθώς είς τδ νήδυ- 
μος ύπνος (ήγουν πολλά 0χθύς, έκ τού δύω δέδυμαι δυμδς, καί 
$χί κατά τινας πολλά γλυκύς ε’κ τού ήδυμμαι ήδυμμδς), νήχυ- 
τος κόλπος.
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Τά μόρια ζα, αρι, βρι. είναι μόνον έπιτατικ. ζαμενής, δ πο- 
λυ ή* μέγχ μένος εχων· ζάπλουτος, ζάκοτος, άριπρεπήζ, άριδεί- 
κετος, ε’ρίγδουπος, ε’ριβρεμέτης, κ τ λ.

Παρατηρήσεις γενικά! έπι των ρηγάτων.

*Ολα τά ρήματα καί ονόματα τής ελληνικής γλώσσης ε’προ- 
φερθησαν τό κατ’ άρχάς και ε’ξηκολούθησαν νά προφέρωνται ά- 
συνχιρέτως άπο τους δωριέας, αϊολέας καί ιωνάς, αϊτινες υπήρ­
ξαν αί τρεις πρωταρχικχί διάλεκτοι τής ελληνικής γλώσσης· καί 
οχ μέν δωριεις καί αιόλεΐς έκλιναν προς τήν προφοράν αω, οω, 
α, ω. γελάω, δρόω, άγορόω, μουσάων, τώς δάμώς, δλόκλαρον 
προφορά χονδρή μεν, άλλ’ άνδρώδης· οί δέ ίωνες έκλιναν προς 
τήν προφοράν, εω, ιω, ιμι, η· τυπτέω, τινύω, ζεύγνυμι, ή- 
μεων, εϊνεκα· προφορά εύγενικωτέρα μέν άλλα ^ηλυπρεπεςέρα.

Λείψανα τής δωρικής προφοράς σώζονται άκόμη καί τήν σή­
μερον εις τήν Πελοπόννησον, καί τήν έξω 'Ελλάδχ, ε’φ’όσα μέρη 
τό πάλαι ήτον έξηπλωμένον τό πολυκρατές δωρικόν γένος.

Προϊόντος δέ του χρόνου, παρεμορφώθησαν ε’κ των τριών εί- 
ρημένων πολλαί και ά'λ’λαι διάλεκτοι, καί τούτο προήλθεν ε’κ 
των εξής αιτιών. Α'. διότι οί δωριεις καί ίωνες είχαν ε’ξαπλωθή 
επί πολλούς μικρολαούς ίδιογλώσσους τής υςερον όνομασθείσης 
'Ελλάδος, καί μεγάλης Ελλάδος, καί ’ΐωνίας. Β'. διότι τό ε’κ τών 
μικρών τούτων λαών συγκραΟέν καί μορφωθέν ελληνικόν γένος ή- 
τον πολιτικώς κατακερματισμένον είς τόσ^ς αυτονόμους πολιτεί­
ας, έκάςη τών οποίων ε’σχημάτισε φυσικά καί ιδιαιτέραν διάλεκ­
τον. Γ\ Διότι ή όνομασθεϊσα 'Ελλάς ήτον καί γεωγραφικώς κα­
τακερματισμένη είς τόσας ξεχωρισμένας κοινότητας· μάρτυρες 
τοΰ λόγου είναι δ'λαι τοΰ Αιγαίου αί νήσοι, έκάςη τών οποίων 
ίχει καί τήν σήμερον διάλεκτον καί προφοράν χωρικήν·

Τών δέ ύςερογενών διαλέκτων τούτων ε’κ μέν τής δωρικής κα^ 
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αίολικής Επισημότατη προέκυψεν η άποικος αίολική ή αίολοδι*- 
ρχίτ Ιχ δέ τής Ιωνικής, ή αττική· και αύται αί δύω είναι αί 
μεταχεφισθείσαι τάς συναιρέσεις καί κράσεις.

Φανερόν λοιπόν ε’κ τών είρημένων, διά τί τής ελληνικής γλώσ- 
βης τά ονόματα καί ρήματα έχουν τότον διαφόρους σχηματι- 
<μους (καθ’όσον δηλαδή ε’προφέροντο ούτως ή ούτως από τήν δείνα 
η δεΐ/α διάλεκτον, καί κατά τήν τάδε ή τάδε ε’ποχήν), τούί 
οποίους οί Γραμματικοί ονομάζουν ανωμαλίας, αΐτινες καί κά- 
μνουν τήν μάθησιν τής ελληνικής γλώσσης τόσον επίπονον.

Προκείσιωσαν είς νύζιν παραδείγματα τινά· ίω, είμι, κίω, 

κινεω, κίχω, κιχάνω, κιχείω, ^ίχημι, ίκη, ί’κνω, ίκάνω, ίκνέω* 
&λα ταύτα είναι εν καί τδ αύτό ϊω προσφερόμενον τοσοδιαφόρως* 

φζω, ίς-άω, 'ίςημι, ίς-άνω ές-ήκω, έςάκω· ελω, Βέλω,9ελέω, λώ> 
έλκω, ό'λκω, ελκύω, ό'λα ταύτα είναι τδ αυτό ελω. έ'χω, ό'χω, όχέω» 
σχώ, ίσΖω κχ,£ ίσχνω (ό'θεν ισχνός ίσχάς) ίσχύω, ίσχνεω, σχέθω, σχέ- 
δω· ρησσω, όάσσω, άρράσω, ρήγω, ράγω, ρώγω· άμφέω, άμφιέω, 
αμφιεννυω, άμφιέννυμι, άμφιέζοζ γέω, γάω, γένω, γόνω, γενε'ω, 
γειν^ο, γίνω, γίγνω, γεννάω· ό'λα καί ταύτα είναι τδ αύτό. κτλ.

Εκ τού γεω παράγεται ή γέως γέα· εκ τού γέγεται γετδς ο- 
βεν τηλύγετος, ε’κ τού γάω ογάς, ό'θεν γήγας, ε’κ τοΰ γέγατα* 
γάτος ό'θεν νήγατον νηγάτεον· ε’κ τού άμφέω παρακ· είμαι εΐμων 
λευχειμων είμαι ίμάτιον, είς-αι εςήρ ίςρίς ε’φες-ρίς, κτλ.

Μεταζύ δέ τοσούτων διαφόρων προφορών, τοσούτων φαινομέ" 
νων ανωμαλιών , τδ 5αυμ.αςόν είναι, ο τι παρητηρεΐται πολλα- 
χού διατηρούμενη μία τις ςαθερά κανονικότης, τήν όποιαν ερχο' 
μαι νχ ε’μπεδώσω με παραδειγμάτων πληθύν.

Οσα ρήμαρα έχουν ένες-ώτα παραλήγ. αι καθαρόν, είχαν πο­
τέ καί με α καί μέ αυ . οίον , αίω αω αύ'ω, καίω , κάω καύω, 
^αιω δάω δαύω, κλαίω κλάω κλαύω, μαίω μάωμαύιο, γαίωγάω 
γαυω, ναίω ναύω νάω κτλ.

Λείψανα των τοιούτων ένεςώτων είναι οί σωζώμενοι χρόνοι καί 
τά σωζώμενα ^ηματικά ένόματα- οίον 4 αίών, τδ βίος ζ οθεν δυ“ 
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σαης ) η αύρα, τδκάος ( οθεν διακαής ) δ καυλδς, ή δας, δ δα- 
Λδς, δ δαυλός, δ κλαυθμός, η μαία , δ μάος ( ο’νόμαος ) δ μαΰ- 
λος, ή μαυλίς, δ μαςδς, δ γάος ( βουγάϊος ) δ γαύρος, δ νάος 
( άένναος ), η ναύς, ό ναύλος.

Όσα δέ μη καθαρόν, είχαν ποτέ καί α μόνον αίρω άρω, χαί­
ρω χάρω, (ραίνω φάνω, χαίνω χάνω, μαίνω [χάνω.

Λείψανα τούτων είναι τά σωζώμενα ρηματικά· άρδην, χάρων 
χαρά χάρις, δ φανός, τδ φάνος ( αφανής )’τδμάνος ( ε’κμανης ), 
δ μάντις, τδ χάνος ( αχανής ), τδ χανδόν.

'Όσα ρήματα έχουσιν ε’νεςώτα’ παραληγ. ε, είχαν ποτέ καί 

μέ ο· λέγω λόγω ( η λέλογα δωρικός ένες-ώς. τδ δέ αύτό καί ε’- 
πί τών λοιπών ε’φεξης )· λε'χω λάχω , ψέγω ψέγω , μένω μονω, 
βρέχω β?°Χω> έλκω ολκω, ε'χω οχω, πλέκω πλόκω, έργω οργω, 
χέζω χόζω, πέρδω πόρδω,,ζέω ξόω, πέλω πόλω, έρκω ορκω,χέω 
χσω, επω οπω, έπω δπω, φέρω φόρω. κ λ π.

Λείψανα τών τοιούτων είναι οί σωζόμ. χρόνοι καί τά ρηματ. 
λόγος λογλ λογάς, λέχος λεχώ λόχος, ψέγρς ψόγος, μόνος μονή 
μονοίς μένος, οχος οχη οχανος, πλόκος πλοκή πλοκαμδς πλεκτά- 
να πλοκάς πλέκος εύπλεκης ), ε’ργδς έ'ργον ε’ργάνη οργανον , 
χοδη τδ καί χορδή, πόρδος πορδη πέρδιξ, ξόος ( λιθοξόος ) ξόα- 
νον, πελας πόλος πόλις ε’πιπολή, ερκος ( εύερκής ) ό'ρκος , χάος 
( Υδροχόος ) χοη, έπος οπη καλλιόπη, έπος ( συνεπής ) δπάων 
δπαδδς, φέρος ε’μφερης ) φόρος φορά φορεύς φοράς φοράδην.

Οσα ρήματα έχουν ε’νεςώτα παραλ· τρε· είχαν ποτέ καί μέ 
τρο καί τρα· τρέπω τρόπο» τράπω, τρέφω τρόφω τράφω , ςρέφ» 
ς·ρόφω ςράφω, ςρέβω ςρόβω ς-ράβω, τρέχω τρόχω τράχω.

Λείψανα τούτων είναι· τρόπος τροπή ατραπός τρέπος ( εύτρε- 
πης ), τρόφος τροφλ τροφεύς τράφος ( εύτραφλς ), ςρόφος ςρ®- 
φη ςροφεύς ςρόφιγξ, ςρόοος ς-ρόμβος ςρομβηρδς ςροβηλδς τδ καί 
ς·ρό£ιλος ςράβος (άςραβης), τρόχος τρόχαλος τροχίς τφόχις τρί­
χας (κακεντρεχής) τράχυ-, τραχύς.



Οσα ρήματα εχουσιν ένεςώτα παραληγ. ει, είχαν ποτέ καί 
μέε, ο,α, σπείρω σπέρω σπόρω σπάρω, φθείρω φθέοω φθόρω φθά- * 
ρω, ζτεινω ζτενω κτίνω ζτάνω, γείνω γένω γόνω γάω, φείλλω 
ς&λλω φολλω φάλλω, τείλλω τελλω τόλλω τά.λλω, κείρω κέρω 
κόρω κάρω, μείρω μέρω ρζ,όρω μάρω.

Λείψανα τών τοιούτων ε’νεςώτων είναι οί σωζόμενοι χρόνοι 
καί τά έζής ρηματικά·^ σπόρος σπορά σπόρε ύς σπρράς σποράδην 
σπόρος σπείρα, φθόρος φθορά φθορεύς φθείρ φθαρτές, κτόνος κτά- 
σίς άνδροκτσσία, γένος γόνος γονή γονεύς γονάς γάς, ς-όλος φο- 
λη ςολάς ςάλος (εύςαλης), εντολή ανατολή τόλμος τόλμη εν- ζ 
ταλμα, κεράς ακέραιος ζουρεύς κουρά κάρακάρος (άκαρές), μό- 
ρος μόρα μόΓρος μοίρα μέρος μερίς ειμαρμένη.

'Όσα ρήματα έχουν ε’νεσ· παραλ· ευ καθαρόν, είχαν ποτέ καί 
μέ ε, ο, υ· χεύω χέω χόω χέω, ρεέω ρέω ρόω ρέω, πλεύω πλέω 
πλοω πλένω κ τ λ.

Οσα δε μη καθαρόν, είχαν ποτέ και μέ υ καί μέ ανω· πεύθω 
πυθω πυνθανω, τευχω τυχω τυγχάνω, φεέγω φύγω φυγγάνω 
κ τ λ. <

Λείψανα τούτων είναι· χεΰμα χόος χοη χοάς χΰμα χυμός χύ­
τρα, ρεΰμα ρόος ροη ρύμη ρυμός ρέσις, πλευςίς πλοος , πευθώ 
πεΰθος ( άπευθης ) πυσις τό καί πύςις περίπυςος, τεύχος τΰχος 
τύχη, φυγάς φυγή κρησφύγετων.

"Οσα ρήματα έχουν ε’νεςώτα παραλ. η, είχαν ποτέ καί μέ α 
και μέ ανω. ληβω λάβω λαμβάνω, ηδω άδω άνδάνω, δηκω δάκω 
δαγκάνω , πήθω πάθω παθαίνω, [ζ·ηβω μάθω μανθάνω, τήκω 
τάζω ζ τ λ.

Λείψανα τούτων είναι- λάβος ζε’ργολάβος) λαβή τόλάβος (εύ- 
λαβής), δακετός δάκος (5υμοδακ·ης) , πάθη παθός πάθος πημα, 
μ·ηθος μάθος ( προμηθης αμαθής ) άδος ( αύθάδης ) ήδος άηδ^ς, 
,ίδών (αηδών) , τάκος τηκανον τό καί τηγανον.

"Οσα όηματα έχουν ένεφωτ· πτω, είχαν καί μέ πω, φω, βω*
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τύπτω τύπω τύφω τύβω' κρύπτω κρύψω κρύβω (τδ καί κρύ- 
βγω), άπτω άπω άφω άβω ( καί άβγω), δρύπτω δρύφω, νίπτω 
νίφω νίβω (τδ καί νίβγω), κόπτω κόπω κόβω (καί κόβγω), σκά­
πτω σκάπω σκάψω σκάβω ( καί σκώβγω ) , λάπτω λάφω καί 
λαφύσσω λάβω καί λαύω, οπτω ίπω κτλ.

Λείψανα τούτων είναι· τύπος τύφος τύμβος, κρυφός χρυβη 
κρύβδην, απαλές άφος (ανέπαφος) αφή τδ άφος (άναφής) άφρδς 
άβρδς, καλύφη (άκαλύφη) κάλυφος ή κέλυφος καλύβη, κυπάρισ- 
σοςκυφδς σκύφος κύβος, δρύφος (άμφιδρυφής), νιφετδς νιφάςχερ- 
νίβα, κόπος κόπις κοπίς κόπανος κοπεύς κόμβος. σκαπάνη σκα- 
πανεύς σκάφος σκάφη σκαφεύς, λάφυρον λαΰρος καί λάβρος, οπδς 
οπή οψ οθεν προσωπον μέτωπον άνθρωπος ε’νώπιογ κύκλωψ αί- 
θίοψ κτλ.

"Όσα ρήματα εχουσιν ε’νεςώτα σσ ή ττ, είχαν ποτέ καί 
γ ήχ· πράττω πράσσω πράγω, τάττω τάσσω τάγω. μάττω μάσ- 
σω μάγω, πλήττω πλησσω πληγώ, φράττω φράσσω φράγω,νύτ- 
τω νύσσω νύγω, πτύσσω πτύχω, βήττω βήχω, ο’μύσσω άμύχω.

Λείψανα τούτων είναι· πράγος (εύπραγής), ταγός ταγή τά- 
γος (όμοταγής) , ριάγειρος ριάγος (εκριαγεΐον) , πληγη συριπλη- 
γας, φραγή, νυγλ νύσσα, πτυχ'η πτύχος, βηχλ, άμυχδς άρουχη.

"Οσα ρήματα εχουσιν ενεςώτα ζω καί ριέλοντα σω, είχαν πο­
τέ καί ριέ σδω καί δω* φράζω φράσδω φράδω, κομίζω κομίδω, 
κλύζω κλύδω, εζω εδω, όζω οδω, σχίζω σχίδω, σχέζω σχέδω, 
στάζω στάδω, κτλ.

Λείψανα τούτων είναι· φράδος (εύφραδηί), κομιδη, κλύδων, 
έδρα έδος, δδος (ευώδης), σχίδος σχιδη σχίδαζ σχέδος σχέδησχε­
δόν, ςάδος ς·άδη ςαδδν (οθεν ψάδιος ς-αδαΐος.)

Τα πολλά των είς ω ρημάτων έχουν ένεςώτα καί εω καί υω 
κατά διάλεκτον’ΐωνίκλν, καίσκω κατά αιολικήν τύπτω τυπτεω 
τυπτέσκω, $έλω ^ελέω $ελέσκω, φέρω φορέω ’φρέω φορέσκω, 
ίχω έχέσκω, Γω εσχύ' , ^άνω θνήσκω , ευρώ εύρεω ευρίσκω,



(8ο)
βοΰ)ω βουλέω, μέλλω μελλέω, αιδώ αιδέω, άχθω άχθέω, άκ« 
άκέω (οθεν άκος άζίς άκή άζωκή άζέςωρ άκέςφα), βόλω βολέω 
βλέω, κζλίω ζλέω κλείω κικλήσζω, πείθω πόνθω ποθώ πόνθω 
πήθω πάθω ποθέω ποθέσκω, πείρω πέρω πόρω πορέω πορεύω 
πόρσω πορσύνω, κτλ.

Πολλά τών είς αω εχουσι καί ζω ε’νεφώτα· σπάω σπάζω «σ­
πάζω ( καί σπάδω οθεν σπάδων σπαδόν ) πετάω πετάζω, σχά- 
ω σχάζω, βάω βάζω, φάω ςάζω, δαμάωδαμάζω, βρυάω βρυάζω, 
άγαπάω άγαπάζω κτλ·

Τα πολλά τών είς οω παράγονται άπο ος ονόματα· σκότος σκο- 
τόω, ζοφόω, ποντόω, άβυσσόω, ταρταρόω, χρυσόω, σηκόωκ τλ. 
τά όποια την σήμερον προφέρονται είς ωνω.

Τά πολλά τών είς νω παράγ· άπο τά ος καί υς ονόματα· κρά­
τος κρατύνω, μεγεθύνω, άβρύνω, σεμνύνω, βαθύς βαθύνω, ευθύνω, 
οξύνω, πραΰνω κ τ λ.

Τά είς ζω — Μόνα σχεδόν τά πεποιημένα η μιμηλά ημπο- 
ροΰν νά δ'εωρηθώσιν ώς πρωτότυπα, τά όποια καί παραλήγουν 
υ· βλύζω, μυζω, γρύζω, λύζω, ποπύζω, τρύζω, κρώζω, κτλ.

Τά δε λ,οιπά είναι παράγωγα τά πλεΐςα ε’ζ ονομάτων· νόμος 
νομίζω, κόμος η κόμη κομίζω, άθρόος αθροίζω άθρείζω, δάνειος 
δανείζω, χρεία χρηζω, άρπη αρπάζω, αρμός αρμόζω, δοιος ε’ν- 
δοεάζω, δέος εύδεάζω, πατρωζω, σωζω δεσπόζω, πολεμίζω, παί­
ζω, κτλ. τό δέ αυτό πάσχουν καί τά είς ευω.

Τά είς εω — Σύνθετα ρηματ* παράγ· όλα άπο σύνθετα ρη- 
ματεκά ονόματα σύς-οεχα,η καί άλλως· τά ε’κ του ένεςώτος πα- 
ραγόμ· ονόματα, παράγονται ό'λα έκ βαρυτόνων ευεςώτων συςοι- 
χα καί ισοσύλλαβα, τά όποια συντιθέμενα, παράγουν ρήματα 
περισπώμενα σύςοιχα καί περιττοσύλλαβα· οιον άρχω οθεν άρχος 
όθεν μόναρχος οθεν μαναρχέω, τένωτόνω τόνος χειροτο'νοςχειροτο- 
ν*ω, σέβω σέβας ευσεβής εύσεβέω, γράφω γράφος ορθογράφος όφ- 
Βογφαφέ», ορύχ« οφύχοί τοίχωρύχος τοιχωρυχεω, οίτω καί



λογώ, γεωργώ, γαμοκλοπώ, δυςορπώ, βοηδρομώ, καρποφορώ, κτλ.
χΕτι χχ: τά ε’κ τοΰ παθητ· παρακ· εσχημαι σχημων εύσχη­

μων εύσχημονέω, λευχειμονώ, άμνημονώ, πολυπραγμονώ, αδημο­
νώ, κτλ. πέπραται πράτης δημοπράτης δημοπρατέω, δημο- 
κρατέω, ε’πίςατώ, υιοθετώ, άτακτώ, άρτοδοτώ, βιβλιοδετώ , 
ςοίχείοδετώ, κτλ.

Σημειωτ. δ'τι παλαιότατα καί νεώτατα σχηματίζονται ε’νίο- 
τε καί βαρύτονα ρήματα σύνθετα· οί'ον, βαρυςενάχω, δακρυχέω, 
ορθογραφώ, ρυψοκίνδυνεύω, καλοτρώγω, συχνοπίνω, κτλ.

Οί αττικοί παρακείμενοί καί ύπερσυντ. ητον καί ε’νεςώτες 
καί παρατατ. αίολοδωρικοί- εοίκα, είωθα, λέλογα, έ'οργα, εολ- 
πα, κέχοδα, οδωδα, μέμβλωκα, οΐχωκα, μέμορα, κτλ.

'Η των βαρυτόνων ρημάτων παραλήγουσα δεν ύπόκειται είς 
γενικούς κανόνας, έκτες ολίγων τινών.

Τά είς αιω βαρύτονα μέν, παραλ. αι· παλαίω, κλαίω, παίω, 
πταίω, καίω· συνερούμενα δέ, παραληγουν ε· $έω, χέω, δέω, 
ρέω, πνέω.

Τά είς αινώ, αι· υφαίνω, μαραίνω, λαχαίνω, τυχαίνω μαίνω· 
πλη/ του αένω, σθένω, ςένω, πένω.

Τά είς αίρω, αι· χαίρω, άσπαίρω, αίρω, πλάν τοΰ φέρω, δέρω.
Τά είς ηθω· ν/,^ω , λήθω, άληθω } πλην τοΰ βρίθω, πείθω, 

πύθω.
Τά είς εθω, ε· φλεγέθω, σχέθω, πλην τοΰ αίθω.
Τά είς ωθω· ώθω, κλώθω.
Τά είς εζω, ε· πιέζω, πλην τοΰ παίζω.

Τά εις ιζω παραλ. ι βρχχυ- νομίζω, υβρίζω* πλην τοΰ χρηζω, 
δανείζω, αθροίζω- καί πλην των έςης μιμηλών μέ υ· κλύζω, 
βλύζω, γρύζω, βρύζω, τρύζω, γογγύζω, ίυζω, ποπύζω, ολολύζω, 
λύζω, μύζω, βύζω, φλύζω· ετι και συγχύζω (από ουγχύω πριν), 
δακρύζω (άπδ δακρύω), τανύζω (τανύω) άρτύζω (άρτύω).

Ζ
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Τα ε’ς ωζω· σώζω, κρώζω, οιμώζω, φώζω- πλην τοΰ οζω, χί* 
ζω, άρμόζω, δεσπόζω.

Τα είς ιλω· τίλλω, ποικίλλω.
Τα είς υνω, υ μακρον· αίσχύνω, σεμνύνω, μολύνω· πλην τοΰ 

φθίνω, κρίνω, κλίνω· γίνω, πίνω, σίνω, δρίνω·, ώδινω, και τοΰ 
τείνω, κτείνω, ε’ρεείνω, φαείνω, γείνω. ε’λεείνω.

Τα είς ειρω, τά μέν ει· οίκτείρω, φθείρω, σπείρω, σείρω, κεί­
ρω, μείρω, -ίμείρω· τά δέ υ· όλοφύρω, μύρω, μορμύρω, σύρω, ο- 
δύρω, κινύρω, φύρω, προφυρω.

Τά είς υπτω' δρύπτω, θρύπτω, κρύπτω, κύπτω, ρύπτω, τύ­
πτω· τά δε μέ ι· ιπτω, νίπτω, πίπτω ρίπτω.

Τά ε’ς σείω ε’ρετικά, βαρύτονα μέν, ει· χλχυσείω^ πολεμη- 
σείω, δρασείω· περισπώμενα δέ,ι· κλασιώ, 2'ανατιώ, βουλημιώ, 
ναυτιώ, όφθαλμιώ, σπουδαρχιώ.

Τα είς υω μέ υ μακρον· φύω, βύω, κύω, μύω, πύω, πτύω, 
κωλύω, ρχηνύω· πλην τοΰ τίω, Γω, ϊω, κίω, άϊω, πίω, έσΟίω, 
κονίω, κυλίω, ρχηνίω· καί τοΰ σείω, ε’ρείω, κλείω, κεχείω, οίω.

Τά είς ίφω· νίφω, νηφω, τύφω.
Τά είς ίχω· κίχω, λείχω, ςείχ«, ψήχω, νηχω, σρχύ-

Ζ», Ψ-Ζω·
Τα είς ωχώ· ρώχω.
Τά είς ωττω· υπνώττω, λίρχώττω, τυφλώττω, πλην του άρ- 

{ΛΟΤΤίΟ·

Συμπέρασμα Καθολίκόν.
Φανεοεν ε'ζ όλης τ-ης πραγματείας, οτί αί πλειότεραί τίΐς 

^λώσσης ανωμαλίαν απαντώντας φυσικάείςτάς πρωτζρχεκάς τών 
πραγμάτων ονομασίας, κχιμάλισα τάς ζενικάς, γραφθείσας από 
τούς "Ελληνας, όπως ετυχεν έκαςαχοΰ νά προφέριονται· είναι δε 
αύται ώς προς το όλίγαι. αί δέ σύνθετοι και παραγωγοί,

λ
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αΐτινες είναι τδ πλείςον μέρος τής γλώσσης, ύπόκεινται ύπδ κα­
νόνας λογικούς καί ςαθερούς, οί όποιοι έ'παθον όλίγας πάρε- 
κτοοπάς άπο τάς μεταβολάς, οσας ή αρχαία γλώσσα ύπε'ςη α­
πό τή; ’Αλεζζνδρινής εποχής καί κάτω· άνευρημένοι δ.έ οί κανό­
νες ου οο: όμοΰ με τάς πηγάς τής παραγωγής, καί ε’κτεθειμένοι 
είς το παρόν πονημάτων* ίκανώς θέλουν είσθαι χειραγωγός εις 
τε τήν άναλυτικήν καί ετυμολογικήν τής γλώσσης ε’ςέτασιν, 
εις τε τήν νέαν ονοματοθεσίαν, καί είς τήν ε’νδεχομένην τοΰ πα­
ρόντος δοκιμίου τελειοποίησιν καθ" όσα ε’μέ ε’λάνθασαν.

Φανερόν προσέτι, οτι ή παραγωγική καί συνθετική τής ελλη­
νική; γλώσσης χάρις καί δύναμις είναι άμήχκνος καί άσυγ- 
κρητος, ίσως καί ενιαία.

ΔΑΣΤΑΌΜΕΝΑ.
Λ'. Πάσα λέζις άρχομένη άπο τοΰ υ.
β'. Παν ά'ρθρον άπο φωνήεντος άρχόμενον· δ, η, αί, οί.
Γ'. Τά άριθμητικά, είς, επτά, εκατόν, καί τά άπ’ αυτών 

ενδεκα, επτακόσια κτλ.
Δ'. Αί πληθυντικά ί άντωνυρ,ίαι τοΰ πρώτου καί δευτέρου 

προσώπου ήιαεΤς, ύριεις κτλ. καί αί ένικαί τοΰ τρίτου, οΰ, οι, ε, 
άαί αί άπ’ αύτών, ήριέτερος, έαυτοΰ κτλ.

Ε\ Αί δεικτικαί, ούτος, αύτη.
<7'. Τά κατ’ άφαίρεσιν ψιλού συμφώνου γινόμενα αναφορι­

κά, οσος, οιος, ήλίκος, ος κτλ. έκ τών τόσος, το~ος, τηλίκος, 
τος κτλ. ούτως ε’κ του τούτων οθεν ε’κ τοΰ πόθεν κτλ.

Ζ'. Τα άθρο’.φικά, άμα, άπας.
Ηλ Οί αίτιολογικοί σύνδεσμοι, ΐνα, οπω; πλήν τοΰ δφρα.

Κατάλογος των Δασυνόμενων.
άβρα αγνός ' α·ΰτκ
αβρός άγιος άδρδς
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ίζ,ΟρΟΛ άψίκορος ίλκω

αΤρ,α άψίς ελμίνς
αίρω ’Εβρατος έλος
Λόχος εδνος β ) έλυσσω
αί[χύλος εδος £νος γ )
άλας έ'δρχ έορτη
άλις έδούρικι εποριαί
Άί εζοααι ?/ε^κος
άλίζω είλόω έρμηνεύω
Αλικαρνασσός εΐμα ΈρίΛίί

άλίσκω εί[χαρ[χε'νη έρπω
άλλοιχαι ε'ί'ρκω η εϊργω ερση δ )
άλυσις «ίρκτη έστιώ
άααρτάνω Ο ειω εταίρος, ετερος
άμιλλα είως έτοιμος
άρ.|χχ ’Εκάβη εύρω
αμις έκάς ευρίσκω
άνδάνω Ικχςος έφθος
άπαλΐς εκάτερο; εψω
€/ Κ απας εκάτη έωα
απλούς έκών έωλος
άπτοριαι Ελένη Ο εως
άριχα "Ελλενος ηβη
αρμόζω "Ελλη,/ ηβδς
αρπάζω ’Ελλησποντος ^γού[χαί
άρκυς Έλλικών ηδορεαι
άτερος ελίζ ηδύνω
άφη η άφ’λ έλίσσω ήδύς
άψεα α) ελκύω ηκις-α

α) γράφεται χα,ι άψεα. β) γράφεται καί έδνος. γ) γράφεταε
χαϊ ενός. (δ γράφεται καί ΐραι^
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ηκω *Ηφα ιςος έδος
'ηλίΧΙΛ ιδρύω ίδεύω
ήλιο; ιέραξ όλκα
ημέρα ίερρς ομαλές
ημισυ ϊημι ομιλο;
ημών ίκχνδς ό'ρ,οιος
ηνία ίκάνω όμως
ήπαρ ικετεύω ομοϋ
'Ηρακλής ικέτης οπλή
’Ηρόφιλος ίκνουμαι οπλον
’Ηρώδη; ιλαρές ορίζω
'Ηρωδιανδς ϊλεως ορκος
Γ/ ηρως ίμάς ορμος
'Ησίοδος ίμάσσω ορος
ησσων ίμείρω όρώ
ήσυχος ίμερος όσιος
' Ησύχιος ίππος ωρα
ηττώμαι ίπταμαι ώρα?ο;
'Ηφαιςίων Υςαμαι ώρακιώ '



6. ΠΙίηΤΛζ ΧΟΛ ΤΜ-ΓιΖρια , γράφε,
•

ποιητές.

7· σζΰθις - - • σκΰδη;
ΙΟ. ημίσεως ίιμίσεα ίΐ’ΐϊσεος ημι’σεια.
12. ■ηλεία — — - 7>λ.
13. άρμογη — — — - άρμ.
22. 1·Λ!Ζ~. όμβιος - - βκ’ος.

25. ζΛ'λϋς * · - ζώϊλος
28. μέλλινος - - μάλ.
3ο. όλιγώρος - ·» όλίγωρος
3χ. ωλτις, νώτις - - - ώλτος, νώτο»
32. ταχέως - - ζί'<

37· άμφυκτύων - Τ - άμφικτ.

αϋτ. Ορϋ ιμα - - ■- 6ρ">μ.

33. τά εις επον - - · επών

44. πηοίσαι ·. - - τ.'.άβ

αΰτ. κα3χρά - - - ·

46. ταχέως ταχεία - - - χέος

49· άσσωμος - - -
52. τό άτινα λέγ. καί άττα &ΤΤΛ-

53. άνεμωτι - - - άναίμ.

54. εΰχημότερνς - - ■ - " ίυχυμ.

αΰτ. κωπηλάτης - - κωπ.

55. έπείρανδρος - ά~ά. .

56. τελεσφόρος - , τελεσ.

57. εΰννοσιγαιος - ~ έ/νοσ.

6ι. το.ί,ς * <6 “ — νής.
65. μύγδην • - * μίγ.

67- μυνήτώρ *- - μινύ.
72. άνί,ρ υγιεινός ” - - άη?.

75. ολόκληρον - • » - όλ.

76. ΐκη "· <ν — « ίκω.

αΰτ. είμαι ίμάτιον — «■ - εΐμα.

79· Ζερνίβα - * ν ^?·
αΰτ. δύος ευώδης -· ·· - όδος
6ο. άθρείζω «Ρ ·* - άθρα.


